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جادوی ۳۰۰ هزار 
میلیاردی!
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»تدبیر تازه« از پیامدهای افزایش دوبرابری یارانه ها گزارش می دهد

زمینه سازی انتخاباتی با فراگیری فقر بیشتر

4

دود شدن 
سرمایه  ایرانیان

پنج پیش بینی انرژی 
برای سال ۲۰۲۱

اخذ مالیات از خانه ها 
و خودروهای لوکس 

رسما کلید خورد

تب تند عمل های 
زیبایی در روزهای 

کرونایی

لزوم حفظ توازن در برجام

با آغاز بکار دولت جدید آمریکا، این سؤال در افکار 
عمومی و محافل سیاســی و بیــن المللی مطرح 
اســت که با توجه به تاکید طرفین بر بازگشت به 
تعهدات برجامی، آیا آغاز ریاست جمهوری بایدن به 
معنای پایان ســریع سیاست شکست خورده فشار 
حداکثری ترامپ علیه ایران و گشــایش در شرایط 
تحمیل شده بر اقتصاد و سیاست ایران خواهد بود؟ 
آیا آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا می تواند 
در مدت زمان کوتاهی با همراهی سایر اعضای تیم 
سیاســت خارجی و امنیت ملی دولت بایدن بویژه 
وندی شرمن که رهبری تیم مذاکره کننده آمریکا 
با ایران را برعهده داشــته و اکنون معاون کلیدی 
او خواهد بود، ســاز ناکوک اسلافشــان را کوک 
کنند تا هــم آهنگ موزونی از سیاســت خارجی 
ایالات متحده به گوش برســد و هم داعیه دولت 
جدید خود مبنــی بر رهبری صلح و امنیت آمریکا 
را اثبات کنند؟البته بسیاری از ناظران و تحلیلگران 
بیــن المللی معتقدند پایان دوره ترامپ می تواند به 
معنای تغییر نسبی درعرصه بین الملل تلقی شود و 
فضاهای تنفسی جدیدی در منطقه و جهان ایجاد 
کند که به شروط مختلفی بستگی دارد، از جمله آن 
که سیاستمداران دموکرات از شکست های سیاست 
خارجی دوره ترامپ درس بگیرند و تعامل در عمل 
را پیشــه خود کنند.آنتونی بلینکن، یک روز پیش 
از آغــاز به کار دولت جدید آمریکا در برابر اعضای 
کمیته روابط خارجی سنا و پرسش های آنان برای 
تائید صلاحیتش گفت: »نمی توانیم مشکلات دنیا 
را به تنهایی حل کنیم. نیاز به همکاری و مشارکت 
کشــورهای دیگر داریم. آمریکا بیش از هر کشور 
دیگری این توانایی را دارد که دیگران را برای حل 
چالش های دنیا گــرد هم بیاورد.« بلینکن تصریح 
کرد: »رئیس جمهوری معتقد اســت اگر ایران به 
این تعهدات برگردد ما نیز بازخواهیم گشــت، اما 
باید از آن به عنوان بســتری برای بودن در سمت 
متحدان و شرکا برای دستیابی به توافقی محکم تر 
و طولانی تر استفاده کنیم.«از سوی دیگر مقامات 
ایران نیز بارها گفته اند تنها در صورت رفع تحریم ها 
حاضر به از سرگیری اجرای تعهدات برجامی خود 
هستند. حســن روحانی، رئیس جمهوری اسلامی 
ایران روز چهارشنبه اول بهمن ماه در جلسه هیات 
دولت، پیش از آغاز ریاست جمهوری بایدن و پس 
از سخنان بلینکن گفت: »اگر به تعهداتشان عمل 
کنند، ما هم به تعهدات خود عمل می کنیم. امروز 
آمادگی داریم اگر طرف مقابل با صداقت به میدان 
بیاید این مسائل حل و فصل شود. خیلی سریع هم 
می تواند حل شــود. اصلًا هیچ پیچیدگی حقوقی 
ندارد. بگویند به تمام تعهدات عمل می کنیم، ساعت 
بعد ما به همه تعهــدات خود عمل می کنیم.«می 
دانیم که جمهوری اسلامی ایران در ازای »پذیرش 
حق غنی ســازی«، »رفع کامل تحریم ها« و لغو 
قطعنامه های شورای امنیت و آژانس انرژی اتمی، 
حاضر به پذیرش اعمال محدودیت در زمینه برنامه 
هسته ای طبق برجام شد. طبق ۱۵ گزارش آژانس 
بیــن المللی انرژی اتمی به عنوان مرجع راســتی 
آزمایی اجرای تعهدات ایران )حتی تا یک سال پس 
از خروج آمریکا از برجام( جمهوری اسلامی ایران 
در بخش فنی به تمام تعهدات خود از جمله در زمینه 
سطح غنی سازی، تحقیق و توسعه، حجم انباشت و 
ذخیره مواد هسته ای، تعداد سانتریفیوژ، تغییر ماهیت 
تأسیسات فردو و بازطراحی رآکتور آب سنگین اراک 
به صورت کامل پایبند بوده و در بخش )شــفافیت 
و اقدامــات اعتمادســاز( افزون بــر نظارت های 
پادمانی و دسترسی های مبتنی بر پروتکل الحاقی، 
همکاری های فراپروتکلی را از جمله در زمینه شفاف 
سازی تولید قطعات سانتریفیوژ با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی داشته است. با این همه، آمریکا افزون 
بر ممانعــت از بهره مندی ایران از منافع اقتصادی 
برجام، با اتمام بازه پنج ســاله از آغاز اجرای برجام 
و لغو تحریم های تسلیحاتی شورای امنیت سازمان 
ملل در ۲۷ مهر ۱۳۹۹، همچنان در پی ممانعت از 
بهره مندی ایران از مزایای امنیتی و دفاعی برجام 
بوده است. در نهایت با توجه به آن که رئیس جمهور 
ایران در ۱۸ اردیبهشت ۱۳۹۸ در نامه به کشورهای 
اروپایی و اتمام حجت نسبت به اقدام غیرمسئولانه 
از جملــه »ارجاع پرونده ایران به شــورای امنیت 
سازمان ملل و بازگشت قطعنامه های شورای امنیت 
یا اعِمال تحریم های بیشــتر« هشــدار داده و به 
صراحت نوع واکنش جمهوری اسلامی ایران اعم 
از »خــروج از برجام، توقف اجرای پروتکل الحاقی 
و بررســی خروج از پیمان منع اشاعه هسته ای« را 

خاطرنشان کرده است.
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پیام 
انتخاب 
» رابرت مالی«

رییس اتاق ایران و چین طی گفت و گو یی تفصیلی مطرح کرد: 

اثرات مخرب 
 FATF لیست سیاه
بر اقتصاد ایران

دیدگاه
تصور »مردم تحمل می کنند 
پس ادامه دهیم« غلط است

اصطلاح ستون پنجم از نظر معنی و مفهوم مجازی همان 
جاسوسی است؛ منتها با این تفاوت که جاسوس به ضرر 
و زیان بیگانه کار می کند و نفع و مصلحت ملت و کشور 
خویش را ولو به قیمت جان از نظر دور نمی دارد؛ در حالی 
که ســتون پنجم این معنی را استفاده نمی کند بلکه افراد 
این ستون، دانسته یا ندانسته به زیان و ضرر خودی و نفع 

بیگانگان کار می کنند.
معروف اســت زمان اتحاد جماهیر شوروی سابق فردی 
را به اتهام جاسوسی بازداشــت کردند؛ مستندات زیادی 
وجود داشــت که وی از سیا چندین بار پول دریافت کرده 
و خودش هم اعتراف کرد که این پول ها را دریافت کرده 
ولی در بازجویی ها ادعا می کرد که هیچ اطلاعاتی را بابت 

این پول ها به آنها نفروخته است.
در نهایت از او ســؤال کردند پس فلان پول را برای چه 
به تو دادند، اظهار داشــت از من خواستند برای فلانی در 
اداره ای کار جور کنم و این کار را کردم، به حواله های بعد 
هم که رســیدند باز هم همین پاسخ تکرار شد، یقین پیدا 
کردند پس اینهایی که وی در مشــاغل مختلف گمارده 
جاسوس هستند و همه شان را بازداشت کردند و شروع به 
تحقیق کردند اما هیچ مدرکی از اینکه اینها اطلاعاتی به 
آمریکایی ها فروخته باشند و یا اینکه پولی از آنها دریافت 
کرده باشــند به دســت نیاوردند.تحقیقات مدت ها ادامه 
داشــت و در نهایت متوجه شدند که اصل ماجرا دزدیدن 
اطلاعات نبود بلکه کاشتن ستون پنجم در شوروی بود، 
در واقع سازمان ســیا کاری کرده بود که به عنوان مثال 
یک مهندس را در جایی که باید یک پزشک کار می کرد، 
استخدام کنند و پزشک را در جایی که یک مهندس باید 
کار می کرد اســتخدام کنند و به همین ترتیب افرادی را 
که هیچ توان و تجربه ای در انجام کاری را نداشــتند به 
کارهای خیلی حساس بگمارد و افرادی را که متخصص 
انجام کاری بودند را در کارهای پسَــت استخدام کنند تا 
دل زده شده و به فکر خروج از کشور و یا نارضایتی سوق 
پیدا کنند.همین ستون پنجم که سیا ساخته بود هم یکی 
از دلایل اصلی فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی سابق بود 
و آمریکایی ها تلاش کردند که کل روسیه را به کشورهای 
کوچک که تا ابد با هم درگیر باشند، تجزیه کنند. بسیاری 
شــرایط روسیه قبل از به قدرت رســیدن پوتین را به یاد 
دارند، کشــوری که آن قدر درگیر مشــکلات داخلی بود 
که هیچ کس باور نمی کرد چنین کشور و چنین شرایطی 
را جمــع و جورکرد چراکه حتی بوریس یلتســین رئیس 
جمهوری وقت روســیه به دلیل شرایط پیچیده و سخت 
حاضر نشد دوره ریاست جمهوری خود را به پایان برساند 

چراکه می دید قادر به انجام کاری نیست.
امروزه شرایط نه همان طور ولی شبیه آن شرایط در حال 
رخ دادن در ایران اســت و معلوم نیســت آنهایی که این 
کارها را انجام می دهند خودشــان هم متوجه هستند چه 
کار می کننــد یا نه؟ مجانی ایــن کار را می کنند یا اینکه 
چیزی بابت اش دریافت کرده انــد؟ آیا پول یا امتیازی را 
از دشمنان ایران دریافت کرده اند یا نه؟ آیا می شود تصور 
کرد که بانک مرکزی ایران توان کنترل نقدینگی بازار را 
ندارد و یا کارشناسانی در اختیار ندارد که بتوانند بازار را سر 
و ســامان دهند؟ آیا می توان تصور کرد که این همه پول 
برای خرید ارز فقط از حساب های مردم آمده و مردم این 
همه نقدینگی در اختیار داشــتند و دارند؟ آیا می توان باور 
کرد که مدیران شرکت های دولتی آن قدر قدرت دارند که 
تصمیم بگیرند ارز حاصل از صادرات خود را وارد کشــور 
نکنند و کســی نتواند به آنها چیــزی بگوید؟ آیا می توان 
باور کرد که برخی مؤسسات مالی و اعتباری و بانک های 
دولتــی و خصوصی خارج از حیطه اختیارات خود اقدام به 
خرید ارز، طلا و سهام در بورس کنند و اوضاع اقتصادی 

مملکت را به هم بریزند و نتوان جلوی آنها را گرفت؟
آیــا توقع دارید با تغییر لحظه ای قوانین شــرایطی ایجاد 
می شــود که صادر کننده های خرد می توانند ارز صادراتی 
خــود را به بازار برگردانند و توقع دارید که آن صادرکننده 
که به دنبال حداکثر سود است ارز خود را ارزان تر در بازار 
عرضه کند؟ آیا توقع دارید در شــرایطی که کشور تحت 
شدیدترین تحریم ها قرار دارد و امکان ندارد بتوان رسمی 
یک اعتبارنامــه ارزی از یک بانک داخلــی برای خارج 
دریافت کرد تاجران واردات خود را از کانال های رســمی 
انجام دهند؟ بله درســت است که ایران تحت شدیدترین 
تحریم های جهانی قرار دارد اما آیا واقعاً همه مشــکلات 

داخل کشور مربوط به تحریم ها است؟
این ســخن بدان معناست که نمی توان قوانین و مقرراتی 
را وضع کرد که در این شرایط اورژانسی زمینه منافع ملی 
و اقتصادی کشــور در ارجحیت باشــد و بحث تبعیت از 
قوانین و مقررات بین المللی که توسط آمریکا و لابی های 
اقتصــادی جهانــی وضع شــده تا کنتــرل گلوگاه های 
اقتصادی را در اختیار بگیرند، را کنار گذاشــت.یا تصمیم 
گیری های ســلیقه ای و اشتباه داخلی و لج بازی بر ابقای 
این تصمیمات علیرغم نظرات همه کارشناسان و صاحب 
نظران، هیچ ارتباطی با افزایش مشــکلات و نارضایتی 
مردم ندارد؟ یعنی می تــوان تصور کرد این همه تصمیم 
اشــتباه به خصوص در زمینه های اقتصادی فقط به دلیل 
گاف های مدیریتی رخ داده است؟ به خصوص از افرادی 
که سه چهار دهه تجربه مدیریتی در سطوح عالی دارند؟ 
در بهترین شرایط می توان تصور کرد که اینها برای تحقق 
رانت و یا ســوء استفاده مالی و اقتصادی از شرایط برخی 
تصمیمات را می گیرند اما آیا متوجه نیستند که اگر ایران از 

هم بپاشد آنها نیز هر چه دارند از دست می دهند؟

بلاتکلیفی و حمله 16 نفر به 
یک سامورایی!

خدا هیچ مســلمانی را گرفتــار بلاتکلیفی نکند! 
مسلمان نشنود کافر مبیناد... لاکردار از دندان درد 
و درد عاشقی و سوز هجران و دربدری بدهکاری 
و هــر درد بی درمان دیگر بدتر اســت... به قول 
شاعر: بلاتکلیفم؛ مثل آن سامورایی که ۱۵ نفر را 
حریف است ولی ۱6 نفر به او حمله کرده اند! حالا 
حکایت این روزهای مردم اســت که دچار یک 
بلاتکلیفی مزمن شــده اند و میانه راه سرگردان 
مانده اند! وزیر بهداشــت مي گوید پنجره ها را باز 
کنید تا کرونا نگیرید و همزمان وزیر نفت مي گوید 
ببندید تا مصرف گاز کم شود و ما مجبور نباشیم 
سوخت مازوت در نیروگاه ها بسوزانیم و شما هواي 
مســموم  تنفس کنید! از یک طرف به مردم می 
گویند کرونا آمده اســت؛ در خانه بمانید و سرکار 
نرویــد، از همان طرف هم حاضر نیســتند کمی 
تخفیف در قبض آب و برق و گاز قائل شــوند و 

اگر قبوض سر موعد پرداخت نشوند، دریغ از یک 
مهلت کوتاه! بیش از پانزده ســال است که قرار 
است کنکور طي دو سال برداشته شود، اما بعد از 
این همه ســال باز هم سر خط هستیم و دوستان 
معتقدند بساط کنکور باید ظرف دو سال برچیده 
شــود!  )یاد آن هم ولایتی مان افتادم که وقتی 
قاضی از او پرسید چرا بدهی همسایه را نمی دهی 
؟ گفت: آقای قاضی ســه سال است که به او می 
گویم دو هفته مهلت بده بدهی ات را پرداخت می 
کنم ولی قبول نمــی کند و می گوید من همین 
امروز پولم را می خواهم!(  با این رویکرد در حذف 
کنکور حتی دانش آمــوزان ابتدایی نمی دانند تا 
وقتي دیپلم مي گیرند کنکور هست یا نیست چه 
برسد به دانش آموزان پایه دهم؟! وزراي آموزش 
و پرورش هم وقتي دوره  شــان تمام مي شــود و 
دیگر مســئولیتي ندارند از بساط مافیاي کنکور و 
آموزشگاه هاي آزاد رونمایی می کنند و از ضرورت 
مبارزه با آنها بر چیدن بساط شان سخن به میان 
می آورند. خیال می کنند بساط مافیا مثل بساط 
لبو فروشــی آن پیرمرد تهرانی یا سبزی فروشی 
آن پیر زن تالشــی است که با یک ضربه آبدولیو 
چاگی یا همان پسَ لگــد خودمان کف پیاده رو 
پهن شود!  40 سال است که به مردم می گویند 
خانه نخرید قیمت ها حبابی اســت و پائین می 
آید. قیمت خانه در طول این چهار دهه چند هزار 
برابر شــد ولی هنوز معتقدنــد قیمت خانه حباب 

است و فعلًا دست نگه دارید! البته رئیس اتحادیه 
مشاوران املاک تهران و کشور از وضعیت موجود 
راضی اســت و معتقد است جلوی کپر نشینی را 
گرفته ایم. از یک طرف مردم را به اشرافی گری 
و خوردن نان خشــک غنی شده و پوشیدن لنگ 
برند تشــویق می کنند، اما خودشان درگیر عمله 
بنا و ساختمان ســازی و خوردن گرد و خاک آن 
هم در ولایت غربت می شوند! ما که بحمدالله و 
المنته پول سرگردان برای سرمایه گذاری نداریم 
ولی آن بندگان خدایی هم که دو ریال پول دارند 
و می خواهند جایی ســرمایه گذاری کنند، دچار 
اصل بلاتکلیفی هستند! پول شان را در موسسات 
بگذارند، موسســه ورشکست می شود؛ در بورس 
ســرمایه گذاری کنند، هاپولی می شود؛ در بانک 
سپرده گذاری کنند، فرصت اختلاس فراهم می 
شــود؛ طلا و ســکه بخرند و در خانه نگه داری 
کنند، شاخک دزد ها فعال می شود؛ می خواهند 
بیــت کوین بخرند، ندا در می رســد بیت کوین 
نخرید ممکن است کل سرمایه تان یک جا نابود 
شود؛ بخواهند خودرو ثبت نام کنند، اسم شان در 
لاتاری بیــرون نمی آید! روز به روز هم از ارزش 
پول شان کاسته می شــود...کاش جناب انوری 
زنده بــود و به جای این همــه بلاتکلیفی بر ما 
دو صفحه تکلیف نا واجب مشــق می کرد: »دلم 
بردی و آنگاهــی به پندم صبر فرمایی . . . مکن 

تکلیف ناواجب که بی دل صبر نتوانم!«

وحید حاج سعیدی

مهرداد میناوند و مرگی که 
هنوز باور نکرده ایم

خبر، سخت و دردناک، مثل سندان روی صخره 
ناباوری نشســت، تــرک انداخت و شکســت و 
فروریخت.مهــرداد میناوند از پس کرونا برنیامده 
بود. خواب مصنوعی به قصــد درمان، به خواب 
واقعی و ابدی تبدیل شــد. چشــم های منتظر به 
آی سی یو بیمارســتان لاله خیس شدند و بهُت، 
هنوز مسلط تر از هر خاطره ای در ذهن ها جولان 
می دهــد. مگر می شــود؟ او؛ 4۵ ســاله؛ جوان 
و ســرزنده. خیلی جــوان برای مــردن و خیلی 
باورنکردنی که اسمش در ســیاهه پنجاه و چند 

هزار قربانی ایرانی کرونا نوشــته شــود و نه در 
فهرست بیش از یک میلیون نفری بهبودیافتگان. 
تابلوی مرگ اما بالا رفت و رفتن ناگزیر شد؛ مثل 
تعویض زودهنگام یک بازیکن خوب، وقتی که نه 

ناباوری و نه اعتراض مانعش نمی شود.
شــبکه های اجتماعی غــرق در تصاویر و فیلم 
بازی های اوست. 6۷ بازی و چهار گل ملی. با آن 
شــماره عجیب ۲۵ و بعدها ۲۱ که معنای ضمنی 
روشــنی برای فوتبالی ها دارد: بازیکنی که کسی 
روی حضورش در ترکیب اصلی حســاب نکرده 
است و او خودش را به ترکیب تحمیل کرده. و آن 
گل دیدنی به تایلند؛ نفوذی خرامان از جناح چپ، 
ســر توپ و بعد شوت از پشــت هجده با راست، 
پای غیرتخصصی. پرسپولیسی ها، حتماً خاطرات 
بیشتری دارند و تصاویر روشن تری. از او و از آن 
سال ها که چپ ســرخ ها در قرقش بود. و بعدتر 
لژیونر شدنش؛ چهار سال در اتریش و بلژیک، ده 
بازی در لیگ قهرمانان اروپا با اشتورم گراتس و 
آن بازی رفت و برگشــت مقابل منچستر یونایتد 
و دیوید بکهام که ســال ها بعد عکس هایش به 

امضای مهرداد میناوند در شــبکه های اجتماعی 
تبدیل شده بود.

او را در پنجشنبه غمگین بهمن در حالی به خاک 
سرد ســپردیم که زندگی اش نســبتی با سردی 
نداشــت. پس، با همان شوری به یادش خواهیم 
آورد کــه از دوران ســتارگی اش در خاطرمــان 
می ماند: چپ پایی که فرم دست هایش هم وقتی 
می دوید شکیل و ویژه خودش بود و ستاره ای که 
پایان فوتبالش هم باعث نشد از آسمان ستاره ها 
افول کند. او را با آن چهره به خاطر می ســپاریم 
که هر جا بود، بســاط لبخند و عیش مهیا بود با 
شــوری که تازه از گعده ها بــه مانیتورها راه پیدا 
کرده بود و نوید ســتاره ای دیگر در قاب تصویر 
را می داد. صد حیف. ســتاره، نماند. خاطره ها اما 
می ماننــد و خاک، هر چه هم ســرد و پذیرنده، 
یارای زدودنشــان را ندارد. از او، مبارزه اش را به 
یاد می سپاریم؛ با رقبا، با بکهام، با بیماری مرموز 
ضعف سیستم ایمنی، با کرونا و با فراموشی. و آن 
روح پر سر و شــور و سیمای خندان را. فراموش 

نمی شوی آقای میناوند.

عیسی عظیمی

سید ابوالفضل هاشمی

نقشه های جدید 
تهران برای 
باکو و ایروان

رضا رسالت
کارشناس روابط بین الملل
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نقشه های جدید تهران 
برای باکو و ایروان

ســفر محمد جواد ظریف به مســکو، بخشی از 
ســفر وی به منطقه ماورای قفقــاز و همچنین، 
کشــورهای میانجی گر در حل و فصل مناقشه 
قره باغ اســت. برای تهران، مشارکت در توسعه 
آینده منطقــه و تحکیم روابط اقتصادی بســیار 
مهم است. در سفر به روسیه، موضوع همیشگی، 
یعنی توافق هســته ای و چشم انداز آن نیز بحث 

و بررسی شد.
در جریــان کنفرانس مطبوعاتی، ظریف بر وجود 
تعامــل متقابل میان روســیه و ایــران پیرامون 
مشــکلات بین المللی تاکید کرد: سوریه، یمن، 
افغانستان، لبنان، امنیت در منطقه خلیج فارس و 
البته، آینده توافق هســته ای. او خاطر نشان کرد 
که با نظرات ســرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه 
روسیه در خصوص توافق هسته ای کاملًا موافق 
و امیدوار اســت که حفظ برجام میســر شود. در 
وهله نخست، از توقف تحریم های ضد ایرانی از 
ســوی امریکا ســخن در میان است که به گفته 
وزیر امور خارجه روســیه، مسکو شرایط لازم را 

برای اجرای تمامی تعهدات فراهم خواهد کرد.
به گفته ظریــف، اجــرای تصمیم های مجلس 
شــورای اســلامی از ۲۱ ماه فوریه آغاز خواهد 
شد و اگر تهران شــاهد برداشته شدن گام هایی 
در زمینه لغو تحریم های ضد ایرانی نباشــد، این 

تصمیم قطعاً اجرا خواهد شد.
دولــت جو بایدن بارها، از طرح هایش برای گفت 
وگو با ایران و بازگشــت احتمالی به برجام تحت 
شــرایط مشخص ســخن گفته، اما این سخنان 
تغییر طرح های تهران را به همراه نداشــته است. 
ســرگئی لاوروف نیز بار دیگــر، تفهیم کرد که 

مخالف تغییر پارامترهای برجام است.
در روزهای اخیر، مشــخص شــده که واشنگتن 
امکان تشــکیل پایگاه های نظامــی تکمیلی در 
خاک عربستان سعودی را بررسی می کند. پولینا 
واســیلنکو، کارشناس شورای روسیه در امور بین 
الملل، معتقد است: »ایران به زدن در خانه غرب 
پایان داده و تمرکزش را بر روی امنیت منطقه ای 

معطوف کرده است.«
ظریف از مســکو عــازم باکو شــد و از آنجا، به 
ایروان و سپس گرجســتان و ترکیه سفر خواهد 
کرد. موضوع اصلی این ســفرها بحث و بررسی 
پروژه هــای همــکاری منطقه ای پــس از عقد 
توافق های پیرامون برقــراری آتش بس در قره 
باغ است. پولینا واســیلنکو معتقد است: »در پی 
پایان جنگ قره باغ، ایران با تشدید نفوذ و حضور 
نظامی ترکیه در مرزش و رشد تمایلات پانترک 
ها و همچنین، رقابت بر ســر گاز مواجه شــده 
است. تمامی این عوامل می توانند بر روابط میان 
ایران و آذربایجان تأثیر گذار باشند. ایران تلاش 
می کند تا همکاری سودآور خود با باکو و ایروان 

را حفظ کند.«
ظریف در ســفر خود بــه باکو اعــلام کرد که 
شرکت های ایرانی برای مشــارکت در بازسازی 
زیر ساخت های آســیب دیده در قره باغ آمادگی 
دارند. اولویت تهــران منابع انرژی زا، پروژه های 
ترانزیتی  عمرانی، کشــاورزی و کوریدورهــای 
است. ایران خود را دروازه ورود به خلیج فارس و 
دریای عمــان برای باکو و ایروان می داند. فرهاد 
محمداف، کارشناس کلوپ والدای، معتقد است: 
»قبــل از جنگ، در باکو از حضور شــرکت های 
ایرانــی در قره باغ ناراضی بودنــد. اگرچه ایران 
آذربایجــان حمایت  از تمامیــت ارضی  همواره 
می کرد. در حال حاضر روابط کاملًا جدیدی آغاز 
شده اســت. بدون تردید از زمان سفر ظریف به 
ایروان، ســخنان جدیدی ایراد خواهد شد. برخی 
از مســیرهای ترانزیتی در منطقه بیشتر اهمیت 
سیاسی دارند تا اقتصادی. از جمله، خط راه آهن 
نخجوان که می تواند ارمنستان را به ایران متصل 
منبع: کامرسانت  کند«. 
*تحلیلگر سیاسی  

انتخــاب شــخصیتهای متفاوت برای پســت های مختلف 
امری عادی و بیهوده نیست بلکه افراد حاضر در پست های 

تاثیرگذار نماد سیاستهایی خواهند بود که اجرا خواهند شد.
همانطور که انتصاب افرادی چون برایان هوک و الیوت آبرامز 
بعنــوان نماینده دولت آمریکا در مــورد ایران پیام مبتنی بر 
فشــار حداکثری را از واشنگتن مخابره ساخت انتخاب اخیر 
جو بایدن برای نماینده آمریکا در مورد ایران نیز بسیار پرمعنا 

می نماید.
انتخاب »رابرت مالی« بعنوان نماینده آمریکا در مورد ایران 
از ســوی جو بایدن شــاید بتواند بخوبی بخشی از سیاست 

خارجی او و دولتش را در مورد ایران نمایان سازد.
اهمیت انتخاب رابرت مالی چنان اســت که پیش از انتخاب 
نهایی اش بعنــوان نماینده آمریکای بایــدن در امور ایران، 
صدای لابی اسراییل و بنیادهای نزدیک به این لابی از جمله 

بنیاد دفاع از دموکراسیها را بشدت درآورد.
بواقــع پیام انتخاب رابرت مالی چیســت و چــرا جریانهای 

مخالف برجام در آمریکا از چنین انتخابی بشدت نگرانند.
رابرت مالی از معماران اصلی شــکل دهنده برجام در سال 
۲0۱۵ در کنار جان کری و جیک سولیوان و تونی بلینکن و 

وندی شرمن و ویلیام برنز بود.
رابــرت مالی کــه تحصیلکرده حقوق از هاروارد و فلســفه 
سیاسی از آکسفورد می باشــد از نزدیک ترین یاران سیاست 

خارجی دولت اوباما می باشد.
مالی که فرزند پدر ملی گرای یهودی مصری می باشــد به 
شدت حامی استفاده از راهکارهای دیپلماتیک در خاورمیانه و 

بخصوص در مورد ایران است.
رابرت مالی از منتقدان جدی شــهرک ســازی اسراییل در 

کرانه باختری و رود اردن است و با بسیاری از سیاستهای تند 
نتانیاهو در خاورمیانه رابطه خوبی ندارد.

اگر عکســهای مربوط به مذاکرات ایران و پنج بعلاوه یک 
را در زمان شــکل گیری برجام مرور کنیم خواهیم دید که 
مالی در کنار جان کری و مونیتز رییس سازمان انرژی اتمی 

آمریکای اوباما حاضر است.
او آگاهی کافی از چرایی شــکل گیری برجام و روندی که 
منتهی به شکل گیری برجام شد را دارد و این می تواند خبر 

خوبی برای حامیان برجام در ایران و آمریکا و اروپا باشد.
مالی که طی دوران ریاســت جمهــوری ترامپ از منتقدان 
اصلی خروج ترامپ از برجام و بعنوان مدیر گروه بین المللی 
بحران مشــغول بوده است حالا پســت حساسی را در مورد 

ایران دریافت می کند.
ایرانی که غنی ســازی بیست درصدی را دوباره آغاز کرده و 
مجلســش اولتیماتوم اخراج بازرسان سازمان انرژی اتمی را 
در صــورت عدم رفع تحریمها تا کمتر از دو ماه دیگر داده و 
مــی رود که دولت حامی برجام در ایران نیز تا حدود پنج ماه 
دیگر جایش را به دولتی دهد که معلوم نیست با برجام فعلی 

قرابت دارد یا خیر.
اگر قرار بود تیمی از سیاســت خارجی را در آمریکا انتخاب 
کنیم که قابلیت مذاکــرات در حوزه های مختلف با ایران را 

داشته باشد، شاید تیمی جز این را انتخاب نمی کردیم.
بلی تیم اخیر سیاســت خارجی بایدن برجام را می شناســد 
دلایل شــکل گیری برجام را نیز بخوبی می داند و آماده هم 

هست که با ایران مذاکراتی داشته باشد.
امــا این تیم قطعاً با چالش های جــدی در برابر تندروها در 

آمریکا و لابی اسراییل و سعودی روبرو خواهد شد
 بنابراین فرصت گفت و گو همیشــگی و بلند مدت نخواهد 
بود این نکته بســیار مهمیســت که حاکمیت در ایران باید 

بخوبی درک کند و به آن واقف باشد.

 تیم اخیر سیاست خارجی بایدن برجام را می شناسد

پیام انتخاب » رابرت مالی«

احیای قرارداد برجام وارد یک پیچیدگی جدیدی شده است. از ۲0 
ژانویه که جو بایدن وارد کاخ ســفید شد، حرف و حدیثها پیرامون 
برجام بســیار ضد و نقیض است. با اینکه جو بایدن در کارزارهای 
انتخاباتی خود بارها از بازگشت به برجام سخن گفته بود، اما امروز 
شاهدیم که علاوه بر اینکه بازگشت به برجام از فرامین اولیه بایدن 
نیســت بلکه از واشنگتن پالســهای جدیدی در خصوص شرایط 
جدید در مورد برجام فرســتاده می شــود. در واقع به نظر می رسد 
جنگ لفظی برای گرفتن امتیازات بیشتر از ایران بر سر میز مذاکره 

در دولت بایدن شکل گرفته است.
در این بین نیز به گزارش رویترز، امانوئل مکرون، رئیس جمهوری 
فرانسه گفته است که مذاکرات درباره توافق هستهای ایران باید 
خیلی ســختگیرانه باشد و کشــورهای منطقه از جمله عربستان 

سعودی هم در این مذاکرات مشارکت داشته باشند.
ایران غنی سازی ۲0 درصد اورانیوم را بعد از خروج دونالد ترامپ 
از برجام و عمل نکردن اروپا به تعهدات برجامی خود، شروع کرده 
است و سخنان مکرون و رویکرد دولت بایدن از این خبر می دهد 
کــه آنها به خوبی می دانند باید با ایران وارد توافق شــوند؛ با این 
حال ســعی دارند با جنگ لفظی موارد دیگری را روی میز مذاکره 

با ایران قرار دهند.
اول تهران یا واشنگتن؛ مسئله این است؟ ��

آنتونــی بلینکن در اولین روز کارش به عنــوان وزیر امور خارجه 

آمریــکا در کنفرانــس خبری خود گفته اســت: »ایالات متحده 
می خواهد به توافق اتمی با جمهوری اســلامی بازگردد، اما ایران 
بایــد قدم اول را بردارد.« در واقع با اینکــه دونالد ترامپ، رئیس 
جمهوری پیشین آمریکا از برجام خارج شده است، به نظر می رسد 
ایالات متحده تأکید دارد که نخست ایران باید به تعهدات برجامی 

خود عمل کند.
محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه ایران و تیم او خواســته وزیر 
امور خارجه جدیــد آمریکا درباره لزوم بازگشــت کامل ایران به 
تعهداتــش در برجام، قبل از بازگشــت آمریکا به این توافق را رد 
کرده اند و گفتهاند که ابتدا ایالات متحده که از برجام خارج شــده 
اســت باید به برجام بازگردد و تحریمهای ایران را به طور کامل 

لغو کند.
در واقع دو کشور به مرحله »اول تو« رسیده اند و سعی دارند طرف 
مقابل را متقاعد کنند که اول او وارد روند احیای برجام شود. با این 
حال طبق گفته جیک سالیوان، مشاور امنیت ملی رئیس جمهوری 
آمریکا احیای توافق هســتهای با ایران »اولویت فوری« دارد. او 
گفت، آمریکا مصمم است از بزرگترین بحران هستهای جلوگیری 
کند، زیرا ایران به ساخت سلاح اتمی بسیار نزدیک شده، به خوبی 
مشخص است که آمریکا می داند اول آنها باید روند احیای برجام 

را کلید بزنند.

مرگ یا احیای برجام؟ ��
با این شــرایط برخی میگویند که شــاید برجام به پایان کار خود 
رسیده اســت. در واقع انتظار می رفت با پیروزی و ورود بایدن به 
کاخ ســفید تغییر اساسی در استراتژی آمریکا در قبال ایران ایجاد 
شود. اما حال شاهد رفتارهای ضد و نقیض از تیم سیاست خارجی 

بایدن در خصوص ایران هستیم.
چند موضوع در احیای برجام وجود دارد که کار را سخت تر می کند. 
ایران طبق تصویب مجلس شورای اسلامی، ماه فوریه میلادی از 
پروتکل الحاقی خارج می شود و شکی نیست اگر بایدن تا آن زمان 
کاری برای احیای برجام انجام ندهد، شرایط سخت خواهد شد و 
برجام به پایان خود نزدیک می شود. از طرف دیگر ایران می خواهد 
آمریکا تحریمهــای ایران را لغو کند که البته این اتفاق به راحتی 
انجام نمی شود؛ زیرا بســیاری از تحریمهای دوران دونالد ترامپ 
روندی چند ماهه و یا چند ساله نیاز دارد تا کامل لغو شوند. در واقع 
بازگشــت به وضعیت پیش از دوره ترامپ دشوار و پیچیده خواهد 
بود. از سوی دیگر دولت حسن روحانی نیز زمان کمی بر سر کار 
است و جو بایدن باید منتظر دولت جدید در ایران باشد تا مشخص 

شود چگونه می تواند بازگشت به برجام را رقم بزند.
همه این مســائل نشــان می دهد که برجام که این روزها در کما 
است، روی تیغه مرگ و احیا حرکت می کند. در واقع با روند پیش 

رو، سخت می توان پیش بینی کرد که برجام به کدام سمت حرکت 
می کند. با این حال احتمال اینکه دولت بایدن برای مهار هستهای 
ایران دست به لغو چند تحریم علیه ایران بزند تا ایران متقاعد به 
شروع مذاکرات و بازگشــت به تعهدات برجامی شود، بسیار زیاد 
خواهد بود. در واقع آمریکا دو مشکل بزرگ کرونا و چین را پیش 
روی خود دارد و قطعاً مایل به مشکلی از سمت خاورمیانه نخواهد 

بود.
پرونده موشکی بر روی میز برجام ��

در رجزخوانی این روزهای تیم بایدن به نظر می رسد رد پای پرونده 
موشکی و حضور منطقهای ایران وجود دارد. جو بایدن در برنامه 
خود که در خصوص روابط با ایران در زمان انتخابات به ســی.ان.

ان ارائه داده بود مواردی از جمله حضور منطقهای ایران، مســائل 
حقوق بشری و موشکی را قید کرده بود. با اینکه ایران بارها اعلام 
کرده است که در موضوع موشکی با آمریکا مذاکره نخواهد کرد، 
اما به نظر می آید بایدن سعی دارد با جنگ لفظی ایران را متقاعد 
به وجود پروندههای جدید بر روی میز مذاکره ۵+۱ با ایران بکند.

با بیان اظهارات ضد و نقیض از سوی کاخ سفید

به پایان برجام نزدیک می شویم؟!
پرستو بهرامی راد

 رییس جمهوری روز یکشــنبه ۱۲ بهمــن ۱۳۹۹ و در چهل 
و دومین سالروز بازگشــت امام خمینی به میهن گفت: »امام 
گفت مــا کاری می کنیم که آب و برق بــرای مردم مجانی 
شــود و این دولت افتخار می کنــد که این کار را انجام داده و 
ما توانستیم برای افرادی که مصرف کمی دارند، برق و آب و 
گاز مجانی اســت. بنابراین همه پیش بینی های امام در تاریخ 
تثبیت شــد و درست از آب در آمد. شعار زشتی که خناسان در 
دست گرفته بودند، پایان یافت و معلوم شد که دولت جمهوری 

اسلامی ایران،  دولت حامی مستضعفان است.«
به همین خاطر برخی از حســن روحانی انتقاد کرده اند که چرا 
بحثی را که هر سال شبکه های ماهواره ای راه می اندازند تازه 
کــرده و جمله عباس امیر انتظام ســخنگوی دولت مهندس 

بازرگان را به رهبر فقید انقلاب نسبت داده است؟
سال هاست که بر سر این که آیا امام، وعده آب و برق رایگان 

داد یا نه، بحث می شود.
به همین خاطر درســت سه سال قبل و پس از آن که رسول 
صدر عاملی کارگردان کنونی و خبرنگار روزنامه اطلاعات در 
نوفل لوشــاتو در یک برنامه تلویزیونی تأکید کرد امام هرگز 
چنین سخنی نگفته است، در مقاله ای یادآور شدم: اصل وعده 
آب و برق رایگان درست است اما اولًا نه برای همه که برای 
کــم درآمدها. ثانیاً نه پیش از پیروزی انقلاب که یک ماه بعد 
و در قم و ثالثاً نه ابتدا به ساکن که پس از مصاحبه سخنگوی 

دولت موقت.

چــون دوباره این بحث درگرفته ابتدا بخش هایی از آن مطلب 
را مجــدداً می آورم و در پایان نکات تــازه ای را می افزایم. )با 
این توضیح که برای پرســش تکراری نمی توان پاســخ تازه 
آورد. از ایــن رو اگر ناگزیر از تکــرار بخش هایی از آن مقاله 
هستم پیشــاپیش از خوانندگانی که پیش تر خوانده اند پوزش 

می خواهم(.
۱. امــام خمینی هرگز نه در نجف و نه در پاریس وعده آب و 

برق مجانی نداد.
۲. از ابتدا تا انتهای سخنرانی بهشت زهرا در ۱۲ بهمن ۱۳۵۷ 
یــک کلمه هم درباره آب و برق مجانی نیســت و این تصور 
که این بخش سانسور می شود نادرست است. اتفاقاً اگر بنا بر 
سانسور باشــد باید بیشتر به این بخش حساسیت نشان دهند 
که »پدران ما چه حقی داشتند که سرنوشت ما را تعیین کنند. 

سرنوشت هر ملتی به دست خودش است.«
۳. این که امام »هیچ گاه« از »آب و برق مجانی« نگفته هم 
درست نیست چون سه بار به این موضوع اشاره کرده اند منتها 
باز تأکید می کنم نه در نوفل لوشــاتو و نه در تهران و روز ۱۲ 

بهمن ۱۳۵۷ بلکه در قم.
اول بار:

در پیام ۱4 ماده ای نهم اســفند سال ۵۷، قبل از ترک تهران 
بــه مقصد قم: »مــن به دولت راجع بــه مجانی کردن آب و 
بــرق و بعضی چیزهای دیگر فعلًا بــرای طبقات کم بضاعتی 
که در اثر تبعیضــات خانمان برانداز رژیم شاهنشــاهی دچار 
محرومیت شــده اند و با برپایی حکومت اسلامی به امید خدا 
این محرومیت ها برطرف خواهد شد، سفارش اکید نمودم که 

عمل خواهد شد.« - صحیفه نور، ج 6
دوم: در بدو ورود به قم )۱0 اســفند ۵۷( در سخنرانی مدرسه 
فیضیه: »ما علاوه بر این که زندگی مادی شما را می خواهیم 

مرفه بشود، زندگی معنوی شما را هم می خواهیم مرفه باشد. 
شــما به معنویات احتیاج دارید. معنویات ما را بردند اینها. دل 
خوش نباشید که مسکن فقط می سازیم، آب و برق را مجانی 
می کنیم برای طبقه مستمند، اتوبوس را مجانی می کنیم برای 
طبقه مســتمند، دل خوش به این مقدار نباشید. معنویات شما 
را، روحیات شــما را عظمت می دهیم؛ شما را به مقام انسانیت 

می رسانیم.« - صحیفه نور، ج 6، ص ۲6۳
ســوم: روز جمعه ۱۱ اســفند ۵۷ در کتابخانه مدرسه فیضیه 
خطاب به خبرنــگار روزنامه اطلاعات: »هر چــه زودتر باید 
مشکل مســکن برای بی خانمان ها و فقرای ایران حل گردد 
و برای هر خانواده، مســکن مورد نیازشان تأمین شود. آب و 
برق برای فقــرا و بی بضاعت ها باید مجانی گردد. به نظر من 
بیشــتر انقلابیون واقعی یعنی آنها که نیروی عظیم و کوبنده 
این انقلاب بودند، مردم غیر مرفه بودند. کسانی که بیشترین 
کشته ها را دادند و با نیروی ایمان واقعی و اعتقاد راسخ، باعث 
پیروزی انقلاب شدند، همان کســانی بودند که به هیچ وجه 
اشــرافی و مرفه نبودند و از طبقه پابرهنه بودند.« - صحیفه 

امام، ج 6، ص ۲6۲

4. نکته جالب اما این است که چنان که اشاره شد قبل از امام 
ســخنگوی دولت موقت )عباس امیرانتظام( بود که در هشتم 
اسفند ۱۳۵۷ و قبل از سفر امام به قم وعده آب و برق مجانی 
البتــه با قید کم درآمدها را مطرح کرد و در واقع اشــاره رهبر 
فقیــد انقلاب به این بود که در امور مــادی نباید توقف کرد: 
»دل خوش به این مقدار نباشــید که آب و برق شــما مجانی 

می شود...«
 ۵. سه بار اشــاره امام به آب و برق مجانی محدود به همان 
اســفند ۱۳۵۷ است و دیگر تکرار نشد. همین سه بار اشاره در 
اســفند ۵۷ چنان بود که صدای مهندس بازرگان را درآورد و 
در پیام تلویزیونی نخســت وزیر با صراحتی بی سابقه که ناشی 
از ســال ها آشنایی و دوستی بود، گفت: »آقا، شما هم که ما را 

کلافه کرده اید با این آب و برق مجانی«.
در ســخنان آقای روحانی البته دو بی دقتی به چشم می خورد. 
اولــی تعبیر پیش بینی اســت. حال آن کــه پیش بینی معنی 
دیگری دارد.دوم این که چون از آن ســفر و همراهی امام جا 
مانــد و چند روز دیگر هم بود و به لندن رفت تا خانواده را به 
ایران برگردانــد از آن روزها تجربه نزدیک ندارد و دقت لازم 
را اعمال نکرده و ۱0 اســفند قم را با ۱۲ بهمن بهشــت زهرا 

اشتباه گرفته است.
در پایــان این را هم بیاورم که تأکید رســانه های ماهواره ای 
فارســی زبان بر این وعده از دو وجه مایه شگفتی است: اول 
ایــن که اگر مردم به خاطر آب و برق رایگان به خیابان آمدند 
چرا اصرار دارند آن دوران را برای همه طبقات رفاه آمیز تصویر 
کننــد؟ دوم این که مگر تا ســال ها بعد از انقلاب و تا قبل از 
هدفمندی یارانه ها بهای آب و برق ناچیز نبود و با حذف یارانه 
غیر مستقیم با وعده پرداخت یارانه مستقیم گران نشد؟ کافی 
اســت به قبوض آب و برق خود پیــش از پرداخت یارانه 4۵ 

هزارتومانی نگاهی بیندازید! 
منبع: عصر ایران  

چند نکته پیرامون وعده آب و برق رایگان

اکبر مختاری

مهرداد خدیر

وزیر خارجه آمریکا: 
اگر ایران به برجام برگردد ما هم آماده 

بازگشت هستیم

ایسنا: وزیر خارجه آمریکا گفت در صورت بازگشت تهران به برجام 
واشنگتن نیز آماده بازگشت به آن خواهد بود.

آنتونی بلینکن وزیر امور خارجه آمریکا در گفت و گو با این شبکه ان. 
بی. سی در عین حال گفت: اگر ایران همچنان به لغو محدودیت های 

توافق هســته ای خود ادامه دهد، تنها چند هفته با دستیابی به مواد 
لازم برای ساخت سلاح هسته ای فاصله خواهد داشت. 

بلینکــن گفت که آمریکا خواهان بازگشــت بــه پایبندی با توافق 
هســته ای ایران است به شــرط این که ایران نیز همین کار را کند 
و سپس کشــورش با متحدان آمریکا و شرکایش درباره  »توافقی 
طولانی مدت تر و قوی تر« که در برگیرنده دیگر مســائل باشــد، 
همکاری خواهد کرد.او درباره این که آیا آزادی شهروندان آمریکایی 
زندانی در ایران که بخشــی از مذاکرات برجام نبود، شرطی قطعی 
برای توافق هسته ای گسترده تر خواهد بود یا نه، توضیح داد: فارغ 

از هر توافقی، آن شهروندان آمریکایی باید آزاد شوند. ما بر اطمینان 
حاصل کردن از این آن ها به طریقی به خانه باز می گردند، متمرکز 

خواهیم شد.
اتحادیه اروپا: اولویت ما بازگشت آمریکا به برجام است ��

همچنیــن اتحادیه اروپا نیــز اعلام کرد که اولویــت این اتحادیه 
بازگشت واشنگتن به توافق هسته ای اســت.  اتحادیه اروپا اعلام 
کرد که اولویت این اتحادیه بازگشــت واشنگتن به توافق هسته ای 
با ایران است.این شــبکه قطری جزییات بیشتری از این خبر خود 

منتشر نکرده است.
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گزارش

احسان انصاری

گروه اقتصــادی: رییس اتاق بازرگانی ایران و چین معتقد 
اســت از منظر اقتصادی نپیوســتن به اف ای تی اف هیچ 
توجیه خاصی ندارد و این مساله بیش از پیش سیاسی شده 
اســت و این وضعیت پس از لغو تحریم ها بر روابط بانکی 

ایران با همه جهان تأثیر منفی می گذارد.
گردش به شــرق در سیاست ایران اتفاق تازه ای نیست اما 
حال حساســیت افکار عمومی در خصوص روابط ایران و 
دوست شرقی اش، چین با افزایش قابل توجهی روبرو شده 
اســت. افکار عمومی اخبار مرتبط با چین را با حساسیت 
بالایــی دنبال می کند و در هر اتفــاق پای یک چینی در 
میان اســت. از صید ماهی در خلیج فارس و دریای عمان 
تا اســتخراج رمز ارز و بیت کوین. سر و صدای به پا شده 
علیه چین در زمان اعــلام مفادی مبهم و کلی از قرارداد 
۲۵ ســاله ایران و چین از منظر سیاسی امری بسیار قابل 

بررسی است.
شــیوع کرونا در جهان و آغاز این بیماری از چین حالا نه 
فقــط افکار عمومی ایران که همه جهانیان را به این غول 

اقتصادی بزرگ متوجه کرده است.
 قرارگرفتــن ایــران در لیســت ســیاه FATF تأثیــر  ��

تحریم های ترامپ را بیشتر کرد
مجیدرضا حریــری، رییس اتاق بازرگانــی ایران و چین 
معتقد اســت نوعی غرض ورزی در انتشار اخبار مرتبط با 
چین وجــود دارد. وی در گفتگویی بــا تاکید بر اینکه در 
همین دوران سخت ایران پولی بلوکه شده در چین ندارد، 
می گوید چینی ها بابت نگه داری ذخایر ایران نیز هزینه ای 

طلب نمی کنند.
 وی معتقد است از منظر اقتصادی نپیوستن به اف ای تی اف 
هیچ توجیه خاصی ندارد و این مساله بیش از پیش سیاسی 
شــده است. او در این مصاحبه مفصل به سئوالاتی درباره 
افزایش حساســیت افکار عمومی نسبت به روابط ایران و 
چین و همچنین تأثیر نپیوســتن به اف ای تی اف بر روابط 

ایران و چین پاسخ داد.
چرایی گسترش چین ستیزی در ایران ��

مجیدرضا حریری با اشــاره به اینکــه رقبای منطقه ای از 
مراودات ایران و چین نگران هســتند، گفت: پشت مساله 
چین ستیزی و مانور خبری بر این مساله، امیال سیاسی و 

هم رقابت های اقتصادی منطقه ای و جهانی وجود دارد.
رییس اتــاق بازرگانی ایران و چین در توضیح این مطلب 
افزود: به اعتقاد بنده این مســاله بیشتر درفضای مجازی 
اتفاق می افتد و در فضای واقعی این موضوع کمتر است. 
قطعاً چین ستیزی نزد مردم ما هرچه بیشتر نمود یابد و به 
آن دامن زده شــود، منافع مــا را تحت تأثیر قرار می دهد. 
قاعدتاً کسانی که از رابطه خوب تجاری میان ایران وچین 
نگران هستند و منافع منطقه ای و جهانی خود را در خطر 
از دســت رفتن می بینند، این گونه مسائل و تبلیغات را در 
ایران دامن می زنند و باید گفت به حتم منفعت ملی ما در 

این مساله نیست.
حریــری گفت: زیــرا ما مشــاهده می کنیــم در منطقه 
کشــورهایی که بیشــتر در اردوگاه غرب هســتند مانند 
عربستان سعودی، امارات نسبت به ما رابطه بیشتر تجاری 
بــا چین دارند در اصل ما شــریک چهارم چین در منطقه 
هستیم و عربستان سعودی، امارات و عراق در زمینه میزان 

مبادله تجاری با چین از ما جلوتر هستند.
وی درباره تأثیر این مســاله بر روابط تجاری میان ایران 
و چین خاطر نشــان کرد: اگر بــا همین روند پیش برویم 
در ســال های آتی مثلًا قطر هم این زمینه تجارت با چین 
از ما جلو می زند؛ این کشــورها رابطه اقتصادی و تجاری 

بیشتری با چین دارند و اگر ما بخش هایی از کالاهای مورد 
نیاز چین را در منطقه تأمین کنیم، یعنی ســهم صادرات 
نفت و پتروشیمی عربســتان سعودی به چین را در اختیار 

گرفته ایم.
وی تاکیــد کرد: دامــن زدن به این مســائل را باید جزو 
رقابت های منطقه ای بر ســر کالاهایــی مختلف از جمله 
صادرات نفت و پتروشــیمی دانســت کــه آن در فضایی 
سیاسی مطرح می کنند و هر روز یک شایعه می سازند برای 
نمونه یک روز گفته می شود خلیج فارس به چین داده شده 

و هر روز مورد جدید مطرح می شود.
این فعال بخش خصوصی در پاسخ به این سؤال که آیا این 
دست مسائل مانعی بر ســر راه سرمایه گذاری چینی ها در 
ایران بوده اســت یا خیر، گفت: خیر به طور مستقیم چنین 
اتفاقی نیافتاده است اما همیشه به عنوان یک مانع ذهنی 
بد مطرح است و اگر چنین موانعی وجود نداشته باشد، حتم 

بدانید منفعت ملی ما بیشتر می شود.
تأثیر اف اتی اف بر روابط ایران و چین ��

حریری درباره بررســی مساله پیوســتن به اف ای تی اف و 
تبعات و تأثیر آن بــر تجارت خارجی و روابط بانکی میان 
ایران و چین توضیح داد: موضوع اف ای تی اف بسیار سیاسی 
شده و هرگونه اظهار نظری راجع به آن منجر به برداشت 
سیاســی می شود اما دو نگاه به موضوع اف ای تی اف وجود 
دارد؛ یک نگاه صرف اقتصادی است، بدان معنی که ما باید 
قواعد بین المللی را در حــوزه بانکداری بپذیریم و طبیعی 
اســت که یکی از همین قوانین، مقرراتی اســت که گروه 
ناظر اقدام مالی معروف به اف ای تی اف به همه دنیا اعلام 
کرده است و دیدگاه دیگر نیز سیاسی است؛ بدان معنا که 
از منظر سیاسی نمی توان یا نباید به اف ای تی اف بپیوندیم.

حریری در توضیح این مطلب افزود: البته ما بخش مهمی 
از خواسته های اف ای تی اف را پذیرفته ایم به جز آن دو مورد 
که به مجمع تشــخیص مصلحت نظام رفته و مســکوت 
مانده است و دیدگاه اقتصادی ایجاب می کند آن ۲ مورد را 
بپذیریم.وی عنوان کرد: دیدگاه سیاسی در مورد این نگاه 
دیگری بوده و از زاویه دید متفاوت به مساله نگاه می شود 
که بنده تخصصی در این زمینه ندارم،  سیاســتمداران باید 
دلایل سیاسی خود را مطرح کنند و کسانی که صاحبنظر 

هستند روی این دلایل بحث کنند.
وی تاکید کرد: اما از نظر اقتصادی هیچ منطقی وجود ندارد 
که خود را بانکداری دنیا محروم کنیم اما باید به یک نکته 
مهم توجه داشــت و اینکه اکنون اف ای تی اف باعث عدم 
استفاده ما از سیستم های بانکداری الکترونیکی نشده است 
بلکه ما تحریم هستیم و الان اف ای تی اف هیچ تاثیری در 
رابطه ما با هیچ کشــوری در دنیا ندارد بلکه مانع بزرگتری 

به نام تحریم بر سر راه ما قرار دارد.
حریری گفــت: هنگامی که تحریم رفع شــود، مســاله 
اف ای تــی اف تبدیل به موضوع مهم اقتصاد ما می شــود؛ 
اکنــون کســی نمی تواند بگویــد به دلیل نپیوســتن به 
اف ای تی اف دچار محدودیت بانکی هستیم زیرا تحریم ها 

موجب محدودیت ها شده است.
وی خاطر نشان کرد: باید توجه داشت ما مانند پرنده ای در 
داخــل قفس تحریم زندگی می کنیم که پر و بال ما چیده 
شــده و پس از بازشــدن در قفس و بیرون آمدن ما از آن 
مشخص می شــود که نمی توانیم پرواز کنیم زیرا پر و بال 
نداریم؛ امروز اگر کســانی بگویند اف ای تی اف مانع اصلی 
روابط اقتصادی ما در دنیاست، خطا کرده اند زیرا در شرایط 
کنونی، تحریم مانع اصلی ما محسوب می شود اما به حتم 
اگر تحریم ها برطرف شــود در آن صــورت اف ای تی اف 

تبدیل به مانع اصلی روابط اقتصادی ما می شود.
رییس اتاق بازرگانی ایــران و چین بیان کرد: هم زمان با 
اتفاقاتی که به ســمت رفع تحریم می رود باید مسوولان 
مملکت برای موضوع اف ای تــی اف نیز فکر کنند که اگر 
شرایط تحریم ها تغییر کرد و کمتر شد یا کلًا برطرف شد، 
زمان زیادی را باید بابت عدم دسترسی به سیستم بانکی به 

دلیل اف ای تی اف از دست دهیم.
ایران پول بلوکه شده در چین دارد؟ ��

رییس اتاق بازرگانی ایــران و چین درباره پول های بلوکه 
شــده ایران در بانک های خارجی گفــت: دو مدل پول در 
بیرون از کشور داریم، دســته نخست پول های حاصل از 
فروش نفت به کشورهایی اســت که قبل از تحریم های 
نفتی از ما نفت می خریدند و یا حتی بعد از اعمال تحریم ها 
نیز تعدادی از این کشــورها مســتثنی شــدند و توانستند 

چندماهی به خرید نفت از ایران ادامه دهند.

حریــری افزود: پول های حاصل از فــروش نفت ایران 
دراین کشــورها مانده و آنها می گویند به دلیل تحریم ها 
به جای آن پول ها حتــی نمی توانند به ما کالا دهند. وی 
تصریح کرد: پول نفت ایران نزد این کشــورها مانده و در 
مقابل ما نیز نتوانسته ایم نه اصل پول را دریافت کنیم و نه 

کالایی از این کشورها وارد نماییم.
وی بیان کرد: از جمله این کشورها می توان به ژاپن و کره 
جنوبی اشــاره کرد که پول های ما در این کشورها بلوکه 
شده است و نه اصل پول را می توان از آنها گرفت و نه به 

جای پول ایران به ما کالا می دهند.
وی خاطر نشــان کرد: تعدادی از کشورها نیز هستند که 
ما به آنها نفت فروخته ایم و نم توانند پول نفت را برای ما 
انتقال دهند اما به جای آن کالا به ما می دهند که می توان 
از کشورهایی مانند هندوســتان و چین نام برد؛ البته باید 
گفت میزان واردات کالا از هندوستان ممتر از میزان پول 
ما در این شــکور است از این رو بخشی از پول های ما در 

هندوستان رسوب کرده است.
حریری با ایــن مقدمه به موضوع پول های بلوکه شــده 
ایران در چین پرداخت و گفت: با این توضیح ما پول بلوکه 
شــده ای در چین نداریم یعنی به همــان میزانی که نفت 
فروختیم، از چین کالا خریده ایم. به عبارت دیگر ما بخش 

مهمی از نیازهای وارداتی خود را از چین تأمین کرده ایم.
پشت پرده سپرده گذاری ها در چین چیست؟ ��

حریری درباره ســایر منابع مالی بلوکه شده ایران در سایر 
کشــورها توضیح داد: البته پول های دیگری هم خارج از 
کشــور داریم که ذخایر ارزی بانک مرکــزی بوده و باید 
گفت پشتوانه ای است که بانک مرکزی بر اساس آن ریال 
چــاپ می کند. این پول ها تا قبــل از تحریم های اولیه تا 
سال های ۸6 و ۸۷ در بانک های اروپایی بود اما با توجه به 
پیش بینی ها و احتمال تحریم های شورای امنیت و آمریکا 
علیه ایران، این پول ها از بانک های روپایی خارج شد و به 
بانک های مطمئن برخی کشورها مانند چین منتقل گردید.

حریری در توضیح این مطلب ادامه داد: این احتمال وجود 
داشــت که منابع ما در بانک هــای اروپایی مورد تعرض 
آمریکایی ها قرار گیرد و با صدور رأی دادگاه هایی در امریکا 
و اروپا، برداشت از ذخایر ایران صورت گیرد. با این سابقه ما 
دست به انتقال این منابع به بانک های کشورهای مطئن و 

دوست مانند چین زدیم.
رییــس اتاق بازرگانی ایران و چیــن گفت: به این ترتیب 
اخباری که در رابطه با وجــود ۱۸ تا ۲0 میلیارد دلار پول 
ایران در بانک های چین منتشر می شود از همین جا نشات 
می گیرد. در حقیقت ایران ۱۷ میلیارد دلار از ذخایر خود را 
که متعلق به بانک مرکزی است و قابل خرج کردن نیست 

در بانک های چین نگهداری می کند.
حریری در پاسخ به این سؤال که آیا بابت نگهداری ذخایر 
ارزی در بانک های چین، مبلغی پرداخت می شود؛ بیان کرد: 
خیر بر اساس اطلاعات بنده مبلغی بابت نگهداری این پول 

به چین پرداخت نمی شود.
حریری درباره اینکه برخی کارشناسان اقتصادی می گویند 
بانک های درجه ۲ و ۳ چینی بابت انتقال وجوه و ... کارمزد 
۲0 تــا ۲۵ درصدی از تجار ایرانی اخذ می کنند، نیز گفت: 
این مساله را تکذیب می کنم و چنین چیزی صحت ندارد 
و اگر کســی این ادعا را مطرح می کند باید دید آیا با چین 
تجارت می کند و چه کســانی هســتند اما اگر کسی کد 
تخصیص ارز از بانک مرکزی بــرای واردات کالا گرفته 
و بابــت آن کارمزد ۲۵ درصــد و ۳0 درصد و ... به جایی 
در چیــن پرداخت کرده به ما مراجعه کند تا از طریق اتاق 
بازرگانی موضوع را پیگیری کنیــم و تاکید می کنم نباید 

چنین موضوعی اتفاق بیافتد.

رییس اتاق ایران و چین طی گفت و گو یی تفصیلی مطرح کرد: 

 FATF اثرات مخرب لیست سیاه
بر اقتصاد ایران

چه تضمینی برای جلوگیری از افزایش فقر براساس مهرنوش حیدری
دوبرابرکردن یارانه ها وجود دارد؟

دوبرابر کردن یارانه ها؛ زمینه سازی 
انتخاباتی با فراگیری فقر بیشتر

یکــی از بحــث برانگیز و 
مناقشه برانگیزترین مسائل 
ایران در دو دهه  اقتصادی 
یارانه های  موضوع  گذشته 
نقدی بوده اســت. این در 

حالی است که زمزمه هایی مبنی بر افزایش میزان یارانه های نقدی در 
سال آینده توسط نمایندگان مجلس یازدهم به گوش می رسد. 

به تازگی رحیم زارع ســخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱400 مجلس در تشــریح مصوبات این کمیسیون با اشاره به افزایش 
دو برابری یارانه مردم عنوان کرده »به هر شخصی که در حال حاضر 
یارانه 4۵ هزار و پانصد تومانی دریافت می کند براساس مصوبه تلفیق 
در سال آینده ۹۱ هزار تومان یارانه پرداخت می شود؛ بنابراین یارانه تمام 
افراد یارانه بگیر در ســال ۱400 دو برابر خواهد شد«. هنوز مشخص 
نیست چرا مجلس یازدهم به سمت چنین تصمیمی حرکت کرده است 
اما این تصمیم می تواند پیامدهای منفی برای وضعیت معیشتی مردم به 
همراه داشته باشد. بدون تردید یکی از بزنگاه های تاریخی افزایش تورم 
در تاریــخ پس از انقلاب اســلامی زمانی بود که طرح یارانه نقدی در 
دولت محمود احمدی نژاد در مجلس شورای اسلامی تصویب شد. این 
طرح اگر چه در کوتاه مدت باعث خوشحالی اقشار ضعیف جامعه شد اما 
طولی نکشید که منشأ تورم ها و گرانی های پی در پی در اقتصاد ایران 
شد. به همین دلیل نیز این خطر وجود دارد که دوبرابر کردن یارانه های 
نقدی در شــرایطی که هنوز آینده تحریم ها و فروش نفت در هاله ای 
ازابهام قرار دارد زمینه ساز تورم های شدیدتری در اقتصاد شود. سازوکار 
تصمیم گیری در این زمینه نیز نشان داده مسئولان اقتصادی بیش از 
آنکه به پیامدهای تصمیمات خود بایندیشند با رویکردهای پوپولیستی 

به فکر اقناع افکار عمومی درباره عملکرد خود هستند.
یکی از انتقادهای اصلی مجلس به لایحه بودجه ۱400، رشد آن نسبت 
به بودجه ۱۳۹۹ در شــرایطی بوده که درباره درآمدهای پایدار دولت، 
نااطمینانی وجود دارد. با این حال، بررسی تغییرات کمیسیون تلفیق در 
این لایحه نشان می دهد، مجلس خود به رشد بودجه دامن زده است.

بخش مهمی از این افزایش بودجه که احتمال تشــدید کسری بودجه 
۱400 را افزایش می دهد، مربوط به تبصره ۱4 اســت که امور مربوط 
به یارانه ها، حمایت از معیشت خانوار و همچنین کسب وکارها را شامل 
می شــود. بر این اساس، کمیسیون تلفیق با افزایش ۲0۲ هزار میلیارد 
تومانی، مجموع مصارف جدول هدفمندی یارانه ها در تبصره ۱4 را از 
۲۲۷ هزار میلیارد تومان پیشــنهادی دولت به 4۲۹ هزار میلیارد تومان 
رســاند. همچنین بودجه یارانه نقدی و معیشتی در مجموع نسبت به 
لایحه دولت، نزدیک به دو برابر شده است. متورم شدن بودجه توسط 
مجلس، با هدف حمایت از معیشت خانوار و همچنین کسب وکارهایی 
اســت که حداقل در ســال گذشــته با تورم بالا و کســادی ناشی از 
کســب وکار روبرو بودند. این موضوع در نگاه اول، هدف قابل تقدیری 
است. با این حال، برخی از کارشناسان معتقدند این موضوع نمی تواند 
بی ارتباط با انتخابات ریاســت جمهوری در سال ۱400 باشد و برخی 
دیگــر نیز پیش بینی می کنند افزایــش پرداخت های حمایتی به دلیل 
کســری بودجه و تورمی ناشی از جبران آن، در نهایت این پرداخت ها 

را بی تأثیر خواهد کرد. 
به نظر می رســد نماینــدگان مجلس یازدهم که اغلب با شــعارهای 
اقتصادی وارد مجلس شده اند تلاش می کنند با اقداماتی مانند افزایش 
یارانه ها کارنامه خود در پیشگاه افکار عمومی جامعه تقویت کنند. این 
در حالی اســت که کمتر به پیامدهای چنین تصمیماتی اندیشیده شده 

است.
با در نظرگرفتن جمیع شــرایط اقتصادی و سیاســی حاکم بر ایران، 
مخصوصاً با توجه به رکود شدید حاکم بر اقتصاد کشوربه نظر می رسد 
دولت و مجلس ابتدا باید به اصلاحاتی در حوزه بهبود شرایط عمومی 
حاکم بر اقتصاد کلان کشــور اقدام نموده و سپس به اصلاح ساختار 
یارانه ها بپردازد. برخی از آنان انجام اصلاحاتی در زمینه نرخ بهره، نرخ 
ارز مانند ایجاد ثبات در قوانین مربوط به حوزه های مختلف کسب و کار 
و اصلاح قوانیــن حاکم بر بازار کار را به عنوان مقدمه ای برای خروج 
نسبی اقتصاد کشور از شرایط بسیار ضعیف و آسیب پذیر فعلی و ایجاد 
توانایی برای مواجهه اقتصاد کشور با شوک ناشی از افزایش قیمت ها 
خواهــد بود. با این اوصاف ایجاد تــورم در اثر اجرای طرح هدفمندی 
یارانه ها، امری اجتناب ناپذیر است. به خصوص اینکه اگر به این نکته 
توجه کنیم که ایــران کارنامه مطلوبی در زمینه کنترل تورم و کنترل 
حجم نقدینگی نداشته و در طول سال های اخیر همواره جزو کشورهای 

دارای بالاترین نرخ تورم در خاورمیانه بوده است.
همچنین انتقاد جدی که به دوبرابر شــدن یارانه وارد است احتمال 
افزایش تــورم و افزایش جمعیت افراد زیر خط فقر اســت. تاکنون 
تخمین هــای مختلفی در مــورد مقدار تورم ناشــی از طرح مذکور 
ارائه شــده که تورم حاصل از اجرای دوبرابر شــدن طرح هدفمندی 
یارانه هــا را بین ۳0 تا ۵0 درصد تخمین می زنند. همچنین گروهی از 
منتقدین معتقدند که در اثر اجرای این طرح، وضعیت معیشــتی فقرا 
بــه مراتب بدتر از وضعیت فعلی خواهد شــد. در بین این دو انتقاد، 
احتمالًا انتقادات مربوط به بدتر شــدن وضعیت معیشتی فقرا انتقاد 
چالش برانگیزتری خواهد بود. دلیل اصلی اهمیت بیشتر این دسته از 
انتقادات، به این مساله برمی گردد که در طول سال های اخیر همواره 
کاهش فقر و نیز نابرابری اقتصادی، به عنوان مهم ترین هدف دولت 
از اجرای طرح هدفمندی یارانه ها، بیان شده است اما در عمل اتفاق 

دیگری رخ داده است.

بــا وجود تمامی نقدها در مورد درآمدهای غیر قابل تحقق و کســری 
۳00 هزار میلیاردی در لایحه بودجه ۱400 که مجلس بر آن تاکید و 
حتی تا پای رد کلیات آن پیش رفته بود، آنچه تا کنون مصوب شــده 
نشــان می دهد نه تنها منابع را تعدیل نکــرده بلکه ۳00 هزار میلیارد 
تومانی هم بر آن افزوده است، این اتفاق یعنی مجلس یا کسری ۳00 
هزار میلیاردی را فراموش کــرد و یا به گونه ای تأمین مالی کرده که 
هم کسری بودجه را برطرف و هم چند صد هزار میلیارد دیگری به آن 
اضافه کرده است، اینکه چطور این جریان پیش رفته و به یکباره این 
حجم از منبع از کجا آمده جای تأمل دارد.با ارائه لایحه بودجه ۱400 
به مجلس و رونمایی از اعداد و ارقام آن نقدهای بســیاری از ســوی 
کارشناسان و البته نمایندگان مجلس مطرح شد که در مواردی بیانگر 
دغدغه هــا در مورد عدم تحقق منابع درآمــدی و یا ابعاد دیگر بودجه 
بود اما در برخی موارد بیشــتر شــبیه هیاهویی بود که پشت آن ارائه 
پیشنهادات سازنده و تغییر بودجه به نحوی بهتر از آنچه که ارائه شده 
بود، قرار نداشــت.در مورد درآمدهای نفتی که دولت آن را از حدود ۵0 
هزار میلیارد تومان سال جاری تا ۱۹۹ هزار میلیارد تومان افزایش داده 
بود و یا منابع واگذاری دارایی های مالی و همچنین درآمدهای دولت از 
محل مالیات و درآمد گمرکی، انتقادهایی وجود داشت و در شرایطی که 
ظاهراً قرار بود اصلاحاتی رخ دهد و سقف منابع تعدیل شود در نهایت 
آنچه که در کمیســیون تلفیق مجلس اتفاق افتاد افزایش قابل توجه 
منابع دولت و مصوباتی است که همچنان مورد بحث قرار دارد. بررسی 
تغییرات منابع در لایحه و مصوبات تلفیق نشــان می دهد که مجموع 
بودجه دولت متشکل از بودجه عمومی و بودجه -شرکت های دولتی و 
مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت و بانک ها- در لایحه تا سقف ۲4۳۵ 

هزار میلیارد تومان بســته شده بود که بودجه عمومی آن به ۹۲۹ هزار 
میلیارد تومان می رسید و همراه با رقم ۱۵6۱ هزار میلیارد تومانی بودجه 
شرکت ها و بانک ها سقف کلی بودجه را تشکیل می داد، اما در مصوبه 
مجلس ســقف کلی بودجه با رشد ۱۲.۷ درصد به ۲۷44 هزار میلیارد 
تومان رسیده است؛ به طوری که بودجه شرکت های دولتی و بانک ها 
تغییری نداشته ولی بودجه عمومی با رشد ۳۳.۲ درصدی به ۱۲۳۸ هزار 

میلیارد تومان افزایش یافته است.
 در بخش بودجه عمومی نیز منابع عمومی ۸4۱ هزار میلیارد تومان بود 
که از درآمدها )مالیات و سایر درآمدها( با رقم ۳۱۷ هزار میلیارد تومان، 
واگذاری دارایی های ســرمایه ای )فروش نفت و فرآورده ها و واگذاری 
امــوال دولتی( ۲۲۵ هزار میلیارد تومــان و واگذاری دارایی های مالی 
)واگذاری سهام و انتشار اوراق( با ۲۹۸ هزار میلیارد تومان تشکیل شده 
بود.در جریان مصوبات کمیســیون تلفیق منابع عمومی بودجه دولت 
از رقــم ۸4۱ هزار میلیارد تومان در لایحه با رشــد ۳۵.۹ درصدی به 
۱۱4۳ هزار میلیارد تومان رســیده است که افزایش ۳0۲ هزار میلیارد 

تومانی دارد.
بازی با نفت ��

این کــه این ۳0۲ هزار میلیارد تومان از کجــا آمده باید گفت که در 
اجزای تشکیل دهنده منابع عمومی، واگذاری دارایی سرمایه ای با رشد 

۵۵ درصــدی از ۲۲۵ هزار میلیارد تومــان به ۳4۹ هزار میلیارد تومان 
افزایــش دارد که در این بخش درآمد نفتی از ۱۹۹ هزار به حدود ۲۳0 
هزار میلیارد تومان رسیده اســت، در آمدی که در لایحه با انتقاد تند 
مجلس مبنی بر عدم تحقق رقم پیش بینی شده بود اکنون عامل رشد 
سقف بودجه شده اســت. افزایش درآمد نفتی عمدتاً به دلیل تغییری 
است که مجلس در نرخ تسعیر ارز ایجاد کرد؛ به گونه ای که از صادرات 
۲.۳ میلیون بشــکه در روز سهم دولت را کاهش داد ولی نرخ ۱۱ هزار 
و ۵00 تومان پیشــنهادی دولت را به ۱۷ هزار و ۵00 تومان افزایش 
داد، موضوعــی که دولت با آن به دلیل تبعات آن به ویژه تورم موافق 
نبود. همچنین درآمدها 4۳۹ هزار میلیارد تومان مصوب شده که نسبت 
بــه رقم ۳۱۷ هزار میلیارد تومانی لایحه ۳۸.4 درصد افزایش دارد که 
بخشی از این افزایش به رشد درآمدهای گمرکی بر می گردد که جریان 
خاص خود را دارد.از ســویی واگــذاری دارایی های مالی از ۲۹۸ هزار 
میلیارد با رشد ۱۸.۹ درصدی به ۳۵4 هزار میلیارد تومان رسیده است، 
این بخش هم بســیار مورد نقد بود و گفته می شــد که امکان چنین 
واگذاری هایــی در بورس و یا در مورد اوراق وجــود ندارد ولی عملًا 
مجلس روی آن دست گذاشته است.درآمدهای اختصاصی دولت نیز از 
حدود ۸۸ هزار میلیارد به ۹۵ هزار میلیارد تومان رشــد کرده که همراه 

منابع عمومی، بودجه عمومی را تشکیل می دهد.

به بودجه کسری دار باز هم اضافه شد ��
پیش از این مرکز پژوهش های مجلس از کســری ۳۲0 هزار میلیارد 
تومانــی لایحه بودجــه ۱400 خبر داده بود ولــی افزایش ۳00 هزار 
میلیارد تومانی سقف منابع عمومی دولت و البته رشد قابل توجه همان 
درآمدهای نفتی در عمل اتفاق افتاده است.اینکه در هنگام ورود بودجه 
نقدها آغاز ولی در نهایت ســقف منابع رشد می کند ماجرای جدیدی 
نیســت و در عمل پیشنهاد مصوب نمایندگان نیز تبعات خود را دارد و 
تضمین کننده حذف کسری بودجه نبوده است، موضوعی که در بودجه 
ســال های قبل قابل مشاهده است.در لایحه بودجه ۱۳۹۹ سقف کلی 
بودجــه از ۱۹۸۸ هزار میلیارد به ۲0۲6 هــزار میلیارد تومان در قانون 
افزایش یافت که ۱.۹ درصد رشــد داشت. همچنین منابع عمومی از 
4۸4 هزار میلیارد با رشــد ۱۷.۸ درصدی به ۵۷۱ هزار میلیارد و بودجه 
عمومــی از ۵6۳ هزار میلیارد با افزایــش ۱۵.۲ درصدی به 64۹ هزار 
میلیارد رســید ولی ابتدای ســال جاری با عدم تحقق منابع و اصلاح 
بودجه همراه شد.همچنین در سال ۱۳۹۸ در زمان ارائه لایحه بودجه 
نقد بسیاری در رابطه با منابع و مصارف وجود داشت اما خروجی قانون 
بــاز هم با افزایش نســبت به لایحه همراه بود؛ بــه طوری که منابع 
عمومی از 40۷ هزار میلیارد تومان به 44۸ هزار میلیارد، بودجه عمومی 
از 4۷۸ هزار میلیارد به ۵۲0 هزار میلیارد تومان و در نهایت سقف کلی 
بودجه از ۱۷0۳ هزار میلیارد به ۱۷44 هزار میلیارد تومان افزایش پیدا 
کرد و در ابتدای ســال با توجه بــه عدم تحقق منابع دولت به اصلاح 

دست زد.
منبع: ایسنا  

به بودجه کسری دار باز هم اضافه شد

جادوی ۳۰۰ هزار میلیاردی!

اخذ مالیات از خانه ها و خودروهای 
لوکس رسما کلید خورد

مهر: رئیس ســازمان مالیاتی با بیان اینکه آیین نامه مالیات بر 
خانه ها و خودروهای لوکس به زودی ابلاغ می شــود، گفت: این 
مالیات ســالانه اخذ و جریمه سنگینی برای فرارکنندگان از آن 
در نظر گرفته شــده اســت. امیدعلی پارسا درباره علت تعلل در 
تصویب آئین نامــه مالیات بر خانه ها و خودروهای لوکس گفت: 
آئین نامه مدت ها قبل توســط ســازمان امور مالیاتی به دولت 

ارســال شد و به تازگی در کمیســیون اقتصاد دولت تأیید شده 
اســت.وی افزود: این آئین نامه احتمالًا طــی این روزها ابلاغ 
خواهد شــد. پارســا تصریح کرد: با ابلاغ آئین نامه، عملًا اخذ 
مالیات از خانه ها و خودروهای لوکس کلید خواهد خورد و در آن 
جریمه های سنگینی برای کسانی که از این مالیات فرار کنند در 
نظر گرفته شده است.رئیس ســازمان امور مالیاتی همچنین در 
پاسخ به سوال خبرنگار مهر در مورد درآمدهای مالیاتی در بودجه 
۱400 گفت: عددی کــه در بودجه ۱400 برای دریافت مالیات 
اضافه شــد، مجموعه برآوردها و انتظاراتــی بود که مجلس از 
میزان درآمدهای مالیاتی داشت. حداکثر تلاش ما این است که 

ضمن فشــار نیامدن به طبقه پایین مردم و تولید، این پیش بینی 
را محقق کنیم این مالیات چون همزمان با افزایش نرخ ها نیست 
فشــار جدیدی را به مودی مالیاتی وارد نمی کند بلکه با کارایی 
بیشــتر این کار انجام خواهد شد.وی ادامه داد: در بحث مالیات 
بر خانه های خالی، قانون آن به گونه ای نوشــته شــده است که 
هیچ انســان عاقلی خانه اش را خالی نگه ندارد. وقتی ۵0 درصد 
اجاره ماهانه به عنوان جریمه دریافت می شود هیچ انسان عاقلی 
هنگامــی که ۵ میلیون تومان ارزش اجاره منزل او باشــد، دو و 
نیــم میلیون تومان جریمه نخواهــد داد در حالی که خانه او نیز 

خالی خواهد بماند.
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نقدی بر 
واکسن روسی 

 کرونا

اگر وزیر محترم بهداشت، نویسنده این مطلب را 
متهم به خباثت و خیانت نمی کنند، می خواهم چند 
جمله ای در مورد واکســن روسی کرونا بنویسم.

اجازه بدهید قبل از ورود به بحث، اظهار نظرها در 
مورد واکسن روسی را با هم مرور کنیم. دکتر مینو 
محرز عضو کمیته علمی ستاد مبارزه با کرونا ورود 
واکسن روسی را بدشانسی مردم ایران دانست و 
گفت: »من به عنوان یکی آر اعضای کادر درمان 
این واکســن را نمی زنم.« جهانپور ســخنگوی 
ســازمان غذا و دارو در واکنش به این ســخنان 
گفت: »ایشــان )مینو محرز( شانی برای ارزیابی 
واکسن های دیگر ندارند.«دکتر شهریاری رئیس 
کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس یازدهم در 
واکنش به این اظهارات گفت که او هم واکســن 
روسی نمی زند.در ادامه وزیر بهداشت هم وارد این 
کل کل های واکسنی شد و اعلام کرد: »می گویند 
قرار است »واکسن نامرغوب وارد کنند و من آن 
را نمی زنم«. این حرف ها چیست که می گویید و 
دل مردم را خالی می کنید. این چه خباثتی است؟ 
مگر بی غیرت شده ایم که برویم واکسن نامرغوب 
وارد کنیــم؟ خدمت گزاران را خائن به مردم جلوه 
ندهید که این خیانت و ظلم اســت و این خیانت 
ملی در سخت ترین زمان های این مملکت است.« 
جنجالی شــدن واکسن روســی در ایران چندان 
عجیب نیست. اگر سیر ماجرا این گونه نبود باید 
تعجب می کردیم. اما ادبیات وزیر بهداشت که در 
خط مقدم مبارزه با کرونا قرار دارد، کمی عجیب 
و خارج از عُرف اســت. آدمی بعد از شنیدن این 

حرف ها دوست دارد سرش را به میز بکوبد.
مگر واکسن روســی، مائده ای است آسمانی که 
نشود در مورد آن حرف زد؟ واکسنی است ساخت 
دست بشر. اتفاقاً اجازه بدهید که پزشکان ایرانی 
در مورد این واکســن بحث کننــد و آن را مورد 
آزمایش قرار بدهند و بعد نظر خود را اعلام کنند 
تا اگر مورد تأیید آنها بود، مردم بزنند و اگر نه هم 

که دور واکسن روس ها را خط بکشیم.
البته گفته می شــود این واکسن تأییدیه سازمان 
بهداشــت جهانی را نــدارد. حســین کرمانپور، 
مدیــرکل روابــط عمومــی و امــور بین الملل 
سازمان نظام پزشــکی کشور گفت که »واکسن 
اسپوتنیک وی تأییدیه ســازمان جهانی بهداشت 
را ندارد و تنها مورد تأیید ســازمان غذا و داروی 
ایران است.« با وجود این انقلت ها، حرف زدن در 
مورد واکســن روسی، نه تنها خیانت نیست بلکه 
کمک به سلامت آدم هاست. حتی جامعه پزشکی 
ایران می تواند در مورد واکســن داخلی هم حرف 
بزند. چه اشکالی دارد؟ یک بحث علمی در جریان 
اســت و ممکن است پای شکست و موفقیت در 
میان باشد. پس از حرف زدن و نظر دادن منعمان 
نکنید.اگــر روس ها قــرار بود از ایران واکســن 
بخرنــد، چگونــه برخورد می کردنــد؟ به همین 
راحتی اجازه می دادند واکســنی کــه مورد تأیید 
سازمان بهداشــت جهانی نیست وارد کشورشان 
شــود؟ قطعاً نه. آن ها اول آزمایش می کردند و تا 
به اطمینان کامل نمی رسیدند، از واکسن استفاده 
نمی کردند.می توانســتید این واکسن را در اختیار 
همــه آنهایی که اشــکال وارد می کنند بگذارید 
تا آنها آن را بررســی کننــد، اگر می گویید خوب 
اســت، که آنها هم بعد از بررسی تأیید می کنند و 
به راحتی می توانیم از این واکسن استفاده کنیم.

مسائل آنقدر سخت نیست که سختش می کنید. 
همین الان به وزیر بهداشــت می گویم با توجه 
به مســائل پیش آمده اگر خود شما هم واکسن 
روسی بزنید، بازهم مردم به واکسن روسی اعتماد 
نخواهند کرد.در زمان جنگ هم، موشکی بدون 
تأییدیه لازم را نمی خرند که ســلاح بدون تأیید 
ممکن است ضربه مهلکی به پیکره دفاعی یک 

کشور بزند.

بررســی ها نشــان می دهد که میانگین قیمت مسکن در 
کشــورهای مقصد ایرانیان از جمله ترکیه، ارمنستان و دبی 

طی دوره پاندمی کرونا کاهش قابل توجهی داشته است.
ترکیه یکی از محبوب ترین کشورهای خاورمیانه برای خرید 
ملک در میان ایرانیان به شمار می آید، محبوبیت خانه های 
ترکیه در میان ایرانیان به قدری اســت که طبق گفته قلی 
خســروی نائب رئیس اتحادیه مشاوران املاک ایرانیان در 
سال گذشــته تنها در شهر ازمیر این کشــور ۸ هزار خانه 

خریداری کرده اند.
در میــان دلایل محبوبیت خرید خانه در ترکیه می توان به 
کاهش ارزش لیر در برابــر دلار آمریکا و همچنین برنامه 
ویزای طلایی ترکیه اشــاره کرد که نه تنها موجب اشتیاق 
اتباع ایرانی برای خرید خانه در این کشــور شده بلکه طبق 
آخرین برآوردهای صورت گرفته تنها در ماه جولای ســال 
۲0۱۹ نزدیــک به 4 هــزار و ۱۹0 خانه بــه اتباع خارجی 
فروخته شــده اســت و اغلب خریداران خانه در این کشور 
آلمانی هســتند و در این بین اســتانبول با سهم هزار و ۹0 
واحدی محبوب ترین شــهر در میان شــهروندان خارجی 

شناخته شده است.
با وجود هجــوم خریداران خارجی به بــازار املاک ترکیه 
افزایش تقاضا نتوانست از ریزش قیمت ها و رکود به وجود 
آمده تحت پاندمی کرونا در این کشــور جلوگیری کند به 
طوری که طبق آخرین برآوردها میانگین قیمت مسکن در 
ترکیه طی یک ســال اخیر نزدیک بــه ۳.۸ درصد کاهش 

یافته است.

گفتنی است که شهرهای موغله، استانبول، ازمیر، چناق قلعه 
و بالیکسیر گران ترین شهرهای ترکیه هستند که میانگین 
قیمت مســکن به ترتیب در شــهرهای موغله، استانبول 
و ازمیر ۷46، ۷0۳ و 4۷۷ دلار تخمین زده شــده اســت و 
همینطورقابل ذکر است که سهم خارجیانی که در املاک و 
مستغلات در استانبول سرمایه گذاری می کنند 44.۳ و سهم 
این افراد در آنتالیا ترکیه ۲۱.۲ درصد تخمین زده شده است.

ارمنستان یکی دیگر از مقاصد ایرانیان برای خرید ملک طی 
چند سال اخیر بوده است؛ اتباع خارجی می توانند صاحب صد 

در صدی ملک خود در این کشــور باشند و از جمله دلایلی 
که خانه های این کشور بین اتباع خارجی بسیار محبوب شده 
است می توان به قوانین مالیاتی این کشور اشاره کرد که بر 
حسب آن ارمنستان مالیاتی بر روی املاک و مستغلات خود 

وضع نکرده است.
ریزش قیمت ملک در ترکیه و دبی/ســرمایه ایرانیان  ��

چگونه دود شد؟
بازار املاک و مســتغلات ارمنستان طی سالهای ۲00۲ تا 
۲00۸ رشد چشمگیری داشته است و طبق آخرین برآوردها 

میانگین قیمت ملک در این کشور رشد ۵۷0 درصدی را 
در این ســال ها تجربه کرده است اما با وقوع بحران جهانی 
میانگین قیمت ملک در این کشــور نیز روند ریزشی را در 

پیش گرفت.
طی سال های ۲0۱۷ تا ۲0۱۹ روند قیمت ها در بازار مسکن 
این کشــور دوباره صعودی شــد و در سال ۲0۱۷ میانگین 
قیمت مسکن در این کشور ۱۸.۸ و در سال ۲0۱۸ نزدیک 
به ۱۵.۷ درصد رشــد کرد اما با پاندمی کرونا مســیر بازار 
مسکن ارمنستان تغییر کرد و به طور میانگین قیمت مسکن 
در ســال ۲0۲0 در این کشــور با ریزش 6 درصدی مواجه 
شــد و بیشترین ریزش قیمت مســکن در سال ۲0۲0 نیز 
مختص ماه های پایانی آن است و پیش بینی می شود ریزش 
قیمت ها در ارمنستان در ماه های اولیه سال جاری نیز ادامه 
پیدا کند.ســومین مقصد ایرانیان برای خرید خانه که طی 
سال ۲0۲0 از ریزش قیمت ها در امان نمانده است نیز کشور 
دبی است که میانگین قیمت مسکن در این کشور در سال 
گذشــته کاهش ۲.۱ درصدی را تجربه کرده است؛ گفتنی 
است که تنها در سه ماه ابتدایی سال ۲0۲0 میانگین قیمت 

مسکن در دبی ۳.۵ درصد کاهش داشته است.
طبق آخرین براورها قبل از کشــف واکســن کرونا پیش 
بینی ها حاکی از ریزش ۵ درصدی قیمت مسکن طی سال 
۲0۲۱ در این کشور بوده است اما در حال حاضر چشم انداز 
اقتصادی دبی با کشــف واکســن کرونا تغییر کرده است و 
کارشناســان بر این باورند که با بهبود شرایط اقتصادی به 
احتمال زیاد ریزش قیمت ها در این کشــور در سال ۲0۲۱ 
با ســرعت کمتری ادمه پیدا کند و به احتمال زیاد میانگین 
قیمت مسکن در دبی در سال ۲0۲۱ نزدیک به ۲.۱ درصد 

کاهش خواهد یافت.

کرونا خرید و فروش ملک در دیگر کشورها را راکد کرد

دود شدن سرمایه  ایرانیان

انجــام عمل های جراحی پلاســتیک به بهانه زیبا شــدن در ایام 
کرونایی می تواند افراد را راهی خانه ابدی کند.

شــروع اولین جراحی پلاســتیک در ایران به ۸0 سال گذشته بر 
می گردد، عملی که تنها برای برطرف کردن مشــکلات مادرزادی 
افراد همانند بیماری های چشمی یا مشکلات صورت انجام می شد.

اما بعدها و به دلیل پیشــرفت های نویــن، جراحی های زیبایی در 
ایران نیز رواج یافت، البته تنها مشتریان پر و پا قرص این عمل ها 
خانواده هــای مرفه و ثروتمند جامعه بودند، اما پس از ســالیان نه 
چندان طولانی این عمل ها در ســایه پیشرفت ها قرار گرفتند و هر 
فردی برای زیبا شــدن چهره خود اقدام بــه جراحی می کرد. هم 
اکنون علاوه بر جراحی بینی که یکــی از جراحی های پر طرفدار 

ایران است جراحی های دیگری نیز به این لیست اضافه شدند.
پزشکان ایرانی در یک بازه زمانی و با قابلیت روزانه حداقل 4 عمل 
توانســتند ایران را در حوزه پزشکی بخصوص جراحی بینی سرآمد 

سایر کشورها کنند.
به همین ترتیب و با افزایش اعمال جراحی به مراتب تعداد جراحان 
پلاســتیک نیز در کشور افزایش پیدا کرد، اما این یک روی قضیه 
اســت، همیشه عرضه و تقاضا در کشــور یکسان بوده، بنابراین با 
افزایــش تعداد جراحان زیبایی، تقاضا در جراحی ها نیز در کشــور 

افزایش پیدا کرد. به طوری که می توان گفت در حال حاضر اغلب 
اعضای بدن قابلیت جراحی زیبایی را دارد.

در این وادی ها و با شیوع ویروس چموش کرونا، متولیان بهداشت 
کشــور بر این باورند که باید چند اصل را در کاهش شیوع ویروس 
کرونا از جمله: شســتن مکرر دست ها، استفاده از ماسک و فاصله 
فیزیکــی حداقــل ۱ متر را رعایــت کرده و از انجــام عمل های 
غیرضروری اجتناب کنیم. درح الی که دوباره ســر و کله یکسری 
اعمــال عجیب و غریب در کشــور از جمله گوش الاغی، چشــم 
گربه ای، پای سیندرلایی، تخلیه چربی صورت، پیکر تراشی، عمل 
لیپوماتیک پیدا شده اســت. عمل هایی که با اسامی خود سعی در 

تحریک جوانان دارند.
این عمل ها نه تنها در زیبایی سودی ندارند بلکه در واقعیت چهره 
ما را از حالت طبیعی خارج کرده و به گفته های مســئولان وزارت 

بهداشت امکان ابتلای افراد به بیماری کرونا را افزایش می دهند.

تا پایان پاندمی کرونا عمل های غیرضروری به تعویق انداخته شود
ایرج حریرچی معاون کل وزارت بهداشت اظهار کرد: در حال حاضر 
زمان انجام عمل های زیبایی نیســت، زیرا با وجود کرونا شــرایط 
نسبت به سال های گذشته متفاوت است. به همه افراد جامعه توصیه 
می شود مراقب سلامتی خود باشند و حداقل تا پایان پاندمی کرونا 
عمل هــای غیرضروری را کاهش داده و از انجام چنین عمل هایی 
جدا خودداری کنند. او گفت: با وجود شــیوع کرونا در کشور میزان 
مراجعات به کلینیک ها و مطب های زیبایی چندان تغییری نداشته و 

کماکان افراد همانند گذشته این عمل ها را انجام می دهند.
جراحی های زیبایی به آینده موکول شود

مسعود یاوری رئیس بیمارستان پانزده خرداد گفت: اعمال جراحی 
غیرضروری و زیبایی را باید به آینده و یک شــرایط بهتر و پایدارتر 
از لحاظ بیماری کرونا موکول کنیم. او افزود: حتی با رعایت اصول 
بهداشتی در مراکز درمانی و کلینیک ها هم نمی توان از خطر ابتلا 

به کرونا در این مکان ها غافل شــد، لذا در این شــرایط تنها باید 
عمل های فوق ضروری انجام شوند.

متاســفانه برخی از پزشــکان به دلیل کاهش عمل های جراحی 
حراج های زمســتانه خود را شروع کرده اند و با تخفیف ها سعی در 
افزایش تعداد مشتریان خود دارند، عمل هایی که با یک اشتباه ساده 

حسرت و یک عمر پشیمانی را به دل مشتری ها می گذارند.
این شــلوغی های نامعقول آن هم در اوج کرونا قطعاً دردسرســاز 
خواهد شد، پس مراقب باشــیم به قیمت زیبایی ظاهر کرونا ما را 
منبع: باشگاه خبرنگاران راهی خانه ابدی نکند.  

در شرایطی که پیشتر مســئولان دولت انگلیس اعلام کرده 
بودنــد که ویروس جهش یافته کرونا در این کشــور، علایم 
بالینی شدیدتری ندارد، اما حالا اعلام کرده اند که یافته های 
قبلی شان غلط بوده است. ردپای این ویروس جهش یافته در 
ایران هم روز به روز بیشــتر دیده می شود. این دغدغه جدید 
نظام سلامت می تواند آینده کنترل کرونا در ایران را با چالش 

جدی مواجه کند.
ســعید نمکی، وزیر بهداشت هم با اشــاره به اطلاعات غلط 
انگلیســی ها درباره نوع جهش یافته ویــروس کرونا، یادآور 
شد: »بالاخره اثبات شد که انگلیسی ها دروغ گفتند که قدرت 
ســرایت ویروس جهش یافته فقط ۷0 درصد بالا رفته است، 
بلکه بعــد از مدت ها اعلام کردند که هــم بیماری زایی این 
ویروس بالاتر است و هم مرگ و میر آن. البته این جهش فقط 
مختص اروپا نیست، بلکه در هر اقلیمی می تواند اتفاق بیافتد.«

او خطاب به روســای دانشــگاه های علوم پزشــکی کشور 
خاطرنشان کرد: »پایش مســتمر و هرگونه خیز جدید اندک 
بیماری باید به شــدت مورد توجه قرار گیــرد. نباید از رصد 
هوشمند، لحظه ای غفلت کنیم. استان هایی که مرزی هستند 
یا مرزهای هوایی دارند و در مرکز کشور هستند، باید به شدت 
کنترل شــوند. در مناطقی که مرز زمینــی، دریایی و هوایی 
وجود دارد، باید به شدت مراقبت کنید. اگر خدای ناکرده این 
ورودی ها را کنترل نکنیــم و ویروس جهش یافته ای از یک 
منطقه دیگر به کشور وارد شود و ما درست رصد نکرده باشیم، 

دچار معضلات جدی در مدیریت آینده بیماری می شویم.«
همچنین علیرضا رئیسی، سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
هم نســبت به خطر گردش کرونای جهش یافته انگلیسی در 
کشــور، هشدار داده و گفته اســت: »احتمال گردش ویروس 
انگلیسی در کشور می تواند ما را غافلگیر کند. کادر درمان واقعا 
خسته اند و فشار زیادی را در ۱۱ ماه گذشته تحمل کرده اند.«

کرونای انگلیسی، بلایی که چند ماه پنهان شد ��
چند روز قبل، بوریس جانسون، نخست وزیر انگلیس هشدار 

داد که »شواهد نشان می دهد گونه انگلیسی کرونا، مرگبارتر از 
ویروس اصلی است.« این اظهارنظر، خلاف گفته های قبلی 
نخست وزیر این کشور است. همچنین انگلیس متهم است که 
حداقل سه ماه، وجود نوع جهش یافته کرونای انگلیسی را از 

رسانه ها و افکار عمومی پنهان کرده است.
دکتر حمید نادریان، متخصــص عفونی نیز در گفتگو با الف 
به ویژگی های ویروس جهش یافته کرونا اشــاره می کند و 
مــی گوید: »این نوع جهش یافته ویروس کرونا که اولین بار 
در انگلیس مشــاهده است، طبق پژوهش های علمی، قدرت 
سرایت بالاتری تا ۷0 درصد بیشتر از نمونه اولیه دارد. علاوه 
بر آن، نوع جهش یافته کرونای انگلیســی به نسبت کرونای 
چینی، افراد زیر ۱۵ ســال را بیشتر درگیر می کند. به همین 
دلیل، میزان ابتلای افراد کم ســن و سال به ویروس جهش 
یافته انگلیسی بیشتر از قبل است. البته اینکه می گوییم نوع 
جهش یافته کرونای انگلیسی به نسبت نمونه قبلی، کودکان 
را بیشتر درگیر می کند، به این معنی نیست که کودکان بیشتر 

از بزرگسالان به کرونای انگلیسی مبتلا می شوند.«
او تاکید می کند: » از آنجا که کرونای انگلیسی، قدرت سرایت 
بالاتــری دارد، در نتیجه آمار مبتلایان و آمار مرگ و میرها را 
نیــز افزایش می دهد. یعنی با بالا رفتن آمار مبتلایان،  قطعا 
احتمال افزایش مرگ و میرها نیز بالاتر می رود. شدت بیماری 
در نوع جهش یافته انگلیســی کرونا نیز بیشتر است. یعنی در 
گذشــته تصور می شد که فقط قدرت ســرایت این ویروس 
بیشتر اســت، اما حالا بر اساس پژوهش هایی که در محافل 
علمی انگلیس انجام شــده است، به این نتیجه رسیده اند که 
میزان کشــندگی این گونه جهش یافته بیشتر از نمونه اولیه 

کرونا است.«

چطور از کرونای انگلیسی مصون بمانیم؟ ��
برخی متخصصان نظام سلامت تاکید دارند که شیوع ویروس 
جهش یافته انگلیســی در ایران، اتفاق دور از انتظاری نیست، 
زیرا قوی ترین سیســتم های بهداشــتی و درمانی در جهان 
هم نتوانسته اند گردش ویروس مسری کرونا را کنترل کنند.

دکتر رضا مهمان دوســت، متخصص علوم آزمایشگاهی نیز 
در گفتگو با الف به تاثیر کرونای انگلیسی در ایران اشاره می 
کنــد و می گوید: »با توجه به جمعیت ایران و تنوع فرهنگی، 
ژنتیکی و جغرافیایی کشــور، احتمال جهــش ویروس کرونا 
در داخــل ایران هم اتفاق عجیب و دور از انتظاری نیســت. 
یعنی حتی برفرض محــال اگر هیچ گونه جهش یافته ای از 
ویروس کرونا نیز به کشور وارد نشود، باز هم باید شاهد جهش 
ویروس کرونا در داخل کشــور باشیم. به همین دلیل، تزریق 
واکسیناسیون سراسری کرونا به شدت ضروری است تا انواع 
جهش یافته ویروس کرونا، قربانیان بیشتری به جای نگذارد.«

او تاکید می کند: »ســرعت تقســیم ویــروس جهش یافته 
انگلیسی در ریه ها، بسیار بالاتر از نمونه های اولیه کرونا است. 
خوشبختانه طبق نظر اغلب محافل علمی جهان، واکسن های 
فعلی کرونا قادر هستند که نوع جهش یافته کرونای انگلیسی 
را نیز مهار کنند. البته این به آن معنا نیست که واکسن های 
فعلــی می تواند در برابر جهش های بعدی ویروس کرونا هم 
مقاوم باشــد. کرونا مثل هر بیماری ویروســی دیگر، تلاش 
خواهد کرد که در برابر دارو واکســن مقاومت کند و به همین 
دلیل نیز ویروس ها برای بقای بیشتر دچار جهش می شوند. 
به همین دلیل نیز شــاید نیاز باشد که تا سالیان سال، واکسن 
موثر کرونا نیز هرساله بروزرسانی شود تا با انواع جهش یافته 

ویروس، مقابله کند.«

مهمان دوســت تصریح می کند: »شــدت علایم بالینی در 
کرونای انگلیســی، بالاتر است. مشــکل دیگری که وجود 
دارد این اســت که تشــخیص کرونای انگلیســی، بســیار 
تخصصی، طولانی و هزینه بر اســت. این فرآیند تخصصی 
در هر آزمایشــگاهی امکان پذیر نیست. فقط آزمایشگاه های 
محدودی در ایران می توانند نمونه های کرونای انگلیسی را 
تشــخیص بدهند. درواقع احتمال دارد که فردی به کرونای 
انگلیســی هم مبتلا شود، اما از ابتلای خود بی خبر باشد و یا 
به دلیل در اختیار نبودن امکانات تخصصی در آزمایشگاه ها، 
بیماری اش به شــکل کرونای غیرانگلیسی ثبت شود. با این 
وجود، راه مهم مقابله با این نوع جهش یافته، رعایت بیشــتر 
نکات بهداشــتی و نظارت جدی تر بر پروتکل های بهداشتی 
از ســوی مردم و دولت است. ما نمی توانیم از جهش ویروس 
جلوگیری کنیم، بلکه فقط می توانیم با رعایت پروتکل های 
بهداشــتی و تزریق واکسن، شهروندان را در برابر کرونا ایمن 

کنیم.«
با توجه به فروش کردن موج ســوم کرونا در ایران، بسیاری از 
کارشناسان نظام سلامت تاکید دارند که باید قدر این موقعیت 
مناسب را بدانیم و با واردات واکسن موثر، اجازه ندهیم که موج 
بعدی کرونا در کشــور شــکل بگیرد. با توجه به اینکه برخی 
کارشناسان می گویند حداقل ۲۳ جهش ویروس کرونا در کشور 
ثبت شده است، باید متولیان نظام سلامت با هوشیاری بیشتری، 
منبع: الف  تغییر رفتار ویروس کووید ۱۹ را رصد کنند. 

از پا سیندرلایی تا خارج کردن چربی صورت!

تب تند عمل های زیبایی در روزهای کرونایی

ونای انگلیسی؛  کر
دغدغه جدید نظام سلامت ایران

نگاه روز

مصطفی داننده

نگارعلی

مناقشه بر سر استفاده از واکسن روسی
روز پنجشــنبه سخنگوی سازمان غذا و دارو، از صدور مجوز مصرف 
اضطراری واکســن Sputnik V محصول کشور روسیه در ایران خبر 
داد. کیانوش مهرانپور، گفت: در بیست و چهارمین جلسه کمیسیون 
قانونی تشخیص )صلاحیت ســاخت و ورود دارو و مواد بیولوژیک( 
 Sputnik V ســازمان غذا و دارو، مجوز مصرف اضطراری واکســن
محصول شرکت گامالیا کشور روسیه در فرم محلول فریز شده و ویال 
های تک دوز/۵ دوز در ایران صادر شد. وی اظهار داشت: روند بررسی 
واکسن های دیگر از مبدأ هند، چین، روسیه و…، کماکان ادامه دارد. 

این در حالیست که روز گذشــته مینو محرز گفت: واکسن روسی را 
تزریق نمی کنم چرا که  این واکســن تاییدیه هیچ کشوری را ندارد. 
متخصص معروف بیماری های عفونی گفت: ســازمان غذا و داروی 
ایران زمانی می تواند دارو و واکســنی را تاییــد کند که پیش از آن، 
دارو یا واکســن مورد تایید سازمان بهداشت جهانی قرار گرفته باشد. 
مینو محرز گفت: تهیه و واردات واکسن کرونای روسی توسط دولت 
از شانس بد مردم ایران اســت. به هیچ عنوان از این انتخاب راضی 
نیستم زیرا تاکنون هیچ اطلاعاتی از این واکسن منتشر نشده است. 
وی افزود: واکســن کرونا باید دارای اســتاندارد های جهانی باشد، از 
نظر ما واکسنی استاندارد است که مورد تایید یکی از منابع بین المللی 

باشد که یکی از آنها سازمان بهداشت جهانی و دیگری سازمان غذا 
و داروی اتحادیه اروپاســت در صورتی که این واکسن تاییدیه هیچ 
کشوری را ندارد. محرز تاکید کرد: معلوم نیست از چه زمانی تاکنون 
سازمان غذا و داروی کشــور جزو منابع بین المللی شده اند؟ سازمان 
غــذا و داروی ایران زمانی می تواند دارو و واکســنی را تایید کند که 
پیش از آن، دارو یا واکســن مورد تایید سازمان بهداشت جهانی قرار 
گرفته باشــد. با این اوصاف باید گفت اســتفاده از واکسن روسی به 
محل مناقشه ای تبدیل شده است و در حالی که سازمان غذا و دارو 
 استفاده ضرروی از این واکسن را صادر کرده است متخصص معروف 

بیماری های عفونی استفاده از این واکسن را به صلاح نمی داند. 



هیرمان شــیر نری که در بــاغ وحش ارم 
تهران اســت حــال خوبی نــدارد و تحت 

مراقبت های دامپزشکی قرار گرفته است.
طی هفته گذشــته اداره کل محیط زیست 
استان تهران از نامساعد بودن حال هیرمان 
- شــیر نر ایرانی باغ وحش ارم- خبر داد. 
مدیر این باغ وحش ضمن تشــریح آخرین 
وضعیــت او می گویــد که علــت بیماری 

»هیرمان« هنوز مشخص نشده است.
حال »هیرمان« - شــیر نر ایرانی که سال 
گذشــته از باغ وحش بریستول انگلیس به 
باغ وحش ارم تهران منتقل شــد - خوب 
نیســت. ظاهر حیوان و ترشــحات بینی و 
دهانش کاملًا نشان می دهد که بیمار است 

اما علت بیماری هنوز مشخص نیست.
پرویز قندالی - مدیر باغ وحش ارم تهران - 
می گوید: از سه شنبه هفته گذشته )۷ بهمن( 
علائم بیمــاری ازجمله آبریــزش بینی و 
بی حالی در این شیر نر هشت ساله مشاهده 
شد و ما بلافاصله موضوع را به سازمان های 
نظارتــی ازجمله ســازمان حفاظت محیط 

زیست و ســازمان دامپزشکی اطلاع دادیم. 
از استادان صاحب نظر نیز برای پی بردن به 

علت بیماری کمک گرفتیم.
هرچند که چندیــن روز از بیماری هیرمان 
می گذرد اما علت بی حالی و بیماری او هنوز 
مشخص نیست و به گفته مدیر باغ وحش 
ارم تهران برای مشخص شدن علت بیماری 

باید منتظر نتایج آزمایش ها باشیم.

قندالی می گوید: احتمال بیماری ویروســی 
و یا ســرماخوردگی وجود دارد و ما درمان 
بــا اســتفاده از آنتی بیوتیــک را شــروع 
از خون،  نمونه بــرداری  کرده ایم همچنین 
سی تی اســکن، رادیولوژی و ســونوگرافی 

انجام شده است.
با وجود مشــخص بودن علائم بیماری در 
»هیرمان« مدیر باغ وحش ارم تهران تاکید 

دارد که حال او از هفته گذشــته بهتر شده 
اســت. هیرمان و جفت ماده او طی ســال 
گذشــته تحت برنامــه EEp اتحادیه باغ 
وحش های اروپا وارد کشور شدند. از این رو 
این اتحادیه نیز روی ســلامت این گونه ها 

نظارت دارد.
قندالی تاکید می کند که بیماری »هیرمان« 
به اتحادیه بــاغ وحش های اروپا نیز اطلاع 
داده شده اســت و آن ها نیز روی درمان و 

آزمایش های انجام شده نظارت دارند.
پیمان محمدزاده - دامپزشــک باغ وحش 
تهــران - نیز درباره وضعیــت »هیرمان« 
می گوید: درحال حاضردرمان با آنتی بیوتیک 
روی »هیرمان« جواب مثبت داده و وضعیت 

حیوان پایدار است.
او ابــراز امیدواری می کند که تا هفته آینده 
بیماری این شــیر ایرانی بهبــود پیدا کند 
و اظهار می کند: بر اســاس نظر شــورایی 
تخصصی تســت های آزمایشــگاهی لازم 
روی او انجام شده است که به زودی نتایج 

آن ها در اختیار ما قرار خواهد گرفت.

مداوای شیر نر باغ وحش تهران زیر نظر اروپایی ها

w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه اقتصادی- اجتماعی
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ترخیص کودک آزار دیده با تســبیح، از خانه امن معاون امور اجتماعی اداره کل بهزیســتی استان 
همدان با بیان اینکه هفته گذشــته کودک آســیب دیده با تسبیح به یکی از خانه های امن استان 
منتقل شد، اعلام کرد: در حال حاضر کودک آزار دیده ملایری از خانه امن ترخیص شده است. در 
توضیح این خبر اظهار کرد: این کودک به همراه مادر و دو خواهر ۵ و 6 ســاله خود روز سه شــنبه 
هفته گذشته به خانه امن بهزیستی استان همدان منتقل و در آنجا پذیرش شدند اما یک روز بعد 
به علت بی قراری مادر، با دســتور قاضی پرونده از خانه امن مرخص شــدند. معاون امور اجتماعی 
اداره کل بهزیســتی استان همدان با بیان اینکه در حال حاضر وضعیت کودک خوب است، مطرح 

کرد: طبق اظهارات خانواده و سایر بستگان قصدی مبنی بر کودک آزاری نبوده و می خواستند شوخی کنند. وی با بیان اینکه به 
نظر می رسد علت این مسئله ناآگاهی و مشکلات فرهنگی بوده است، خاطرنشان کرد: تیم تخصصی اورژانس اجتماعی برنامه 
آموزش و آگاه سازی این خانواده را از امروز تا زمان مورد نیاز آغاز کرده است. هفته گذشته تصویری از یک کودک ملایری در 
شــبکه های اجتماعی پخش شد که در آن عموی کودک با تســبیح، برادرزاده خود را مورد اذیت و آزار قرار داده بود. با پیگیری 
صورت گرفته فرد خاطی توسط نیروی انتظامی و با دستور مقام قضایی بازداشت شد که پس از بازداشت نیز انگیزه خود را تفریح 

و سرگرمی عنوان کرده بود.

هروئین فشــرده بلعیده شده از ۲ خارجی در تایباد کشف شد. فرمانده هنگ مرزی تایباد گفت: ۵0 
بســته هروئین فشرده بلعیده شده در گذرگاه کشف هروئین فشرده به روش بلعی در تایباد زمینی 
دوغارون این شهرستان از معده ۲ تبعه افغانستانی خارج شد. سرهنگ محمد چراغ در تشریح این 
عملیات افزود: نیروهای مســتقر در پاسگاه ایست و بازرسی ۱۷ شهریور مرز دوغارون تایباد حین 
کنترل مسافران ورودی به کشور از افغانستان به دو نفر از اتباع این کشور مشکوک شدند و آنان را 
بازرسی کردند. وی گفت: در این ارتباط یک کیلو و 6۹ گرم مواد افیونی از نوع هروئین فشرده از 
معده این متهمان خارج شد. فرمانده هنگ مرزی تایباد گفت: این دو متهم با تشکیل پرونده راهی 

مرجع قضایی شدند. خراسان رضوی ۳00 کیلومتر مرز مشترک با کشور افغانستان دارد که ۹0 کیلومتر از این امتداد در شهرستان 
تایباد قرار دارد. شهرستان ۱۳۸ هزار نفری تایباد در ۲۲۵ کیلومتری جنوب شرقی مشهد واقع است.

یــک لحظه غفلت از کودک خردســال منجر به رقم خوردن بزرگترین تــراژدی زندگی یک زوج 
آمریکایی شد. کودک خردسال آمریکایی که اقدام به قورت دادن یک باتری سکه ای کرده بود بر 
اثر خونریزی جانش را از دست داد. »جاناتان هوف«، ۲۳ ماهه پس از چهار روز از قورت دادن باتری 
در حالی که دچار سوختگی مری، روده و آئورت شده بود بر اثر خونریزی مهلک جانش سپرد. این 
کودک اهل کارولینای شمالی که بدون آنکه والدینش متوجه شوند باتری را به دهان خود انداخته 
و قورت داده بود در تاریخ ۲0 دسامبر جانش را از دست داد. این در حالی بود که والدین این کودک 
»جکی هوف« ۳۵ ساله و »ای جِی« ۳4 ساله در ابتدا به دلیل آنکه باتری موجب بالارفتن دمای 

بدن کودک و خونریزی از بینی او شــده بود تصور می کردنــد که فرزند آن ها دچار یک نوع عفونت 
ویروســی شده است. با وجود دو بار مراجعه به پزشک، اســتفراغ خونی جاناتان آغاز و سپس او کاملًا بیهوش شد. مادر کودک 
که دســتیار پزشک بود تا رسیدن آمبولانس برای نجات فرزندش اقدام به انجام عملیات نجات )CPR( کرد، اما این کودک به 
طرزی تراژدیک درگذشت. پس از انجام کالبدشکافی یک باتری سکه ای مربوط به کلیدیاب ریموتی در روده این کودک پیدا شد.

بی قراری های مادر کودک آزار دیده همدانی / تحویل خودم بدهید

معده این 2 مرد خارجی بوی هروئین می داد

جراحی های عجیب یک مرد برای 
تبدیل شدن به موجودات فضایی

مرد جوان فرانســوی برای تبدیل خــود به فرازمینی 
ســیاه اقدام به برداشــتن بینی و لب بالای خود کرده 

است.
مرد فرانســوی که با جراحی های عجیب مدعی است 
می خواهد شــبیه به فرازمینی ســیاه باشــد به سوژه 

رسانه ها تبدیل کرده است. »آنتونی لوفرِدو« ۳۲ ساله 
برای این هدف، اقدام به برداشتن بینی و همچنین لب 

بالایی خود کرده است.
این جوان پیشــتر نیــز زبان خــود را دو نیمه کرده و 
تمــام بدنش را با تاتو پوشــانده بود. لوفــرِدو به دلیل 
ممنوعیت برداشــتن بینی در کشــور خود )فرانســه(، 

جراحی برداشتن بینی اش را در اسپانیا انجام داد.
او در مورد آخرین جراحی روی بدنش )برداشــتن لب 
بالا( اظهارنظر نکرده است، اما می گوید تلاش می کند 

تا با وجود نداشــتن لب بالا بتواند حرف بگوید.
او در یک لایو پرســش و پاسخ اینستاگرامی از آرزوی 
خود برای برداشتن پوســت بدنش و جایگزینی فلز با 
آن سخن گفته است. او گفت قسمت های دیگر بدنش 
که باید اصلاح شود شــامل دست ها، پاها، انگشتان و 

پشت سر او هستند.
او در این باره گفت: »زمانی متوجه شــدم که زندگی 
نمی کنم. من می خواهم تقابل نقشی که بازی می کنم 

با خود واقعی ام را کشف کنم.«

مرگ تلخ یک کودک با باتری سکه ای

مرگ مرموز نگهبان 
 کندوهای عسل

در مهران

فرمانده انتظامی شهرســتان مهران از 
جان باختن نگهبان کندوهای عسل در 
این شهرستان براثر گاز گرفتگی خبر 

داد. سرهنگ« قدرت الله شهبازبیگی« 
بااعلام این خبر اظهار داشت: ماموران 
کلانتــری ۱۱ شهرســتان مهران در 
پی اعلام مرکز فوریت های پلیســی 
۱۱0 مبنی بر وقــوع یک مورد فوت 
مشکوک در یکی از چادرهای نگهبانی 
شهرستان،  دراطراف  عسل  کندوهای 
بلافاصله به منظور بررســی بیشتر در 

محل حاضر شدند. وی افزود: ماموران 
پس از حضور در محل با جســد مرد 
جوانی حدوداً ۳۷ ساله باهویت معلوم 
اهل و ساکن استان همجوار که داخل 
چادر نگهبانی فــوت کرده بود مواجه 
شــدند. فرمانده انتظامی شهرســتان 
بررســی های  اینکه  بیــان  با  مهران 
کارشناســان  توســط  گرفته  صورت 

اورژانــس علت مرگ ایــن فرد براثر 
گاز گرفتگی تشخیص داده شد اظهار 
داشت: به شهروندان توصیه می کنیم 
با توجه به کاهش دما و ســرد شدن 
هــوا از گاز پیک نیک و یا ذغال برای 
گرم کردن خود استفاده نکنند و قبل از 
بــه کارگیری بخاری های گازی نیز از 
ایمن بودن آنها اطمینان حاصل کنند.

آگهی تغییرات شرکت عمران صنعت پرگاس ری با مسئولیت محدود 
به شماره ثبت 424837 و شناسه ملی 10320766905 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1399/10/13 تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد: آقای علی زارعی به شماره ملی 3801249549 با 
دریافت مبلغ 900000 ریال از صندوق شــرکت معادل کلیه سهم 
الشــرکه خود از شــرکت خــارج گردید. خانم ژینوس حســین زاده 
به شــماره ملــی 0059811188 با دریافت مبلــغ 100000 ریال 
از صندوق شــرکت معادل کلیه سهم الشــرکه خود از شرکت خارج 
گردید. در نتیجه سرمایه شرکت از مبلغ 2000000 ریال به مبلغ 
1000000 ریــال کاهش یافت و ماده مربوط در اساســنامه اصلاح 
شد. لیست شرکا به شرح ذیل است: آقای محمد سونی عباس آباد 
به شماره ملی 0421934522 دارای 900000 ریال آقای محسن 

ترابی به شماره ملی 3309895637 100000 ریال 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )1087137(

 آگهی تغییرات شرکت انرژی گستران آریابد سازه شرکت سهامی 
خاص به شــماره ثبت 320836 و شناسه ملی 10103579515 
به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 
1399/10/04 تصمیمات ذیل اتخاذ شد: ـ آقای سیدعلی غفورزاده 
بــه کد ملــی 0322738751 و آقای میلاد بدیعــی تبار به کدملی 
0060926521 و خانم زهرا ابراهیمی به کدملی 0320369080 
بسمت اعضاء هیئت مدیره برای مدت دو سال انتخاب گردیدند. که 
آقای ســیدعلی غفورزاده بسمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره و 
آقای میلاد بدیعی تبار بســمت رئیــس هیئت مدیره و عضو هیئت 
مدیره وخانم زهرا ابراهیمی بســمت نائــب رئیس هیئت مدیره و 
عضو هیئت مدیره برای مدت دو سال انتخاب گردیدند ـ امضاء کلیه 
اوراق و اسناد بهادار و تعهدآور شرکت از قبیل چک سفته و بروات 
و اوراق تعهدآور و عادی اداری و عقود اسلامی با امضاء مدیر عامل 

و ریئس هیئت مدیره متفقاً«همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )1087136(

 آگهی تغییرات شرکت توسعه ارتباطات نیکان آپادانا با مسئولیت 
محدود به شماره ثبت 327437 و شناسه ملی 10103660922 به 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1399/10/10 
تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: ماده 14 اساســنامه بشرح ذیل اصلاح 
گردیــد هیئت مدیره شــرکت مرکــب از 2 الی 5 نفــر خواهد بود 
کــه در مجمع عمومی عادی یا عادی بطور فوق العاده از بین شــرکاء 
انتخاب می شــوند. ماده 15 اساســنامه بشــرح ذیل اصلاح گردید 
هیئت مدیره از بین خود یک نفر را به سمت مدیر عامل یا رئیس 
هیئــت مدیره انتخاب و هم چنیــن می تواند مدیر عامل را خارج از 
اعضا و شرکا انتخاب نماید و برای اعضاء خود سمت های دیگری نیز 
تعیین نماید. اساســنامه جدید شرکت مشــتمل بر 26 ماده و یک 

تبصره تصویب و جایگزین اساسنامه قبلی گردید.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )1087135(

 آگهی تغییرات شرکت توسعه ارتباطات نیکان آپادانا با مسئولیت 
محدود به شماره ثبت 327437 و شناسه ملی 10103660922 
به استناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 
1399/10/10 تصمیمــات ذیل اتخاذ شــد: اعضای هیئت مدیره 
برای مدت نامحدود بشــرح ذیل انتخاب شدند مهرداد ارشده ارا 
للو به کد ملی 0077682661 بســمت مدیر عامل و عضو هیئت 
مدیره- شرکت اوژان ارتباط رایان بنمایندگی محمد صادق حسین 
آبــادی به کد ملی 4591807207 بســمت رئیس هیئت مدیره- 
ســید معین موسوی پور مقدم به کد ملی 2659580464 بسمت 
عضو هیئت مدیره کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهد آور بانکی از 
قبیل چک، ســفته، بروات و قراردادها و عقود اسلامی و نامه های 
عــادی و اداری با امضای مدیر عامل یا رئیس هیئت مدیره هر یک 

بتنهائی همراه با مهر شرکت معتبر می باشد.
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )1087134(

 آگهی تغییرات شــرکت تعاونی مســکن جامعه فرهنگیان ایرانیان 
به شماره ثبت 3359 و شناسه ملی 10101363336 به استناد 
صورتجلســه مجمع عمومی فــوق العاده مــورخ 1399/04/26 و 
مجوز شماره 145494/111/992 مورخه 1399/08/17 اداره 
تعــاون و کار و رفاه اجتماعی شهرســتان شــهریار تصمیمات ذیل 
اتخاذ شــد: -مدت فعالیت شــرکت به مدت 5 سال تمدید و ماده 
مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید. -محل شرکت از آدرس قبلی 
به آدرس جدید استان تهران - شهرستان شهریار، شهرک شاهد، 
محله شــهرک فرهنگیان، خیابان 24 متری فرهنگیان، خیابان 10 
متــری چهارم، پــلاک 0، قطعه 93، طبقه اول، واحد 1 با کدپســتی 
3351341869 انتقال و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید. 
حجت اله قلی تبار سرپرست اداره ثبت شرکت ها وموسسات غیر 

تجاری شهرستان های تهران.
 ســازمان ثبت اســناد و املاک کشور اداره کل ثبت اسناد و املاک 
اســتان تهران مرجع ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری شهریار 

)1087133(

 آگهی تغییرات شــرکت درین طب صدف با مســئولیت محدود به 
شماره ثبت 390543 و شناسه ملی 10320407914 به استناد 
صورتجلســه مجمع عمومــی فوق العــاده مــورخ 1399/10/13 
تصمیمــات ذیل اتخاذ شــد: خانم بهناز ســلیمانی به شــماره ملی 
0065209990 بــا پرداخــت مبلغــی به صندوق شــرکت ســهم 

الشرکه خود را به میزان 2999000000 ریال افزایش داد. 
در نتیجه سرمایه شرکت از مبلغ 3000000 به 3000000000 
ریال افزایش و ماده مربوطه در اساســنامه اصلاح گردید. لیست 
شــرکا پس از افزایش سرمایه: خانم بهناز سلیمانی به شماره ملی 
0065209990 دارای 2999000000 ریال سهم الشرکه خانم 
سحر سلیمانی به شماره ملی 0080972871 دارای 1000000 

ریال سهم الشرکه.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )1087132(
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  لزوم دریافت خسارت از حمل و نقل
کشتی کره ای

دبیرکل انجمن کشــتیرانی و خدمات وابســته به جمهوری 
اسلامی ایران در حاشیه ســفر یک روزه خود به منطقه ویژه 
اقتصادی بندر آستارا گفت: این کشتی در حوزه محیط زیست 
دریایی خسارتهایی به آبهای کشورمان وارد کرده است که باید 

این خسارتها را بپردازد.

مسعود پل مه با اشاره به آخرین وضع کشتی توقیف شده کره 
ای افزود: این شناور با ملیت کشــور کره جنوبی از بندرهای 
عربســتان ســعودی عازم امارات عربی متحده بود و در طول 
مسیر به علت توجه نکردن به کنوانسیون های زیست محیطی 
بین المللی، آبهای سرزمینی بین المللی کشور ما را آلوده کرد.

وی گفت: ســازمان بنادر و کشــتیرانی به عنوان مجری بین 
المللی ســازمان IMO وظیفه پیگیری ایــن موضوع را دارد و 
تا رفع خســارت کامل، اقدامــات لازم را در این زمینه انجام 

خواهد داد.

دبیرکل انجمن کشتیرانی و خدمات وابسته جمهوری اسلامی 
ایران با اشــاره به اینکه این مسئله هیچ ارتباطی به مناسبت 
های سیاسی کشــورمان ندارد افزود: این صرفاً یک موضوع 
اقتصادی و زیست محیطی است و تمام اشخاصی که در حوزه 
دریا فعالیت می کنند، باید کنوانســیون های مرتبط را رعایت 

کنند.
مسعود پلِ مه گفت: در چنین مواردی با اقدامات قضایی برای 
تامین خسارتهایی که به محیط زیست دریایی کشورمان وارد 

شده مسیر قانونی این مسئله طی می شود.

مدیر عامل رجا با انتقاد از حجم کاغذ بازی مطرح کرد

بی توجهی بانک ملت به منافع ملی

مدیرعامل شــرکت رجا گفت: شــرکت رجا سهم بیش از ۵0 
درصدی در بازارحمل و نقل مسافری ریلی را دارد اما تا کنون 
ریالــی از وام کرونایی دریافت نکرده اســت کــه این به طور 
مستقیم به کوتاهی مدیران و دســت اندرکاران محترم بانک 

عامل بر می گردد.
محمد رجبی با بیان اینکه تاکنون شرکت حمل و نقل ریلی رجا 
موفق به دریافت تســهیلات حمایتی از کسب و کار در دوران 
کرونا نشده است، گفت: تا کنون فقط چند شرکت کوچک حمل 
و نقل ریلی توانستند وام کرونایی را دریافت کنند. شرکت رجا 
سهم بیش از ۵0 درصدی در بازارحمل و نقل مسافری ریلی را 
دارد اما تاکنون ریالی از وام کرونایی دریافت نکرده است که این 
به طور مســتقیم به کوتاهی مدیران و دست اندرکاران محترم 

بانک عامل بر می گردد.
وی بــا بیان اینکه حدود ۹ ماه اســت پیگــر دریافت این وام 
بوده ایم، ادامه داد: آقایان رســولی مدیرعامل شرکت راه آهن، 
آدم نژاد معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی و حتی آقای 
وزیرراه بارها با مدیرعامل محترم بانک ملت در این باره مذاکره 
داشتندو از این بابت که به نظر و دستور ایشان هم توجهی نشده 

شرمنده آقای اسلامی هستیم.
مدیرعامل شــرکت رجا تاکید کرد: این چه وضعیتی است که 
آیین نامه های مصوب ستاد کرونا و دولت ضمانت اجرایی ندارد 
و دستور وزیر راه و شهرسازی کشور برای چنین موضوعی نافذ 
نیست و علی رغم اینکه سه بار از سوی وزارت راه و شهرسازی 
و رییس بانک مرکزی به مدیرعامل بانک ملت دســتور داده 
شــده اما هنوز هیچ اقدامی برای پرداخت تسهیلات کرونایی 

انجام نگرفته است.
رجبی افزود: در حالی که بســیاری از شرکت های حمل و نقل 
ریلی نتواسته اند تسهیلات کرونایی را دریافت کنند شرکت های 
هواپیمایی در چند ماه گذشــته موفق به دریافت ۲ هزار و 400 
میلیون تومان تسهیلات شــده اند و شواهد و قرائن حاکیست 
در حال رایزنی برای دریافت تســهیلات دوم نیز هستند. وی 
ادامه داد: اعتبار تســهیلات کرونایی برای شرکت های حمل و 
نقل ریلی ۹40 میلیارد تومان است که حسب آخرین اطلاعات 
اخذ شــده تاکنون برخی از شرکت ها با مشقت فراوان دریافت 
کرده اند اما بزرگ ترین شــرکت که رجا اســت تا کنون یک 
ریال هم از این وام را نگرفته اســت. مدیرعامل شــرکت رجا 
با بیان اینکه شــرکت رجا هر درخواستی که بانک ملت برای 
پرداخت وام اعلام کرده را انجام داده و رعایت کرده اســت اما 
همچنــان تصمیم گیران بانک ملت اقدامی برای پرداخت این 
وام که دستورســتادکرونا و دولــت و دفتر رییس جمهور بوده، 
نکرده اســت، گفت: طبق خواسته بانک ملت، ارزیابی واگن ها 
برای ترهین انجام شــد و به پایان رسید و بعد از آن درخواست 
تنظیم متن قرارداد را داشتند که پس از تنظیم متن قرارداد برای 
تأیید به بانک ملت ارســال شــد اما به یک خط از این قرارداد 
ایراد گرفتند و 4 ماه اســت که در پروسه اصلاح این یک خط 
از قرارداد هســتیم. اما به نظر می آید که تمام این موضوعات 
و خواسته ها در راســتای اتلاف وقت بانک عامل برای مطول 

نمودن پروسه و عدم پرداخت است.
وی ادامه داد: مجموعه بانک ملت در نظر داشــته باشــند که 
شــرکت های مسافری ریلی حدود ۱0 هزارنفر پرسنل مستقیم 
دارند که معیشــت و امنیت شغلی شــان به مخاطــره افتاده 
اســت. شــرکت رجا نیز حدود پنج هزار پرسنل و نیرو دارد که 
با خانواده های این افراد، خانــواده رجا به بیش از ۱4 هزار نفر 
می رســد و نمی توانیم به این جمعیت بگوییم به دلیل کوتاهی 

بانک ملت نمی توانیم به مطالباتشان پاسخ دهیم.
رجبی گفت: در حــال حاضر صرفاً ارزش واگن های رجا حدود 
۱۲ هزار میلیارد تومان است و تاکنون ما با کمک شایسته تقدیر 
سهامدار و همچنین فروش دارایی توانسته ایم حداقل ها را حفظ 
کنیم. وی با اشاره به سهم رجا از وام کرونایی اظهار داشت: از 
۹40 میلیارد تومان وام کرونایی برای شرکت های حمل و نقل 
ریلی، ۳۱۲ میلیارد تومان سهم شرکت رجا و ۵0 میلیارد تومان 
سهم شرکت نوین صنعت زیر مجموعه شرکت رجا است یعنی 
در مجموعه سهم شرکت رجا ۳6۲ میلیارد تومان است که هیچ 
مبلغی تاکنون پرداخت نگردیده است. رجبی ادامه داد: ۱۱ ماه 
است که شــرکت رجا را که یک شرکت استراتژیک محسوب 
می شود، در دوران سخت کرونا رها کرده اند و حتی توصیه های 
رییس جمهور و وزیر راه و وزیر رفاه را برای پرداخت تسهیلات 
نادیده گرفته اند. رییس انجمن صنفی شرکت های حمل و نقل 
ریلی ایران اظهار داشت: هر چند که شرکت های مسافری ریلی 
استحقاق دریافت کمک بلاعوض دارند اما فعلًا بخاطر برخی 
ملاحظات مطروحه از ایــن موضوع فاصله گرفتیم و صرفاً به 
دنبال تسهیلات وعده داده شده هســتیم اما متاسفانه به این 
دارایی ملی توجهــی ندارند. اکنون با دیدن حجم کاغذبازی و 
نــوع نگاه عوامل بانک به این نتیجه رســیده ایم که اگر برای 
واردات کالای لوکس تقاضــا داده بودیم بانک با پرداخت وام 
موافقــت کرده بود.  وی افزود: از همــان ابتدا به این بانک با 
دیده تردید می نگریســتیم و اصراربه تغییر بانک عامل داشتیم 
اما موافقت نشــد. رجبی در پایان تاکید کرد: از امروز مسئولیت 
هرگونه رویداد ناشی از عدم تأمین نقدینگی که منجر به توقف 
یا کاهش ســیرقطارها شــود و ایجاد هرگونه نارضایتی میان 
مســافران محترم و پرســنل بخش ریلی و تبعات ناشی از آن 
منحصراً بعهده مدیران بانک ملت است و شرکتهای ریلی بابت 

»ترک فعل« به مراجع ذیصلاح شکایت خواهند برد.

علم، برای تولید یک محصول لازم اســت اما کافی نیست. 
تا زمانی که با تکیه بر دانش جمع آوری شده، اسباب تولید 
را کنار هم نچینیم و دســت به تولید نزنیم و محصول را در 
بازار نفروشیم، صاحب تکنولوژی نیستیم. لازمه دستیابی به 
تکنولوژی اقدام به تولید است چنانکه بازار بپسندد. دو صد 

علم چون نیم تولید نیست.
چند مثال برای توجه دادن به تفاوت های علم و تکنولوژی:

دانســتن اصل بقای مومنتوم زاویه ای علم است و دوچرخه 
سواری، تکنولوژی است و مهارت.

دانستن نحوه کار موتور احتراق داخلی و سیستم روانکاری 
خودرو و سیســتم خنک کاری خودرو و درخت سیم خودرو 
و... علم هســتند و عیب یابی و تعمیر خودرو، تکنولوژی )و 

مهارت(.
دانستن استاندارد تولید ریل و شناختن مواد و تجهیزات لازم 
برای انجام این کار علم اســت و ذوب ریزی و نورد و شکل 

دادن ریل در ذوب آهن، تکنولوژی.
دانستن ویژگی های خاک و رطوبت و آشنایی با چرخ کوزه 

گری، علم است و کوزه گری، تکنولوژی و مهارت.
دانستن خواص فیزیکی و شیمیایی و غذایی کاکائو و شیر و 
روغن و طعم دهنده ها و نگه دارنده ها و شــناخت تجهیزات 
لازم، علم اســت و شــکلات ســازی، تکنولوژی است )و 

مهارت(.
دانســتن خواص فیزیکی و شیمیایی مواد مختلف، شناخت 
اشــکال دارویی و روش ها و تجهیزات لازم، علم اســت و 

داروسازی، تکنولوژی.
علم، برای تولید یک محصول لازم اســت اما کافی نیست. 
تا زمانی که با تکیه بر دانش جمع آوری شده، اسباب تولید 
را کنار هم نچینیم و دســت به تولید نزنیم و محصول را در 
بازار نفروشیم، صاحب تکنولوژی نیستیم. لازمه دستیابی به 
تکنولوژی اقدام به تولید است چنانکه بازار بپسندد. دو صد 

علم چون نیم تولید نیست.
تولیدِ محصولِ تکنولوژیک نیاز به تمرین دارد. همانطور که 
دوچرخه ســواری نیاز به تمرین دارد. ایضاً تعمیر خودرو و 
ساخت ریل و دارو و شــکلات و کوزه. تکنولوژی مساوی 
ست با علم بعلاوه اسباب تولید بعلاوه اقدام به تولید بعلاوه 
حضور در بازار. در تکنولوژی، دنبال کسب مهارت هستیم در 
فرایندِ تولیدِ یک محصول خاص )و یا بخشی از آن فرایند(. 
در تکنولوژی، مهارت بــازار خوانی و بازار یابی و ارتباط به 

اندازه مهارت فنی لازم است.
بدیهی ست که روش آموزش مهارت با روش آموزش علم 
تفاوت دارد. آموزش علم، در کلاس انجام می شود و آموزش 
مهارت دوچرخه سواری در پیست و آموزش مهارت آهنگری 
و ریخته گری در جوار پرس و کوره. علم در لابلای سطور 
مدارک فنی منتقل می شود، اما مهارت توسط مهندسان و 

مدیران حمل می شود و تکنولوژی توسط شرکت ها توسعه 
پیدا می کند و عرضه می شود.

پس از توفیق در تولید و فروش یک محصول تکنولوژیک، 
می تــوان تجربیــات را مکتوب کرد و بــه کتابخانه دانش 
اضافه کرد. بدیهی ست شرکتی که به خلق یک تکنولوژی 
اقــدام کرده، تا هنگامی که آن تکنولوژی برایش تخم طلا 
می گذارد و محصــول منحصر به فرد برایش تولید می کند، 
نه تنها آن مهارت را در اختیــار دیگری نمی گذارد، بلکه از 
آن حفاظت می کند تا به دست دیگری نیفتد )مگر در مورد 
تکنولوژی های منسوخ(. آنکه از مهارت کوزه گری یا ساخت 
ریل یا شــکلات سازی یا داروسازی در حال انتفاع است آن 
مهــارت را به کس دیگر یاد نمی دهد و برای خودش رقیب 

نمی تراشد. لذا انتقال تکنولوژی معنی ندارد.
روش های دست یابی به تکنولوژی را سه گونه نام برده اند:

خلق و توسعه آن درون شرکت
خلق و توسعه آن با مشارکت دیگری

خرید )انتقال( تکنولوژی
مثال آشــنا از ادعای انتقال تکنولوژی، تولید پیکان در دهه 
چهل اســت. خیامی ها هزینه کردند و خــط مونتاژ نهایی 
یک خودرو انگلیســی را آوردند و اسمش را گذاشتند انتقال 
تکنولوژی و در بوق و کرنا کردند که ما خودروســاز شدیم. 
امــا از همان اول معلــوم بود که یک جــای کار می لنگد. 
ایران ناســیونال صاحب تکنولوژی خودرو ســازی نشــد. 
ایران ناســیونال چیزی بیــش از کارگاه مونتاژ نهایی یکی 
از محصولات تالبوت نبود. نشــانه اش آنکه، ایران ناسیونال 
هرگز نتوانست بدنه ای جز آنچه از شرکت انگلیسی دریافت 

کرده بود تولید کند.
این شــرایط پا بر جا بود تا دهه هفتاد که همین پروسه در 
مورد پراید و پژو تکرار شــد. اینبار ســاپکو و سازه گستر به 
میدان آمدند تا قطعات این ۲ محصول را مهندسی معکوس 
و ساخت داخل کنند. در مورد بسیاری از قطعات موفق شدند. 
اما باز هم یک جای کار می لنگید. ایران خودرو و سایپا بعد از 
۲ دهه صاحب تکنولوژی خودروسازی نشدند. این ۲ شرکت، 
چیزی بیــش از تأمین کننده قطعات و کارگاه مونتاژ نهایی 
چند محصول محدود فرانسوی و کره ای نیستند. نشانه اش 
آنکه، این ۲ هرگز نتوانســت بدنه ای جز آنچه از شــرکت 
فرانســوی و کره ای دریافت کرده بودند تولید کنند. مشابه 
همین فرایند در دهه هشتاد اینبار با رنو پارس ادامه پیدا کرد.

تا حالا باید متوجه شده باشیم که تولید قطعات خودرو یک 
تکنولوژی است و خودرو سازی یک تکنولوژی دیگر. این ها 
یکی نیســتند و آنچه ما در قالب ساپکو و سازه گستر و رنو 
پارس به دســت آورده ایم تکنولوژی قطعه سازی است )که 
البته بسیار با ارزش اســت(. تا حالا باید متوجه شده باشیم 
داشتن تکنولوژی خودروسازی اصلًا به معنای توان و یا اقدام 
به ســاخت قطعات نیست. کما اینکه رنو تولید همه قطعات 
پروژه L۹0 را به شــرکای ایرانی خود می سپارد و تکنولوژی 
خودرو ســازی را برای خود محفوظ نگه می دارد و شرکای 
ایرانی را به آن خلوت راهی نیست. تا حالا باید متوجه شده 
باشــیم این نحوه آویزان شــدن به خودروسازِ خارجی ما را 
به تکنولوژی خودروســازی نمی رســاند. بعد از پنجاه سال 
برگشته ایم به خانه اول و مشغول مونتاژ خودروهای اروپایی 
و عمدتاً آسیای شرقی هستیم. این تجربه را در دیگر صنایع 

هم می شــود ســراغ گرفت. ما با اتصال به شرکت های 
مشهور تراکتورســاز، به تکنولوژی تولید تراکتور دست پیدا 
نکردیــم. همین طــور درتولید چرخ خیاطــی و کمباین و 

یخچال و تلویزیون و گوشی موبایل.
در مورد قطعه سازی اما تا حدود زیادی راه درست را رفته ایم 
و کسب تکنولوژی را مدیریت کرده ایم. همه قدم های کسب 
تکنولوژی که در بالا آمد را برداشته ایم. منتظر نشده ایم که 
خارجی بیاید و فوت کوزه گری را به ما بیاموزد. کاری که او 
قطعــاً انجام نمی دهد و نخواهد داد. حالا در قطعات صنعت 
خودرو، مــا دارای تکنولوژی ایرانی تولید فنر و لنت ترمز و 
اگزوز و گیربکس و محور و صندلی و... هســتیم. از نمونه 
خارجی آموخته ایم، مهندسی کرده ایم، تولید کرده ایم، تست 
کرده ایم، احیاناً شکســت خورده ایم، اصلاح کرده ایم، بهبود 
داده ایم، برای بازار ایران مناســب سازی کرده ایم، قیمت را 
با درآمد مشتری ایرانی متناسب کرده ایم، تمرین کرده ایم، 
نیم نگاهی به بازار جهانی داشــته ایم و بعضاً موفق بوده ایم 
و حالا فوت کــوزه گری اکثر قطعات مجموعه های خودرو 

را می دانیم.
تعمیــرات و نگهداری ماشــین آلات صنعتــی )نت( مثال 
دیگری ســت برای تاکید بر غیر قابــل انتقال بودن دانش 
فنی. اطلاع داشــتن از عملکرد ماشین و مکتوبات سازنده، 
آشــنایی با قطعات زیــر مجموعه های ماشــین، در اختیار 
داشتن دستورالعمل های تعمیراتی و روش و اسباب تست و 
معیارهای رد یا قبول قطعات، تشخیص ماشین آلات و ابزار 
و مواد لازم برای تعمیر، آشنایی با نرم افزارهای نت همگی 
از جنس علم هســتند و قابل انتقال. اما مهارت نت چیزی 
اســت که با به کار گیری اطلاعــات بالا، طراحی و اجرای 
زنجیره تأمین قطعات، پیاده سازی حسابداری صنعتی، تأمین 
و آموزش نیروی انسانی، تجهیز کارگاه، تهیه ابزار، پردازش 
و تحلیل داده های تعمیراتی، رعایت مقررات و استانداردها، 
تعامل با مشتری و »اجرا« ی تعمیرات و تکرار آن به دست 
می آید و البته قابل انتقال نیســت. هیچ شــرکتِ متبحر در 
نت ماشین آلات، مهارت و تجربه خود را به دیگری انتقال 
نمی دهد. علــم و اطلاعات مرتبط با ماشــین، در لابلای 
ســطور مدارک فنی منتقل می شود اما مهارت تعمیر توسط 
مهندســان و مدیران نت حمل می شــود و تکنولوژی نت 
توسط شرکت ها توســعه پیدا می کند و عرضه می شود. در 
اجرا معلوم می شود که آیا تعمیر انجام شده، اقتصادی بوده 
یا هزینه لحیم از قیمت آفتابه فراتر رفته. دو صد علم چون 

نیم تعمیر نیست.
جمع بندی و نتیجه گیری: تکنولوژی قابل انتقال نیســت. 
هیچ شــرکتِ صاحب تکنولوژی، مهــارت و تجربه خود را 
به دیگری انتقال نمی دهد. اگر شــنیدید که فلان ماشین با 
انتقال تکنولوژی از بهمان کمپانی خارجی در داخل کشــور 
تولید شــد بدانید که مراد از »انتقــال«  ، تنها انتقال مکان 
فیزیکی تولید آن ماشــین از کشــور مبدأ به کارخانه ای در 
داخل کشور بوده اســت. احیاناً به طمع سوله ارزانتر و مواد 
اولیه ارزانتر و نیروی انســانی ارزانتر و انرژی ارزانتر و البته 

تضمین بازار مصرف.

لزوم توجه به تفاوت های علم و تکنولوژی؛

علم، برای تولید یک محصول لازم اما ناکافی

مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 
گفــت: همزمان با فرا رســیدن چهل و دومین ســالگرد 
پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران، ویژه برنامه های 
فرهنگی در ایســتگاه های منتخب متروی تهران برگزار 

می شود.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شــرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه فرنوش نوبخت ضمن 
گرامیداشت فرارسیدن ایام الله دهه فجر و چهل و دومین 
سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران افزود: به 
همین مناسبت در ایستگاه های منتخب مترو برنامه های 
مختلــف فرهنگی و هنری با هدف بزرگداشــت چهل و 
دومین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی و ارتقاء 
سطح آگاهی و آشنایی بیشتر مسافران با مفاهیم انقلاب 
برگزار می شود. وی افزود: این برنامه ها به همت معاونت 
امور فرهنگی و اجتماعی شــرکت بهــره برداری متروی 
تهران و حومه و با همکاری و مشارکت معاونت فرهنگی 
سپاه حضرت محمد رسول الله )ص( در قالب های متنوع 
فرهنگی و هنری برگزار می شود و مسافران مترو می توانند 
در هنگام اســتفاده از مترو با رعایت دســتورالعمل های 

بهداشتی شاهد اجرای این برنامه ها باشند.
وی تصریح کرد: به منظور ایجاد فضای بصری متناسب 
با این ایام تمامی ایستگاه های متروی تهران با کتیبه های 
فرهنگی شامل طرح های گرافیکی با مضمون و محتوای 
پیام هــای فرهنگی و انقلابی در معرض نگاه مســافران 
مترو قــرار گرفت، همچنین مســافران را به تماشــای 
نمایشگاه های عکس و پوســتر در گذرگاه های فرهنگی 
مترو دعوت می کنیم. نوبخت با اشــاره به اینکه مجموعه 
برنامه هــای فرهنگی متروی تهران در ایام الله دهه فجر 
و در تمامی خطوط ایســتگاه های منتخب برگزار می شود 
گفت: در برخی از ایستگاه های مترو نیز سازه های حجمی 

با اســتفاده از نمادهای انقلاب اسلامی طراحی و نصب 
می شوند.

مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه در 
خصوص سایر برنامه های فرهنگی ویژه دهه فجر انقلاب 
اسلامی افزود: در ایستگاه های منتخب مترو شاهد اجرای 
مجموعــه برنامه های فرهنگی و هنری شــامل اجرای 
ســرود دانش آموزی، اجرای قطعــات انقلابی و نمایش 
توسط گروه های هنری با موضوع انقلاب و وقایع مربوط 
به آن هســتیم. همچنین غرفه های مختلف شامل غرفه 
روایتگــری انقلاب، غرفه ویژه کودکان، قرآن، مشــاوره 
پزشکی، خانواده و مشاوره مذهبی، طب سنتی و عفاف و 
حجاب همراه با توزیع اقلام و محصولات فرهنگی در این 
ایام برگزار می شود.  وی در ادامه از برپایی پایگاه مشاوره 
حقوقی با مشارکت معاونت فرهنگی قوه قضائیه خبر داد و 
گفت: این کار به منظور پاسخگویی به سؤالات حقوقی و 
قضایی مسافران مترو و با حضور کارشناسان قوه قضائیه 
برگزار می شود.نوبخت افزود: تهیه و تولید کلیپ با موضوع 
انقلاب اســلامی و پخش آن از نمایشــگر ایستگاه های 
مترو و همچنین تولید پادکست رادیویی شامل سرودهای 
انقلابی و ســایر موضوعات مرتبط با این ایام از مجموعه 
برنامه های سمعی بصری معاونت امور فرهنگی و اجتماعی 
شــرکت بهره برداری متروی تهران به مناسبت چهل و 
دومین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ایران است. گفتنی 
اســت مجموعه برنامه های فرهنگی متــرو در طول ایام 
الله دهه فجر انقلاب اســلامی در ایستگاه های منتخب 
از جمله تجریش، امام خمینی )ره(، فرهنگسرا، جانبازان، 
دکتر شریعتی، شهدای هفتم تیر، ابن سینا، شادمان، شهید 
محلاتی، شهید کلاهدوز، میدان آزادی، قلهک، میرداماد، 
فرهنگسرا، شــهید نواب صفوی، امام حسین )ع(، نیروی 

هوایی، عبدل آباد، علی آباد و نعمت آباد برگزار می شود.

 اجرای برنامه های فرهنگی به مناسبت
دهه فجر انقلاب اسلامی در شهر زیرزمینی

سعید قصابیان*

بازدید مدیر کل حوزه شهردار تهران از 
ایستگاه های در حال تکمیل خط 7 مترو

مهندس کاظمی اسفه مدیر کل حوزه شهردار تهران به همراه دکتر 
مناف هاشــمی معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری و مهندس 
علی امام مدیر عامل شــرکت مترو، از برخی ایستگاه های در حال 

تکمیل خط ۷ بازدید به عمل آوردند.
قبل از شــروع بازدید روز دوشــنبه ۱۳ بهمن ماه، جلسه بررسی 
گزارش روند پیشــرفت عملیات اجرایی ایستگاه های خط ۷ مترو 
برگزار شــد و سپس قســمت های مختلف ایستگاه های باقرخان، 
میدان قیام، بزرگراه شهید محلاتی و بزرگراه آهنگ مورد پیمایش 

میدانی حاضران قرار گرفت.
مهندس کاظمی اســفه در جریان بازدید صــورت گرفته، ضمن 
تشــکر از زحمات و تلاشهای تمام دســت اندرکاران امر، موضوع 
اهتمام مدیریت شــهری به بحث حمل و نقل عمومی را بســیار 
جدی برشمرد و گفت: از آنجایی که مساله حمل و نقل عمومی به 
معنای انتفاع و بهره مندی عامه شهروندان از امکانات شهری بوده 
و در شــرایط سخت اقتصادی کنونی، باری را از روی دوش مردم 
برمی دارد، این موضوع با حساسیت ویژه ای از سوی شهردار تهران 
دنبال می شــود؛ ضمن اینکه تکمیل هر ایســتگاه به معنای جمع 
شــدن کارگاه آن ایستگاه بوده و این مهم کمک می کند تا محیط 

زندگی شهروندان به لحاظ بصری شرایط بهتری پیدا کند.
مهندس کاظمی اسفه در ادامه با اشاره به مشکل کاهش نقدینگی 
شهرداری تهران و افزایش چند برابری هزینه ها، بحث تأمین منابع 
مالی پروژهای شــبکه مترو از طریق بودجه های غیر نقد را مطرح 
ساخت و افزود: در این زمینه جلسات متعددی تشکیل شده است و 
با پیگیری موضوع، هرکمکی که برای توسعه حمل و نقل عمومی 
از دستمان برآید، دریغ نخواهیم کرد. دکتر مناف هاشمی نیز ضمن 
قدردانی از دســت اندکاران پروژه های مترویی شهر تهران و اذعان 

به این نکته که پیمانــکاران مربوطه علیرغم مطالبات قابل توجه 
از شــهرداری اما به هیچ عنــوان کار را در هیچ برهه ای متوقف 
نکرده اند، گفت: با وجود مشــکلات متعددی که در ســال جاری 
داشته ایم اما اتفاقات خوبی در شبکه مترو پایتخت رخ داده است که 
کلنــگ زنی خط ۱0 مترو، آغاز عملیات اجرایی پایانه ۵0 هکتاری 
آزادگان، احداث ورودی های متعدد و همچنین بهره برداری از چند 
ایســتگاه در خطوط 6 و ۷ به همراه افتتاح هایی که تا پایان سال 
۱۳۹۹ پیش رو داریم، نمونه ای از آنها است. با این حال در صورت 
تزریق منابع مالی از محل سهم بودجه مصوب شهرداری در سال 
۹۹، انشــاء ا.... سرعت پیشرفت کار بیشتر هم خواهد شد واین در 
حالی است که البته ما خودمان به مشکلات مالی شهرداری تهران 
کاملًا واقف هستیم. اما در کنار افتتاح ایستگاه ها و اقدامات دیگری 
که به آنها اشــاره شد، خوشبختانه قرارداد 6۳0 دستگاه واگن را از 
طریق جلســات متعدد با وزارت کشــور دنبال کردیم که به نتایج 
امیدوار کننده ای هم رســیده ایم. از طرفی از محل ماده ۱۹ قانون 
بودجه، مجوز مشارکت بخش خصوصی برای انعقاد قرارداد تولید 
۱0۵ دســتگاه واگن را دریافت داشتیم و ایضاً برای تعمیرات و باز 
ســازی ۲۱ رام قطار نیز توافقات نهایی با سازمان برنامه و بودجه 
صورت پذیرفته اســت. قرارداد دیگری هم بین شــرکت مترو و 
شرکت واگن سازی تهران در حال انعقاد است تا ۱0۵ دستگاه واگن 

هم از این طریق به ناوگان حمل و نقل ریلی افزوده شود.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران در پایان صحبت های 
خود گفت: افزایش شــمارگان واگن های مترو از آن جهت اهمیت 
بیشتری پیدا می کند که با توسعه ایستگاهها، قطعاً نیازمند ناوگان 
حمل و نقلی پرشــمارتری هستیم تا بتوان از ظرفیت جدید ایجاد 
شــده، بهترین بهره برداری ممکن را کرد و سطح بهره وری شبکه 

موجود را ارتقا بخشید.
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بازتاب

گردشگری

همه چیز درباره خانه 
گربه های وان

زمانی که به شــهر وان سفر می کنید، جاذبه های مختلفی را 
از نزدیک می بینید که نظرتان را به سمت خود جلب می کند. 
اگرچه ممکن است این موضوع کمی عجیب به نظر برسد، 
اما این شــهر میزبان گربه های زیبایی است که چشمانی با 
رنگ های متفاوت دارند و دیدنشان از نزدیک می تواند برای 
افرادی که دوســتدار حیوانات و محیط زیست هستند یک 

فرصت فوق العاده باشد.
در شــهر وان مرکزی به نام خانه گربه های وان راه اندازی 
شــده است که از این حیوانات زیبا و دوست داشتنی حمایت 

می کنند. 
ســال ۱۹۹۹ بود که مســئولان ترکیه متوجه شــدند نسل 
گربه های وان در حال انقراض اســت و تنها ۹0 گربه از این 

نژاد دوست داشتنی باقی مانده است. 
همین امر مسئولان را به فکر راه اندازی مرکزی انداخت که 
بتواند مکانی امن برای گربه های وان باشد و آن ها را از خطر 

انقراض برهاند.
این مجموعه به نام خانه گربه های وان در مرکز استان وان 
راه اندازی شد و در حال حاضر یکی از جاذبه های اصلی این 

شهر به حساب می آید. 
زمانی که به این مرکز ســر می زنید با گربه های مختلفی رو 
به رو خواهید شــد که هر کدام از آن سنین مختلفی دارند و 

زیبایی چشمانشان زبانزد همه است.
در ایــن مرکــز، تیم تحقیقاتی مشــغول تحقیــق بر روی 
گربه هاســت و تلاش می کند به کمک مطالعات علمی خود 

جلوی منقرض شدن نسل گربه های وان را بگیرد. 
ساختمان این مجموعه در داخل محوطه دانشگاه در نزدیکی 
دریاچــه وان قرار دارد و همیــن امر بر زیبایی و جذابیت آن 

می افزاید.
گربه ها جزء موجودات دوســت داشتنی کره زمین هستند و 
نژادهای مختلفی دارند. گربه وان، گونه ای خاص از گربه ها 
به حســاب می آید که در آب و هــوای وان ترکیه می توانند 

زنده بمانند. 
این گربه ها ظاهری سفید، پشمالو و جذاب دارند و رنگ تا به 

تای چشمانشان بسیار مشهور است.
یکی از چشم های این گربه ها به رنگ فیروزه ای و دیگری به 

رنگ کهربایی خودنمایی می کند.

با این حال باید به خاطر داشــته باشید که تنها این نوع گربه 
در خانه گربه های وان نگهداری نمی شــوند و گربه هایی که 
رنگ چشمشان یکسان است هم در این مجموعه وجود دارد.

موهای ابریشمی مانند و سفید این گربه ها باعث شده است 
زیبایی و جذابیت بیشتری داشته باشند.

یکی از ویژگی هایی که این گربه ها را از سایر گربه ها متمایز 
می کند غذایشان است. آن ها علاوه بر غذای مخصوص گربه 

عاشق هندوانه و خربزه هم هستند.
گربه های شــهر وان عاشق آب تنی هستند. تمیز کردن این 
گربه ها نسبت به ســایر گربه ها باید با دقت بیشتری انجام 
شــود، اما به طور کلی نگهداری از آن ها کار سخت و طاقت 

فرسایی نیست.
این گربه ها مثل سایر گربه ها بسیار وفادار و باهوش هستند 
و تحرک بالایی هم دارند، شــیطنت این گربه ها زبانزد عام 
و خاص اســت و دیدنشان از نزدیک می تواند برایتان جذاب 

باشد. 
این گربه ها حدود ۱۳ ســال عمر می کنند و وزن گربه های 
نر به ۱0 تا ۲0 پوند و گربه های ماده شــان به ۷ الی ۱۲ پوند 

هم می رسد
قیمت گربه های وان

اگر عاشــق گربه هستید و می خواهید یکی از این موجودات 
دوست داشتنی را بخرید و با خود به خانه ببرید باید بدانید که 
قیمت آن ها بر اساس رنگ و سنی که دارند از 400 الی ۸00 

دلار متغیر خواهد بود. 
اگر به شهر وان سفر کردید، ســری به خانه گربه های وان 
بزنید و این حیوانات زیبا و دوست داشتنی را از نزدیک ببینید. 

بدون شک عاشق آن ها خواهید شد.

در آخرین روزهای جنگ جهانی دوم، هنگامی که مشخص 
شد ژاپن تســلیم قدرت های متفقین گشته است، این پرسش 
که چه اتفاقی برای کره خواهد افتاد، بیش از هر زمان دیگری 
مطرح شــد. ژاپن پس از دهه ها اشغال شبه جزیره کره، عقب 
نشینی کرده بود. ایالات متحده و اتحاد جماهیر شوروی توافق 
کردند کره را به شــکلی برابر در آگوست ۱۹4۵ به دو قسمت 
تقســیم کنند، در حالی که ایالات متحده قســمت جنوبی و 
اتحاد جماهیر شوروی شــمال را به دست می گیرد. این طرح 
برای بازگرداندن کنترل به کره ای ها و عقب نشــینی بود و در 
سال ۱۹4۸ تلاش های زیادی برای جلب رأی ملت ها به این 
اتحادیه صورت گرفت. اما بی اعتمادی ناشــی از چندین سال 
ایدئولوژی مختلف بیش از حد عمیق شده بود. آنچه به عنوان 
تقســیم تقریباً “تصادفی” آغاز شد، یکی از خصمانه ترین و به 
شدت نظامی شده ترین مرزهای جهان را به وجود آورد و یک 

ملت را به دو قسمت تقسیم کرد.
حقوق بشر، آزادی شخصی و درگیری با غرب ��

امروزه کره شمالی کشوری اســتالینی است و بین ۸0000 تا 
۱۲0000 زندانی ایالتی را نگهداری می کند، که بیشــتر آن ها 
به جرائم سیاســی و نه کیفری زندانی هستند. وزارت خارجه 
ایالات متحده در گزارشی در سال ۲0۱۱ اظهار داشت “نقض 
سیستماتیک و شدید حقوق بشر” در زندان های کره شمالی رخ 
داده اســت. کره شمالی کم ترین امتیاز آزادی مطبوعات را در 
شاخص آزادی مطبوعات سال ۲0۱۳ دریافت کرده و بر اساس 
شاخص فساد ســازمان بین المللی در ســال ۲0۱4، یکی از 
فاسدترین کشورها در جهان است. برنامه هسته ای این کشور 
همچنین برای کشــورهای غربی به خصوص کره جنوبی به 
شدت نگران کننده است. زندگی در کره جنوبی با یک سبک 
کاملًا بلند پروازانه و غرورآمیز ســرمایه داری اداره می شــود. 
این کشــور همچنین به صورت رسمی دارای یک دموکراسی 
مشــروطه اســت. با این وجود زندانیان سیاسی خاص خود را 
دارد. قانــون جنجالی امنیت ملی کره جنوبی ابراز همدردی با 
کره شمالی را جرم می داند. دولت حتی یک شهروند خارجی را 
به اتهام “کمک به کره شمالی” از کشور دیپورت کرد. اما کره 
جنوبی در مقایسه با همسایه شمالی خود دارای فساد کمتری 
است و یک متحد اصلی برای قدرت های غربی است، به ویژه 
ایــالات متحده، که هنوز تمرین های نظامــی خود را در این 

کشور انجام می دهد.
مقایسه پیونگ یانگ با سئول ��

بر فراز ابرها به نظر می رسد هر دو پایتخت از وسیع ترین بزرگ 
شهرها هستند. ساختمان های بلند مرتبه در پیونگ یانگ تقریباً 
مشابه بلوک های آپارتمانی در سئول یا بوسان هستند. با وجود 
اندازه جغرافیایی مشابه، جمعیت کره جنوبی )4۹ میلیون نفر( 

تقریباً دو برابر کره شمالی )۲۵ میلیون نفر( است.
چشم انداز مشترک ��

۲ شهر از چشم انداز مشترک رودخانه هان برخورددار هستند و 

چشم اندازهای ساحل رودخانه نیز تقریباً یکسان است. اگرچه 
میزان خودکشــی در کره جنوبی بسیار زیاد است و پرش روی 
پل غیر معمول نیســت. مسئله این اســت که برخی از مردم 
نمی توانند با سطح بالای رقابت بین فردی در کره جنوبی کنار 
بیایند. ایده ریتم ســنجیده شــده زندگی در اینجا وجود ندارد. 

هدف اصلی همگی موفقیت و تحقق فردی است.
مناطق مسکونی ��

جالب اســت بدانید که مردم کره شــمالی اجباری در پرداخت 
قبض های مسکن و خدمات اجتماعی ندارند، دولت کره شمالی 
در صورت ازدواج زوج ها، به طور رایگان آپارتمانی را در اختیار 
آن ها قرار می دهد. از طرف دیگر، به دلیل سطح زندگی بالا در 
کره جنوبی، اجاره یک آپارتمان کوچک در کره جنوبی می تواند 

تا ۱۸0 هزار دلار هزینه داشته باشد.
ظاهر و مشکلات فردی ��

به دلیل رژیم غذایی نامناســب در کره شــمالی، از نظر قدی 
مردم کوچک تر از کره جنوبی هســتند. این امر بیشتر در بین 
کودکان مدرسه ای دیده می شود. دانیل شوکندیک از دانشگاه 
ســانگکیون کوان در سئول اختلاف قد را “تقریباً 4 سانتی متر 
)۱.6 اینچ( در پسران پیش دبستانی و ۳ سانتی متر )۱.۲ اینچ( در 
میان دختران پیش دبستانی” ارزیابی کرده است. تفاوت در طول 
زندگی نیز به همین ترتیب در میان مردم کره جنوبی بیشتر به 
چشم می خورد، در حالی که کره جنوبی به طور متوسط تا سن 
پیری ۷۹ سال زندگی می کند، اما در کره شمالی با اختلاف ده 

سال، طول عمر مردم به 6۹ ســال می رسد. این ممکن است 
برای برخی تعجب آور باشد که هر دو کشور به شدت با مسئله 
خودکشی روبرو هستند. کره جنوبی با ۱4۱60 مورد خودکشی 
در ســال ۲0۱۲ بیشترین خودکشــی را در “جهان صنعتی در 
هشت سال پیاپی” به ثبت رسانده است. یکی از پناهندگان کره 
شمالی، شین دونگ هیوک، بهت و حیرت خود را نسبت به این 
موارد ابراز داشــته است. در مستند “کمپ ۱4″، دونگ هیوک 
گفته اســت که او هرگز در مورد خودکشی در آن اردوگاه بدنام 
چیزی نشنیده است، در حالی که به طور متوسط ۳۹ نفر هر روز 
در کره جنوبی مرگ را انتخاب می کنند. او هم چنین اذعان کرد 
کــه “آن ها همه چیز دارند. آن ها غذا، لباس، خانه دارند و هنوز 

هم خود را می کشند! “.
صنعت مد ��

همه چیز در جبهه مد به طور مشــابه قطبی به نظر می رســد. 
کره شــمالی از نظر مد هم به پای کره جنوبی نمی رسد، شاید 
پیشرفت هایی داشته اما همچنان دولت شلوار جین تنگ، دامن 
کوتاه و حتی مدل موهای خاص را به شــدت ممنوع می کند، 
در حالی که همســایگان جنوبی آن ها در آزادی کامل هستند 
و هر لباســی را که به آن علاقه دارد می پوشند. عروسی ها نیز 
بــه طور قاطع در این روزها در دو طــرف مرز متفاوت به نظر 
می رسد. زوج ها در کره جنوبی ممکن است لباس های عروسی 
ســفید زیبایی بپوشند، یک مراســم پر زرق و برق و یک ماه 
عسل تماشایی تدارک ببینند، در حالی در کره شمالی روند سنتی 

همچنان پابرجا است و مردم تمایل دارند رویکرد ساده تری را 
در پیش بگیرند، معمولًا در یک رســتوران یا در خانه جشن را 

برگزار می کنند.
صنعت سرگرمی ��

گفته می شــود کره جنوبی به هالیوود شرق تبدیل شده است، 
این کشورسرگرمی هایی را که مورد علاقه میلیون ها طرفدار از 
ژاپن تا اندونزی هستند را تولید می کند. حدود 400 استودیوی 
مســتقل با تولید محتوا برای بازار ســرگرمی وجود دارد که به 
کره جنوبی کمک می کند تا برند ویژه موسیقی پاپ خود یعنی 
K-pop”، نمایش های تلویزیونی و بازی های ویدیویی خود را 

به کشورهای آسیایی و حتی اروپا و آمریکا صادر کند.
دین در کره شمالی و جنوبی ��

کره شــمالی به دلیل جهان بینی کمونیســتی، رسماً خداناباور 
است. با این حال در سال های اخیر، جنبش های جدیدی مانند 
کندوئیسم )Cheondoism( محبوبیت بیشتری پیدا کرده است. 
در جنوب، پروتســتان و کاتولیک در دهه های گذشته پیروان 
جدید زیادی را به دست آورده است، مسیحیان کره شمالی نیز 

که از آزار و اذیت گریخته اند به آن ها پیوسته اند.
فرهنگ غذایی کره ای ها ��

مردم کره شــمالی و جنوبی از بسیاری از انواع غذایی یکسان 
لذت می برند، زیرا دستورالعمل ها مدت ها قبل از ایجاد اختلاف 
از نســلی به نسل دیگر منتقل می شــد. به عنوان مثال، دوک 
)Dduk( و یوت )Yeot(، نوعی کیک برنجی، قبل از امتحانات 
توســط همه دانش آموزان خورده می شــوند و گفته می شود 
که این غذا برای آن ها شــانس به ارمغان می آورد. جشن های 
فرهنگی به همین ترتیب در جامعه کره در دو طرف مرز ریشه 
دوانیده است. برخی از مهم ترین تاریخ ها در این دو کشور سال 
نو، روز شکرگذاری و دبروم می باشد. روز سال نو به طور سنتی 
با یک کاسه دوکگوک )سوپ کیک برنج( جشن گرفته می شود. 
بــدون در نظر گرفتن مرزها، فرزندان کره ای از همان کودکی 
احترام به والدین را یاد می گیرند و با عناوین مؤدبانه والدین خود 

را خطاب می کنند.
اینترنت ��

در دنیــای امروزی نفوذ اینترنت نامحدود اســت، دسترســی 
کاربران در کره جنوبی، جایی که ۸۱ از ۱00 نفر در سال ۲0۱۲ 
آنلاین بودند، بدون هیچ فلتر و مانعی اســت. در کره شمالی، 
فقط اعضای خدمات عمومی و سیســتم های آموزشی مجاز به 
استفاده از شبکه جهانی وب، تحت کنترل شدید، هستند. یک 
پدیده جدیدی که در نتیجه توریســم وای فای رخ داده است، 
کره شــمالی در تلاش برای دسترســی به وای فای، املاک 
نزدیک به ســفارتخانه های خارجی را خریداری کرده است، در 
نتیجه قیمت مسکن در پیونگ یانگ افزایش یافته است. کره 
شــمالی اینترنت خود را دارد که کوانگمیونگ نام دارد. به سایر 
نقاط دنیا متصل نیست و اساساً برای مرور صفحات طرفداران 
خاندان برجسته کیم، حزب حاکم کره شمالی ساخته شده است.

کره شمالی و جنوبی پس از جدایی چه 
تغییراتی کرده اند؟

 بازگشایی موزه هنرهای معاصر از
 9 بهمن ماه

موزه هنرهای معاصر تهران پس از حدود دو سال در روز پنجشنبه، 
۹ بهمن ماه به روی علاقه مندان بازگشایی خواهد شد.

نشســت خبری بازگشــایی موزه هنرهای معاصر تهــران در روز 
سه شنبه، هفتم بهمن ماه برگزار شد. در خلال این مراسم با حضور 
معاون هنری وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی، مدیرکل هنرهای 
تجســمی و مدیر موزه هنرهای معاصر برگزار شــده بود، ۷0۵ اثر 
از مجموعه آثار منیژه میرعمادی توسط همسر ایشان به موزه اهدا 

شــد. موزه هنرهای معاصر تهران پس از حدود دو سال تعطیلی به 
دلیل مرمت و عملیات عمرانی، روز پنجشنبه ۹ بهمن ماه با نمایش 

تعدادی از آثار میرعمادی برگزار خواهد شد.
گفتنی است که کتاب هایی مربوط به گنجینه آثار چاپ شده که دو 
عنوان از آن ها تا پایان سال رونمایی و ظرف چهار ماه آینده، چهار 

عنوان دیگر نیز رونمایی می شوند.
موزه هنرهای معاصر تهران بعد از بیش از دو سال تعطیلی به منظور 
مرمت و بازســازی، در نهایت عصر روز پنجشنبه گذشته با نمایش 
مجموعه آثار اهدایی زنده یاد منیژه میرعمادی، از هنرمندان معاصر 
ایران، و با حضور سیدمجتبی حسینی )معاون هنری وزیر فرهنگ 

و ارشاد اسلامی(، هادی مظفری )مدیرکل دفتر هنرهای تجسمی(، 
احســان آقایی )رئیس موزه( و مهمانانی از سفارت های خارجی در 

ایران به صورت رسمی افتتاح شد.
آقایی، در رابطه با بازگشایی موزه هنرهای معاصر اظهار کرد:

بسیار خوشحالم که بعد از ۳0 ماه بازسازی می توانم به شما خیرمقدم 
بگویم. این تعطیلی بسیاری از علاقه مندان به هنر را منتظر و نگران 
کرده بود. امروز باعث خوشحالی است که موزه در حالی بازگشایی 
می شــود که در نزدیک ترین حالت به معماری اولیه خود قرار دارد 
و حتی بخش هایی که در این سال ها به موزه اضافه شده بودند در 

جریان بازسازی حذف شدند.

چرا مسجد شیخ زاید زیباترین مسجد امارات است؟

مسجد شــیخ زاید یکی از زیباترین مساجد جهان است و 
در شــهر ابوظبی امارات قرار دارد. این مسجد در مقایسه 
با ســایر مساجد این کشور، از هر نظر برتر است و همواره 

مورد توجه گردشگران قرار می گیرد.
تعداد زیادی مســجد در امــارات متحده عربی وجود دارد 
و در این مورد این کشــور هیچ گونه کمبودی ندارد؛ تنها 

ابوظبی تقریباً ۱۵00 مسجد وجود دارد.
با این حال یک مســجد وجود دارد که در مقایسه با سایر 
مســاجد، همواره برتر است. مسجد بزرگ شیخ زاید یکی 
از هشت مسجد بزرگ دنیا است و نه تنها از لحاظ بزرگی 
قابل توجه اســت، بلکه معماری آن نیز بســیار چشمگیر 
اســت. این مســجد با دیوارهای مرمر، سنگ کاری های 
پیچیده و لوســترهای کریســتال، زیبایی شگفت انگیزی 

دارد.
تاریخچه مختصری از مسجد شیخ زاید ��

نام مسجد بزرگ شــیخ زاید از نام نخستین حاکم امارات 
متحده عربی، »شیخ زاید بن ســلطان آل نهیان« گرفته 
شده اســت. او رویای ساخت چنین مســجدی داشت و 
سنگ بنای این مسجد را نیز خودش گذاشت. محل دفن 
شــیخ مرحوم دقیقاً در کنار مســجد قرار دارد و ساکنان 

امارات احترام زیادی برای این مکان قائل هستند.
مسجد بزرگ شیخ زاید به عنوان نماد دگراندیش پذیری و 
احترام، اجازه به فرهنگ های مختلف برای درک یکدیگر 
و یادگیری بیشــتر در مورد اسلام ساخته شد. پیام اصلی 
که پشــت ساخت این مســجد وجود دارد، به زیبایی خود 

سازه این بنا است: صلح، عشق و دگراندیش پذیری.
دیوارهای مرمر سفید ناب ��

دیوارهای مســجد بزرگ شــیخ زاید کاملًا از سنگ های 
مرمری ســاخته شــده که از مقدونیه آورده شــده است. 

رنگ سفید یکی از ویژگی های شگفت انگیز مسجد است؛ 
شــیخ زاید این رنگ را انتخاب کرد تا نماد خلوص باشد. 
دیوارهای مرمری سراســر مسجد با سنگ های رنگارنگ 

به شکل گل تزئین شده اند.
بازدیدکنندگان از ســتون ها تا دیوارهای ورودی و سالن 
اصلی برگزاری نماز را تحســین می کنند که به زیبایی و 
دقت به شکل گل های رنگارنگ زینت یافته اند؛ این گل ها 

زیبایی دیوارهای سفید را دوچندان کرده است.
سالن نمازخانه اصلی ��

ســالن اصلی برپایی نماز مسجد شــیخ زاید به خودی خود 
یک اثر هنری اســت. از کف تا ســقف، جزئیات بدیع در 
هر وجب آن بازدیدکنندگان را به تحسین وا می دارد. کف 
این ســالن با بزرگ ترین فرش دســتبافت جهان پوشیده 

شده است.
دکتر علی خلیقی، یکی از فعالان نامدار ایرانی در صنعت 
فرش، ۱۲00 هنرمند و صنعتگر فرشباف را گرد هم آورده 
و این فرش، حاصل زحمت و تلاش فرشباف های ایرانی 
اســت. مثل تمامی فرش های ایرانی، حتی نگاه کردن به 

این فرش هم لذت بخش است.
مسجد شــیخ زاید ۷ لوستر کریستال دارد؛ اما بزرگ ترین 
آن ها در ســالن نمازخانه اصلی قرار دارد و وزن آن حدود 
۱۲ تن اســت. لوسترهای کوچک تر این سالن، هرکدام ۸ 
تن وزن دارد. این لوســترها با جزئیات تحســین برانگیز 
ساخته شــده اند و حتی از کریستال سواروسکی در تزئین 

آن ها استفاده شده است.
دیوارهای سالن نمازخانه اصلی به همراه سقف آن، از مرمر 
ســاخته شده و با طرح های بســیار زیبا تزئین شده است. 
دیــوار اصلی که رو به مکه )کعبه( اســت و امام جماعت 
آنجا روی منبر می ایســتد و نمــاز می خواند، با ۹۹ نام از 
نام های خدا به زبان عربی دکور شــده است. این یکی از 

نشانه های پرستش و احترام بسیار به خداوند است.

گنبد و جزئیات فضای بیرونی مسجد ��
مسجد بزرگ شیخ زاید درمجموع ۸۲ گنبد در اندازه های 
مختلف دارد. این گنبدها مانند سایر بخش های مسجد از 
مرمر ساخته شــده و برای تزئین آن ها در قسمت بالایی، 
از شیشه های طلایی استفاده شــده است. در زیر گنبدها 
پنجره هایی وجود دارد که باعث می شــود نور طبیعی وارد 

محل های برپایی نماز شود.
بزرگ تریــن این گنبدها دقیقاً روی ســالن اصلی برپایی 

نماز قرار دارد.
این مســجد ۲۲ چراغ برق بســیار بــزرگ دارد که برای 
روشــنایی فضــای بیرونی در ســاعت های تاریکی مورد 

اســتفاده قرار می گیرد، اما حتی همین روشــنایی مسجد 
نیز خاص است.

روشــنایی مسجد نشان دهنده کامل شدن هلال ماه است 
که از ابرهای تاریک شروع می شود تا با هلال ماه، شروع 
ماه )قمری( را نشــان دهد و به تدریج روشــنایی بیشــتر 

می شود، مثل کامل شدن ماه.
به طور کلی، مســجد بزرگ شیخ زاید را واقعاً می توان اثر 
هنری و معماری محســوب کرد و بدون شــک زیباترین 
مســجدی اســت که در امارات متحده عربی ساخته شده 
اســت. هر گردشگری هنگام سفر به امارات، باید چشمان 

خود را میهمان تماشای این نماد زیبای اسلام کند.

مینا رهبری
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بازار مالی

مدیرعامل بانک صــادرات ایران در پی اعتراضات برخی 
از مهاجرین افغانستانی به قطع خدمات کارت های بانکی، 
گفت: در پی یافتن راه حل جایگزین هســتیم تا مشــکل 
این عزیزان حل شــود. حجت اله صیدی، مدیرعامل بانک 
صادرات ایران در گفت وگویی با اشــاره به لزوم شــفافیت 
عملیات مالــی و تراکنش های بانکــی و رعایت قوانین و 
مقررات مبارزه با پولشــویی گفت: بانک مرکزی از مدت ها 
پیش، اقدام بــه الزامی کردن اخذ اطلاعات هویتی کامل و 
صحیح برای مشــتریان و صاحبان حساب ها و کارت های 
بانکی کرده اســت. به گزارش هفته نامه تدبیر تازه به نقل 
از روابط عمومی بانــک صادرات ایران وی با یادآوری این 
نکته کــه روش عملیاتی برای احــراز اطمینان از کامل و 
صحیح بودن اطلاعات هویتی هر فرد، اخذ کد شهاب است، 
افزود: کد شهاب، شناســه هویت الکترونیکی بانکی است 
بدین معنا که برای هر مشتری بانکی، یک شناسه هویتی 
منحصر به فرد توسط ســامانه نهاب تعریف می شود و کد 
شهاب، رابط اصلی برقراری میان سامانه های بانکی و نهاب 
است. صیدی ادامه داد: ســامانه نهاب بر روی شبکه ملی 
کشور )NiBN( برای تمامی بانک ها و مؤسسات مالی مجاز 
قابل استفاده است. وی با اشــاره به اینکه این موضوع در 
اغلب کشــورها نیز به همین صورت اســت و خیلی جدی 
گرفته می شــود، گفت: اتباع ایرانی برای اخذ کد شهاب، به 
کد ملی نیاز دارند و اتباع غیر ایرانی به کد فراگیر که متولی 
آن وزارت کشــور اســت. مدیرعامل بانک صادرات ایران 
تصریح کرد: از ابتدای سال جاری، اقدام و پی گیریهای مؤثر 

و متعددی توسط بانک مرکزی و شورای هماهنگی بانک ها 
بــه عمل آمد تا عزیزان غیرایرانی فاقد کد شــهاب بتوانند 
اطلاعات هویتی خود را تکمیل و کد شــهاب را اخذ کنند 
که خوشبختانه بخش عظیمی از اتباع کشورهای همسایه 
به ویژه برادران و خواهران افغانستانی توانستند کد بگیرند و 
مشکل حل شد و البته تعدادی از عزیزان هم به دلیل عدم 

اخــذ کد فراگیر که ظاهراً به دلیل قانونی و رســمی نبودن 
مهاجرتشان هست نتوانستند کد شهاب بگیرند. وی افزود: 
در ایــن رابطه، نهادهای ناظر و ضابط ذیربط، بارها به عدم 
تمکین بانک ها به مسدودکردن حساب ها و کارت های این 
گروه از افراد، اعتراض رســمی و حتی حقوقی کردند که با 
مذاکره طرف های قضیه، موفق شــدند چند بار مهلت اخذ 

کد را تمدید کنند اما از آنجا که گاهی با برخی کارت های 
این گروه، تراکنش های مشــکوک انجام می شد، در نهایت 
و پس از چندین بار تمدید، تمامی بانک ها موظف شــدند 
از تاریخ ششم بهمن ماه سال جاری، حساب ها و کارت های 
فاقد کد شهاب را مسدود کنند. صیدی خاطرنشان کرد: در 
این رابطه چند بار اطلاع رســانی و به صورت های مختلف، 
هشــدار لازم به تک تک صاحبان این حساب ها داده شد تا 
اینکه تمامی بانک ها بر اســاس بخشنامه بانک مرکزی، از 
تاریخ یادشده، ارائه خدمات به حساب های بدون کد شهاب 
را متوقف کردند. وی با بیان اینکه تعداد این حساب ها بیشتر 
در بانک های بزرگ متمرکز اســت که درصد قابل توجهی 
نیــز به دلیل پراکندگی و کثرت شــعب، در بانک صادرات 
ایران اســت، تأکید کرد: در حال حاضر در پی یافتن راه حل 
جایگزین هســتیم تا هم مشــکل این عزیزان حل شود و 
هم قوانین و مقررات مبارزه با پولشویی و همچنین تحقق 
شفافیت رعایت شود که البته به تشخیص و تصمیم وزارت 
کشور و بخش اتباع خارجی بستگی دارد. مدیرعامل بانک 
صــادرات ایران افــزود: چند بار اخطار داده شــده بود که 
برخــی دریافت کرده بودند اخطار را و برخی دیگر نه، چون 
صاحب حساب، شماره همراه و آدرس را تغییر داده، ولی به 
بانک اطلاع نداده و بانک هم به شماره قبلی پیامک داده و 
به آدرس قبلی اخطار فرستاده است. وی گفت: نکتهٔ پایانی 
هم این است که داخل شعبه همچنان خدمات ارائه می شود 
و افراد مذکور، فعلًا فقــط نمی توانند با کارت کاری انجام 

دهند و سایر اقدامات میسر است.

مدیرعامل بانک صادرات ایران:

دنبال حل مشکل مهاجرین عزیز هستیم

باجه خبر

تقدیر از عملکرد بانک پارسیان 
درحوزه تسهیلات اشتغالزایی

عملکــرد  از  نهبنــدان  فرمانــدار 
بانک پارســیان در ارائه تسهیلات 
اشــتغالزایی قدردانی کــرد. مجید 
بیگــی، فرماندار و رییــس کمیته 
اشــتغال شهرســتان نهبنــدان با 
اعطای لوح تقدیر به رییس شــعبه 
بیرجند بانک پارسیان، از همکاری و 
تلاش های صادقانه رییس وکارکنان 

این شعبه در ارائه تسهیلات اشتغالزایی تقدیرکرد. گفتنی است؛ 
در راسـتای اجرای برنامه ها وسـیاست های بانک پارسیان مبنی 
بر ارائه تسهیلات قرض الحسنه اشتغالزایی و همچنین حمایت 
از اقشار محروم و آسـیب پذیر و ایجاد و توسـعه اشـتغال پایدار، 
همکاران شــعبه بیرجند با ارائه خدمات مطلوب به این اقشــار 

توانستند در این خصوص نقش موثری ایفا نمایند.

بازدید مدیرعامل بیمه البرز از 
مجتمع کشتی سازی و صنایع 

فراساحل ایران

مدیره  اعضای هیات  مدیرعامل، 
و معاونــان مدیرعامل بیمه البرز 
در سفری به مناطق جنوب کشور 
از مجتمع کشتی سازی و صنایع 
بازدید  )ایزوایکو(  ایران  فراساحل 
کردند. به گزارش هفته نامه تدبیر 
تازه به نقل از روابط عمومی بیمه 
البرز، محسن پورکیانی، مدیرعامل 

بیمــه البرز در بازدید از ایزوایکــو و دیدار با مدیرعامل آن،  
گفت: مشاهده این سطح از توانمندی های فنی شرکت های 
صنعتی هــای تک داخلی باعث افتخار و مباهات هر ایرانی 
است و امیدوارم شــرایط برای آگاهی عموم مردم و مراکز 
دانشگاهی و علمی از دستاوردهای این شرکت فراهم شود. 
وی ضمن اعلام آمادگی بیمه البرز به عنوان بیمه گر برای 
بررسی های مشــترک علمی و فنی در کنار مجتمع کشتی 
سازی و صنایع فراساحل ایران، اظهار داشت: همانگونه که 
پیشــرفت های ایزو ایکو حاصل تفکر دلنشین بسیجی در 
بخش صنعتی کشور و نتیجه اقدامات مجاهدانه کارکنانش 
بوده است، بیمه البرز نیز تمام تلاش فنی و حرفه ای خود را 
برای ارائه پوشش های مناسب بیمه ای ریسک های موجود 

در فعالیت این مجتمع به کار خواهد گرفت. 

تجارت نو میزبان بیمه ای ها 
درخوزستان

ایــام  از  روز  نخســتین  در 
گرامیداشــت دهه فجر، جلســه 
نشست با نمایندگان شبکه فروش 
استان خوزستان به میزبانی بیمه 
تجارت نو، با حضــور رئیس کل 
بیمه مرکزی، دبیرکل سندیکای 
از مدیران  بیمه گــران، جمعــی 
فعالان  بیمه،  شرکت های  عامل 

ایــن صنعت و مقامات محلی، برگزار می شــود. به گزارش 
هفته نامه تدبیر تازه به نقل از روابط عمومی؛ در این ســفر 
استانی که از ۱0 بهمن آغاز و تا ۱۳ بهمن ادامه دارد، مسائل 
مربوط به صنعت بیمه مورد بررســی و رسیدگی قرار گرفته 
و همچنین تعدادی شــعبه ازجمله ســاختمان جدید شعبه 
مرکزی بیمه تجارت نو در استان خوزستان افتتاح خواهد شد.

جشنواره بزرگ “چله نور”
بیمه رازی برگزار می شود

همزمان با فرا رســیدن ایام مبارک 
دهه فجر، اعیاد ولادت حضرت علی 
)ع( و مبعث حضرت رســول اکرم 
)ص( جشــنواره بزرگ فروش انواع 
بیمه نامه های شــرکت بیمه رازی 
با عنوان “چله نور” برگزار می شود. 
به هفته نامه تدبیر تــازه به نقل از 
نور”  “چله  عمومی، جشنواره  روابط 

با تخفیف های ویژه و شــرایط پرداخت اقســاطی در رشته های 
مختلف بیمــه ای از ۱۲ بهمن ماه آغاز و تا ۲۱ اســفند ماه ۹۹ 
ادامه دارد. بیمه رازی براســاس سیاســت های جدید خود مبنی 
برتوجه ویژه به نقش نمایندگان و شعب در بازار و توسعه فروش 
غیرمستقیم از طریق مشارکت حداکثری شبکه فروش در راستای 
افزایش سهم بازار شرکت اقدام به برگزاری جشنواره فوق کرده 
اســت. جشــنواره چله نور از ۱۲ بهمن ماه تا ۲۱ اسفند ماه طی 
40 روز برگزارمی شــود، تمامی شعب و نمایندگان بیمه رازی در 

سراسر کشور برای ارائه خدمات فوق به مشتریان آماده هستند.

استقبال مردم از صدور کارت هوادارای پرسپولیس

بانک گردشــگری از ابتدای تأســیس تاکنون طرح های مهمی را در راســتای ارائه خدمات 
مطلوب به مشتریان، اجرایی کرده است.

به گزارش هفته نامه تدبیر تازه به نقل از روابط عمومی بانک گردشگری، از جمله این طرح ها 
می توان به صدور کارت هواداری پرسپولیس اشاره کرد که از ابتدای آبان ماه امسال تاکنون 

برای هزاران نفر از هواداران باشگاه پرسپولیس صادر شده است.
بانک گردشــگری، حامی اصلی پرســپولیس اســت و بنابر امضای دومین قــرارداد بانک 
گردشگری با باشگاه پرسپولیس در سال جاری، اسپانسری این بانک تا پایان فصل لیگ برتر 

فوتبال کشور )سال ۱40۱( ادامه خواهد داشت. صدور کارت هواداری پرسپولیس در سه سطح »همراه«، »حامی« و »دوآتیشه« 
ادامه دارد که امیدواریم هواداران پرسپولیس با استقبال هر چه بیشتر خود، حمایت چشمگیری از باشگاه بزرگ پرسپولیس را رقم 
بزنند. این گزارش حاکیســت: کارت های هوادارای باشگاه پرسپولیس ترکیبی از یک کارت بانکی و کارت حمل و نقل عمومی 
)مترو+اتوبوس( بوده و خدمات متنوعی نظیر تخفیفات در خرید تور، بلیط هواپیما، رزرواسیون هتل های سراسر کشور، بهره مندی 
از تخفیفات باشگاه سپنتا، تخفیف در خدمات بیمه ای و سایر خدمات جذاب و متنوع را برای دارنده کارت به ارمغان می آورد. بانک 

گردشگری همواره حمایت از بخش ورزش کشور را در برنامه ریزی ها لحاظ کرده است.

تاکید بر جایگاه تطبیق در بانک ملی ایران

طی بازدید اعضای هیات مدیره بانک از اداره کل تطبیق، مبارزه با پولشویی و تأمین مالی تروریسم بر جایگاه تطبیق در این بانک تاکید 
شد. به گزارش هفته نامه تدبیر تازه به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران، عباس شفیعی رئیس هیات مدیره و ناصر شاهباز عضو 
هیات مدیره بانک با حضور در اداره کل تطبیق، مبارزه با پولشویی و تأمین مالی تروریسم از نزدیک در جریان امور و فعالیت های این 
اداره کل قرار گرفتند. عباس شفیعی رئیس هیات مدیره بانک ضمن تشریح اهمیت تطبیق در ساختار بانک ها، بر جایگاه واحد تطبیق 
در نظام حاکمیت شــرکتی تاکید کرد و اقدامات اداره کل تطبیق، مبارزه با پولشــویی و تأمین مالی تروریسم بانک را تضمین کننده 
حســن شهرت و ســلامت فعالیت های جاری بانک و همچنین کاهش ریسک در حوزه های مختلف عنوان کرد.  ناصر شاهباز عضو 
دیگر هیات مدیره نیز به تشریح مدل سه خطی دفاعی در بانک ملی ایران پرداخته و با تشریح و تبیین جایگاه تطبیق در بانک، نقش 
واحد تطبیق و کمیته عالی رعایت قوانین و مقررات را بسیار پر اهمیت عنوان کرد. همچنین سید رضا انواری رئیس اداره کل تطبیق، 
مبارزه با پولشویی و تأمین مالی تروریسم نیز به تشریح موضوع تطبیق در بانکداری امروز پرداخت و اظهار کرد: امروزه موضوع تطبیق 
جز موضوعات اساسی و حیاتی در بانک هاست و بانک ملی ایران نیز با توجه به اهمیت و حساسیت آن، اهتمام ویژه ای جهت عمل 
به استانداردهای آن دارد. رئیس کمیسیون مبارزه با پولشویی و تأمین مالی تروریسم شورای هماهنگی بانک های دولتی در ادامه با 
اشاره به شیوه نوین بازرسی مبتنی بر ریسک )ریسک محور(، به کار گیری آن توسط اداره کل متبوع خود را یکی از اقدامات اثرگذار 

در افزایش کارایی و اثر بخشی بازرسی ها برشمرد و آثار آن در حوزه عملیاتی اقدامات این اداره کل را بیان کرد.

رئیس کل بیمه مرکزی:

شرکت های بیمه از فرصت طلایی راه اندازی
صندوق بیمه همگانی حوادث طبیعی استفاده کنند

تمرکز زدایی از الزامات هر روز صنعت بیمه کشــور به شــمار می رود و باید در امر بیمه گری، جای 
جای کشور پهناور ایران مورد توجه دقیق و ویژه قرار گیرد. به گزارش هفته نامه تدبیر تازه به نقل 
از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل بیمه مرکزی، دکتر غلامرضا ســلیمانی که در نشســت 
شــورای هماهنگی استان خوزستان ســخن می گفت با تاکید بر ضرورت گسترش زیرساخت های 
الکترونیکی و همچنین اعلام این مطلب افزود: صنعت بیمه از زیرساخت های قابل قبولی در عرصه 
فناوری های نوین برخوردار اســت اما باید شــرایط به گونه ای طراحی شود تا سراسر کشور از این 
ظرفیت مطلوب اســتفاده کنند. رئیس کل بیمه مرکزی برپایی مداوم جلســات شورای هماهنگی 
اســتان ها را از راهکارهای مهم توسعه صنعت بیمه ارزیابی کرد و گفت: با وجود تمامی تلاش های 

صورت گرفته میزان حق بیمه تولیدی در سطح استان خوزستان چندان قابل قبول نیست و با توجه به 
قابلیت های تولیدی، صنعتی و کشاورزی خوزستان این میزان باید به چند برابر افزایش یابد. وی شرکت های بیمه را به پرهیز از رقابت های 
نادرســت و غیرحرفه ای دعوت کرد و افزود: ارائه نرخ و شــرایط حرفه ای در گرو ایجاد فضایی امن در عرصه بیمه گری و امکان حضور 
برابر تمامی شرکت ها در مناقصه ها و میدان های دیگر رقابت است. رئیس شورای عالی بیمه از راه اندازی سامانه ای برای شناسایی آخرین 
وضعیت بیمه گذاران خبر داد و گفت: با تصویب آیین نامه ذخیره گیری این امکان فراهم شــده تا با شناسایی بدهکاران بیمه ای از منابع 
این صنعت به خوبی صیانت شود. رئیس کل بیمه مرکزی در بخش پایانی سخنان خود به تشریح جزییات تأسیس صندوق بیمه همگانی 
حوادث از شرکت های بیمه خواست تا با تقویت توان انسانی و ایده های نوین از ظرفیت بیمه اجباری سی میلیون واحد مسکونی به عنوان 
فرصتی برای طراحی و عرضه بیمه نامه های تکمیلی اســتفاده کنند. شــایان ذکر است در این نشست دکتر سید محمد کریمی دبیر کل 
سندیکای بیمه گران ایران نیز دیدگاه های خود را در خصوص راهکارهای توسعه بیمه در استان ارائه کرد و اعضای شورای هماهنگی بیمه 

استان خوزستان نیز به طرح مسائل و مشکلات خود پرداختند.

مدیرعامل بیمه آسیا: 
نرخ شکنی سبب بی اعتمادی جامعه

به صنعت بیمه می شود

مدیرعامل بیمه آسیا در جمع مدیران حراست صنعت بیمه از چالش های فروش آنلاین، نرخ شکنی و 
کارمزد شبکه فروش سخن گفت. به گزارش هفته نامه تدبیر تازه به نقل از روابط عمومی بیمه آسیا، 
مسعود بادین، نایب رییس هیات مدیره و مدیرعامل بیمه آسیا در نشست مدیران حراست شرکت های 
بیمه که به میزبانی بیمه آسیا برگزار شد، ضمن قدردانی از تلاش مدیران حراست صنعت بیمه، گفت: 
حراست ها چشم بیدار نظام بوده و انتظار می رود آنان مخاطرات و چالش های فرا روی دستگاه ه های 
اداری را به موقع و دقیق شناسایی و پیشگیری کنند. ی در ادامه، در ارتباط با فروش بیمه در فضای 
مجازی، با اشاره به تاکید ویژه مقام معظم رهبری درخصوص توجه به فعالیت در شبکه های مجازی، 
به لزوم دقت و نظارت در زمینه فعالیت های بیمه گری در فضای آنلاین اشــاره کرد. مدیرعامل بیمه 

آســیا با ارزیابی مثبت از حضور اســتارتاپ ها در صنعت بیمه کشور گفت: حضور اســتارتاپ ها سبب ایجاد رقابت بین شرکت های بیمه شده 
همچنین موجب ارائه ســریع خدمات، امکان مقایسه شرایط بیمه نامه ها و عدم حضور فیزیکی مشتریان صنعت بیمه می گردد. از سوی دیگر، 
علیرغم این مزایا، به دلیل نبود ســاختارهای زیربنایی مناســب در فضای آنلاین، شــاهد چالش هایی هستیم. به وجود آمدن رقابت ناعادلانه، 
گمراهی بیمه گذار در انتخاب بیمه گر، بیکاری نمایندگان و صدور بیمه نامه در سایت های غیرواقعی و غیرمجاز، بخشی از این چالش هاست. 
وی تصریح کرد: در این عرصه نیاز به یک کار متفاوت با استفاده از ظرفیت حداکثری و البته فنی درون صنعت، مشارکت با افراد و افکار خلاقانه 
و ایده پرداز و البته بهبود محیط کسب و کار شرکت ها برای برداشتن موانع و ایجاد برخی ساختارهای حقوقی، فنی و اجرایی داریم. مدیر عامل 
بیمه آسیا در ارتباط با پدیده ضدرقابتی و ناسالم نرخ شکنی، بیان داشت: ابتدا باید این فرهنگ بر کسب و کار بیمه گران حاکم شود که نرخ شکنی 
یک امر مذموم و غیرقابل دفاع است که نتیجه آن به زیان کل صنعت بیمه و حتی در بلندمدت به ضرر شرکت هایی خواهد بود که نرخ شکنی 
را به عنوان یک سیاست رقابتی تعریف می کنند. وی در ادامه با تقسیم بندی نرخ شکنی به علنی و پنهان، بیان داشت: نرخ شکنی علنی پایین 

آوردن نرخ است و در نرخ شکنی پنهان، احتمال دارد در میزان فرانشیز و میزان تعهدات، کم فروشی به وجود بیاید.

  

  

  

  

نشناختن فرصت ها و تهدیدات آفت 
سازمان پویا و چابک است

در راســتای نظارت بر نحوه ارائه خدمات بانکی به مشــتریان و 
بررسی عملکرد مدیریت شعب استان قزوین، عیسی امامی عضو 
هیأت مدیره بانک مهر ایران به همراه احسان غلامی رییس اداره 
کل ســازمان و برنامه ریزی این بانک ضمن بازدید از شعب این 
استان در جلسه مشترک رؤسای شــعب و دوایر ستادی شرکت 

کردند. 
به گــزارش هفته نامه تدبیر تازه به نقــل ازروابط عمومی بانک 
قرض الحســنه مهر ایــران، در این بازدیــد دو روزه امامی از ۱0 

شعبه استان بازدید و ضمن بررسی عملکرد و ارزیابی فعالیت های 
صورت گرفته، راهکارهای لازم در خصوص ارتقای کمی و کیفی 
خدمات بانک را به مشتریان را ارائه کرد. امامی در جلسه مشترک 
رؤسای شعب و دوایر ستادی، بر اشراف همه همکاران در استفاده 
از برنامه عملیاتی بانک به منظورکنترل جایگاه شــعبه و مقایسه 
عملکردی با سایر شــعب هم درجه در کشور و همچنین استفاده 

مرتب از همه سامانه ها تأکید داشت.
وی عدم آگاهی، نداشتن تســلط و تحلیل و همچنین نشناختن 
فرصت ها و تهدیدات را آفت ســازمان های پویا و چابک برشمرد. 
عضو هیأت مدیره بانک مهر ایران ضمن ارج نهادن به تلاش های 
مدیریت شــعب اســتان قزوین در جانمایی شعب تازه تأسیس و 
انتخاب افراد باانگیزه از تلاش های مثبت همکاران در کسب رتبه 

چهارم در برنامه عملیاتی و عبور منابع استان از مرز ۸ هزار میلیارد 
تقدیر کرد.

وی تصریح کرد: دستیابی به اهداف و برنامه های ترسیمی بانک، 
مستلزم شناخت و شناســایی موقعیت فعلی است که این برنامه 
به خوبی و به صورت روزانه موقعیت هر اســتان و هر شــعبه را در 
مقایسه با استان و شــعب دیگر در حوزه های مهم تجهیز منابع، 
نسبت مصارف به منابع، وصول مطالبات، درآمد عملیاتی و خدمات 

مشتریان نشان می دهد. 
امامی روند حرکت بانک را بســیار مثبت ارزیابی کرد و گفت: با 
دیدگاه ارزشمند مدیرعامل بانک و همت نیروهای جوان، افق های 
ارزشمندی پیش روی بانک گشوده شده که نوید رشد یک بانک 

تخصصی موفق و مؤثر را می دهد.

» بیمه سایبری «

بیمه ملت در راه است

مدیرعامــل بیمــه ملت از ورود این شــرکت به حوزه 
پوشش ریسک های ســایبری با ارائه محصول »بیمه 
ســایبری« به بیمه مرکزی برای بررســی و تأیید خبر 

داد.
اســماعیل دلفراز با بیان این که امروز مسائل مرتبط با 

حوزه های سایبری بر همه ابعاد زندگی ما سایه افکنده 
است، گفت: طبیعی اســت که چنین دامنه گسترده ای 
از فعالیت، به کنترل ریســک با استفاده از پوشش های 

بیمه ای نیاز دارد.
وی افزود: پوشــش های بیمه ای این محصول، گسترده 
اســت و می تواند تا حد قابل توجهی ریســک های این 

حوزه را پوشش دهد.
دلفــراز با بیان این کــه این بیمه نامه اکنــون در بیمه 
مرکزی در حال بررســی اســت، اظهار امیدواری کرد 

تا پیش از پایان ســال جــاری تأییدیه آن از نهاد ناظر 
دریافت و فروش آن برای سال آینده آغاز شود.

مدیرعامل شــرکت بیمه ملت یکی از اشکالات صنعت 
بیمــه را عدم نوآوری خواند و بــا بیان این که بیمه نامه 
ســایبری یکی از مهمترین نوآوری هــا در این بخش 
اســت، بیان کــرد: امیدوارم بــا ارائه ایــن محصول، 
خدمت رسانی در حوزه فعالیت های سایبری با اطمینان 
بیشتری ادامه یابد و همه ما نسبت به فضایی که درآن 

باشیم. زندگی می کنیم مطمئن تر 



w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

9
چهارشنبه  15 بهمن ماه 1399، سال ششم،  شماره 208

انرژی

با وجود آغاز قابل قبول طلای ســیاه در دو هفته نخست 
ســال ۲0۲۱، رشــد این کامودیتی پس از آن متوقف شده 

است.
وقتی عربســتان اوایل ماه ژانویه در یک اقدام غیرمنتظره 
اعلام کرد طی ماه های فوریه و مارس یک میلیون بشکه 
از تولید نفت روزانه اش خواهد کاســت، بسیاری این کار را 
امری هیجانی و برای تثبیت موقعیت این کشور در مناسبات 
بازار قلمداد کردند. با این حال، اکنون نشــانه های واضحی 
در حال ظهور است که حکایت از توقف رشد تقاضا و حتی 
معکوس شــدن روندش در برخی نقــاط مهم جهان دارد. 
برای مثال، در چین پروازهای خروجی در هفته آخر ژانویه 
۲0۲۱ تقریباً نیمی از تعداد آنها در دســامبر بوده و ترافیک 
درون شــهری پکن نیز به دلیل اعمــال قرنطینه کاهش 

محسوس داشته است.
این موضوع فقط مختص این کشــور نیســت و پروازهای 
تجاری در کل دنیا در حال حاضر به 60 درصد دوره مشابه 
سال گذشته رسیده است. حالا اقدام پیش دستانه عربستان 
در بــازار نفت نــه یک تصمیم هیجانی بلکه متناســب با 
واقعیات بازار به نظر می رسد. در همین راستا یک نظرسنجی 
از سوی خبرگزاری رویترز نشان می دهد عربستان احتمالًا 
قیمت رسمی نفتش را برای ماه بعد کاهش دهد؛ این اتفاق 
در صورت تأیید در روزهای آینده اولین کاهش پس از ۳ ماه 
افزایش قیمت نفت این کشور برای مقاصد آسیایی به شمار 
می رود که به خوبی بیانگر نگاه بزرگ ترین صادرکننده نفت 

جهان به بازار در کوتاه مدت است.
بین مؤسســات و بانک هایی که مرتباً پیش بینی های خود 
را از قیمــت نفت اعــلام می کنند، گلدمن ســاکس نگاه 
خوش بینانه تری دارد. این بانک ســرمایه گذاری بر این باور 
است که قیمت نفت تا جولای به 6۵ دلار بر بشکه خواهد 
رسید چراکه تقاضا در نیمه اول امسال ۹00 هزار بشکه در 
روز بیش از عرضه خواهد بود. اما همین نهاد پیش بینی خود 
از میزان کلی افزایش تقاضا در 6 ماه اول سال را نیز به دلیل 
نااطمینانی ها در مسیر تزریق گسترده واکسن های کرونا و 
جهش ژنتیکی آن، از ۸/6 میلیون بشــکه به ۳/۵ میلیون 
کاهش داده است. کارشناسان می گویند چشم انداز میان مدت 
بازار نفت خوب است اما در کوتاه مدت ریسک هایی مرتبط با 

موتاسیون ویروسی و توزیع واکسن وجود دارد.
بهای نفت روز گذشته اما همزمان با رشد بازارهای سرمایه 
افزایش یافت. بــا این حال، نمی توان این روند را نشــانه 
محکمی برای ادامه رشد دانست همان طور که در دو هفته 
گذشته عوامل مثبت و منفی در روزهای مختلف اثرگذاری 
می کردند و برخی جلســات صعودی و برخی نزولی بود و 
در نهایت این عوامل همدیگر را خنثی کرده و قیمت نفت 
نتوانســت در پایان این ماه به سطحی بالاتر از نیمه ژانویه 

برسد.
تأیید درستی کاهش تولید عربستان ��

بلومبرگ در گزارشــی به قلم جولین لی بــه روند عوامل 
بنیادی بازار نفت پرداخته و معتقد اســت اقدام عربستان در 
کاهش تولید یک میلیون بشکه ای که از ابتدای ماه جاری 
آغاز شده و تا پایان ماه بعد ادامه خواهد داشت، متناسب با 
واقعیات بازار بوده اســت. بر اساس این گزارش، به تدریج 
نگرانی های عربستان درباره ریکاوری تقاضای نفت موجه 

به نظر می رسد. در ابتدای ماه گذشته عربستان که ریاست 
مشــترک اوپک پلاس را به همراه روســیه بر عهده دارد، 
گفت برای ماه های فوریه و مــارس تولید روزانه نفتش را 
یک میلیون بشــکه کاهش خواهد داد اما روسیه توانست 
مجوز افزایــش محدود تولید را در این دو ماه دریافت کند. 
وقتی شــاهزاده عبدالعزیز بن سلمان این تصمیم یک جانبه 
را با پشــتوانه محمد بن ســلمان، ولیعهد این کشور اتخاذ 
کرد، دلیلش هراس از این موضوع عنوان شد که تقاضا به 

اندازه ای که در آن زمان تصور می شد قوی نباشد.
جولین لی می گوید این اقدام حالا به نظر هوشمندانه می آید. 
اگرچه زمســتان سرد امســال تقاضا را برای سوخت های 
گرمایشــی بالا برده اما نشانه های نگران کننده ای مبنی بر 
این وجود دارد که تقاضای سوخت های حمل ونقل نه تنها 
از رشــد باز ایستاده بلکه در روندی معکوس نیز قرار گرفته 

است.
افزایش موارد ابتلا به کووید-۱۹ در شــمال چین منجر به 
اعمال محدودیت هایی برای سفر در تعطیلات یک هفته ای 
سال نو این کشور شده است. تمام مسافران حالا باید تست 
منفی کرونا ارائه کنند و بلیت های هواپیما را می توان بدون 

پرداخت وجه اضافی مسترد کرده یا تاریخ آن را تغییر داد.
بر اســاس اطلاعات تطبیق داده شــده توسط بلومبرگ، 
پروازهای خروجی از فرودگاه های چین در هفته آخر ژانویه 
تقریباً به اندازه نیمی از تعداد متوسط این پروازها در دسامبر 
بوده اســت. این موضوع بر پروازهــای کل دنیا نیز تأثیر 
می گذارد. پروازهای تجاری در سراسر جهان به 60 درصد 
ســطح دوره مشابه در سال ۲0۱۹ کاهش یافته که دلیلش 
نه تنها محدودیت های چین بلکه اقدامات سختگیرانه تر در 

بریتانیا و قرنطینه در دیگر کشورهای اروپایی نیز هست.
کاهــش ترافیک فقط هوایی نبوده و اســتفاده از خودروی 
شخصی مجدداً در برخی شهرهای بزرگ که به نظر نقاط 

روشــنی در ریکاوری تقاضا بودند، در حال کاهش اســت. 
تأخیر ترافیکی در خیابان های پکن نیز در چند هفته گذشته 
کم شده است که از بالاترین سطوح پس از قرنطینه شدید 
در سال گذشــته به کمتر از سطوح سال ۲0۱۹ افت کرده. 
بعید اســت که زمان تأخیر در ترافیک به سطح فوریه سال 
۲0۲0 یعنی زمانی که قرنطینه شدید قبلی اعمال شد، برسد 
اما شدت ترافیک در زمان ســاعات پیک شلوغی در حال 
حاضر یک سوم اوج دسامبر است. در همین حال، ترافیک 
در ساعات غیرپیک به اندازه دو سوم آن زمان است. ترافیک 
در این شهر معمولًا ساعت ۸ صبح به پیک می رسد و زمان 
تأخیر ترافیکی حالا به کوتاه ترین مدت از ژوئن ســال قبل 

رسیده است.
کاهش ترافیک ممکن است برای رانندگان خبر خوبی باشد 
اما برای ریکاوری تقاضای نفت این گونه نیست و همچنان 
نیازمند تزریق انبوه واکسن در سراسر جهان است. این اتفاق 

در نهایت رخ می دهد اما فعلًا برای آن زود است.
بازار نفت در اواخر ســال گذشته از هیجانات مثبت ناشی از 
آزمایشــات موفق دارویی بهره برد و همچنین از انتظارات 
برای تصویب یک بســته بزرگ محرک اقتصادی توسط 
رئیس جمهور جدید این کشور جو بایدن نیز تقویت شد. اما 
بازارهای فیزیکی یعنی جایی که نفت به صورت مســتقیم 
مبادله می شــود، از رشــدی که در بازارهای آتی مشاهده 
کردیم جــا ماندنــد. بازارهای آتی از همیــن حالا فرض 

مسافرت های انبوه را در قیمت لحاظ می کنند.
به گفته جولین لی، وقتی عربستان تصمیم گرفت تولیدش 
را بــرای دو ماه کاهش دهد، چشــمانش به لحظه کنونی 
دوخته شــده بود. اما هزینه »هدیه« عربستان بسیار کمتر 
از چیــزی خواهد بود که تصور می شــد. حتــی اگر تقاضا 
قوی تر از پیش بینی عربســتان از آب در آیــد، صرفاً روند 
تخلیه موجودی های اضافی را سرعت می بخشد. از نظر این 

تحلیلگر ارشــد بلومبرگ، »هر اتفاقی بیفتد، یک پیروزی 
برای پادشاهی )عربستان( خواهد بود.«

رشد روزانه بهای طلای سیاه ��
بهای هر دو شــاخص نفتی در معاملات روز دوشنبه پس 
از دو هفتــه که قیمت ها در محدوده مشــخصی نوســان 
می کردند، بیش از یک درصد بالا رفت. بهای وست تگزاس 
اینترمدییت با ۵۸ ســنت رشد روزانه معادل ۱۱/۱ درصد به 
۷۸/۵۲ دلار بر بشکه رسید. نفت برنت هم در همین زمان 
)ســاعت ۲۵: ۱6 به وقت تهران( ۷۱ ســنت معادل ۲۹/۱ 
درصد افزایش قیمت تجربه کرد تا با بهای ۷۵/۵۵ دلار در 
هر بشکه معامله شود. افزایش قیمت نفت همراستا با رشد 

دیگر بازارها رخ داد.
ســاختار منحنی قیمت ها در این بازار نشان می دهد برنت 
نســبت به سررســیدهای ماه های بعد قیمت بالاتری دارد 
کــه حکایت از قوی بودن بازار دارد. با این حال، شــاخص 
مدیران خرید چین برای بخش تولید در ماه ژانویه نتوانست 
انتظــارات را برآورده کند که به این ترتیب با نمایان کردن 
اثرگذاری شــیوع کووید- ۱۹ بر فعالیت های اقتصادی این 
کشور، رشد نفت را دوشنبه محدود کرد. این موضوع نگرانی 
در مورد تضعیف شدن تقاضا به خاطر محدودیت های مرتبط 
با ویروس را بالا برد. با این حال، با پولی که برای پوشــش 
ریسک کامودیتی ها در زمان توزیع واکسن هزینه می شود 
و ادامه محدودیت تولید اوپک و متحدانش، امیدهایی برای 

کاهش شدید موجودی ها در این ماه )فوریه( وجود دارد.
اما نشــانه های تقاضا در هند چشــم انداز مثبتی ندارد و در 
ژانویه فروش دیزل که مهم ترین ســوخت در این کشــور 
اســت، ۵ درصد نســبت به ماه قبلی کاهش یافت و ۲/۳ 

درصد نسبت به همین دوره در سال گذشته پایین تر بود.
پیش بینی خوش بینانه گلدمن ساکس ��

بانک گلدمن ســاکس می گوید قیمت نفت در ماه جولای 
)هفتمین ماه میلادی( به 6۵ دلار بر بشــکه خواهد رسید 
چراکه با ریکاوری آهسته تقاضا، عرضه در شرایط کسری 

قرار خواهد گرفت.
این بانک آمریکایی در یک یادداشت که یکشنبه منتشر کرد 
گفته بازار نفت در فصل چهارم ســال گذشته ۳/۲ میلیون 
بشکه کســری در سمت عرضه داشــته است که دلیلش 
تقاضای بالا و عرضه پایین از سوی تولیدکننده های خارج 
از گــروه اوپک پلاس بود. این نهــاد پیش بینی می کند در 
نیمه اول ســال ۲0۲۱ کسری بازار ۹00 هزار بشکه در روز 
باشد که نســبت به پیش بینی قبلی اش )کسری ۵00 هزار 
بشــکه ای( در سطح بالاتری قرار گرفته است. این موضوع 
می توانــد قیمت برنت را در جولای به 6۵ دلار بر بشــکه 
برساند. در این میان کمبود سرمایه گذاری در تولید نفت نیز 

ریسک های افزایشی در سال ۲0۲۲ ایجاد خواهد کرد.
این یادداشــت می افزاید: »ما در حــال تعدیل انتظاراتمان 
از بازیابی تقاضا با احتساب شــروع آهسته واکسیناسیون 
و سرعت محتاطانه بازگشــایی ها هستیم که به خصوص 
به یــک ریکاوری کندتر در تقاضای ســوخت جت منجر 
می شود.« این بانک انتظار دارد تقاضای روزانه نفت ۳/۳۵ 
میلیون بشــکه در نیمه اول ســال بالا برود که پایین تر از 
۸/6 میلیون بشــکه ای است که در برآورد قبلی پیش بینی 

شده بود.

قیمت نفت هم راستا با رشد دیگر بازارها افزایش یافت

حرکت بازار نفت در جهت پیش بینی سعودی

رویداد

روشنایی شبانه به بزرگراه ها و 
بوستان های پایتخت بازگشت

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ اعلام 
کرد: بــا همراهی شــهروندان تهرانی، مشــارکت ارزنده 
دســتگاه های اجرایی و تحقق برنامه ریزی های فنی انجام 
شده، از شامگاه دوشــنبه ۱۳ بهمن ماه، روشنایی شبانه به 

بزرگراه ها و بوستان های پایتخت باز گشت.
حســین صبوری با قدردانــی از همکاری مؤثــر و صبر و 
همراهی مردم پایتخت، از بازگشت روشنایی شبانه به تمامی 
معابر و بوســتان های پایتخت خبر داد و گفت: با روند تغییر 
مصرف انــرژی در حوزه تهران بــزرگ، منجر به کاهش 
محدودیت های پیش آمده در تأمین انرژی این کلان شهر 

شده است.
وی افــزود: بر همین اســاس از آغاز غروب خورشــید روز 
دوشنبه ۱۳ بهمن ماه، تمامی معابر بزرگراهی و بوستان های 
پایتخت که پیش از این به دلیل محدودیت های بخش تولید، 
از مدار مصرف خارج شــده و یا مشــمول تعدیل روشنایی 
شده بودند، همچون گذشته روشن خواهند شد.طبق اعلام 
وزارت نیرو، مدیرعامل شــرکت توزیــع نیروی برق تهران 
بزرگ ضمن عذرخواهی از مشــکلاتی که ممکن است در 
زمــان اجرای طرح مزبور برای برخی از ســاکنان پایتخت 
پیش آمده باشد از اســتانداری تهران، فرمانداری تهران و 
شمیرانات، شهرداری تهران، نیروی انتظامی و پلیس راهور 
به دلیل همراهی در اجرای این طرح و کمک به جلوگیری 
از خاموشــی چراغ منازل هموطنان تهرانی، قدردانی کرد و 
از مشترکان برق پایتخت خواست تا با تداوم همکاری خود 
در مدیریت مصرف انرژی به حفظ شــرایط پایدار به دست 

آمده کمک کنند.

موفقیت استراتژی نفتی برای اوپک 
پلاس زمان خرید

اوپــک و متحدانش می تواننــد در نشســت هفته جاری 
موفقیتشــان در ایجاد ثبات بازارهای نفت جهان را جشن 
بگیرند اما این گروه بزودی با انتخاب های دشــواری روبرو 
خواهد شد.وعده ماه گذشته شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، 
وزیر انرژی عربســتان ســعودی برای کاهــش تولید یک 
میلیون بشکه در روز در ماه های فوریه و مارس، از بازارهای 
جهانی که از موج جدید شیوع کووید ۱۹ متزلزل شده بودند، 
حمایت کرد. بهبود قیمت هر بشکه نفت به ۵۵ دلار، درآمد 
تولیدکننــدگان را بدون ایجاد افزایــش قیمت بیش از حد 

تقویت می کند.
اگرچه وضعیت اخیر قیمت ها در نشست روز چهارشنبه اوپک 
پلاس تا حدودی مایه آسودگی خاطر می شود اما این گروه 
همچنان باید به این موضوع بپردازد که تا چه مدت تولیدش 
را محدود نگه خواهد داشت. این محاسبه با احتمال بازگشت 
نفت ایران به بازار پیچیده تر خواهد شد.در دل این وضعیت 
دشوار، تنش بنیادین میان عربستان سعودی و روسیه وجود 
دارد. در حالی که ســعودیها به دنبال قیمتهای بالاتر برای 
پوشش هزینه های دولتی هستند اما مسکو بدون فشارهای 
مشابه برای پس گرفتن سهم بازارش عجله دارد. محدودیت 
عرضه ای که اعضای اوپک پلاس از ماه مه سال ۲0۲0 به 
اجرا گذاشتند، مؤثر واقع شده است اما احیای تولید به فرآیند 
ظریف و حساســی تبدیل شده است. با وجود این که اوپک 
پلاس قرار است امسال دو میلیون بشکه در روز تولید را احیا 
کند اما پس از تصویــب افزایش تولید به میزان ۵00 هزار 
بشکه در روز، با توقف افزایش تولید به مدت دو ماه موافقت 
کرد. ریاض با اعــلام کاهش یکجانبه تولید به میزان یک 

میلیون بشکه در روز، بر محدودیت عرضه افزود.
نشست کمیته نظارتی مشــترک وزیران اوپک پلاس روز 
چهارشــنبه برای ارزیابی وضعیت بازار نفت برگزار می شود. 
نمایندگان اوپک پلاس اظهار کردند بعید است این کمیته 
سیاست های جدیدی را توصیه کند و این سیاست ها احتمالًا 
در نشســت وزیران گروه در اوایل مارس مورد بررسی قرار 

می گیرند.
بیل فارن پرایس، مدیر شــرکت تحقیقاتی انوروس و ناظر 
باسابقه اوپک در این باره اظهار کرد: کاهش تولید سعودی ها 

برای اوپک پلاس اندکی زمان خرید.
این پرسش که در مرحله بعد باید چه اقدامی انجام شود در 

مذاکرات روز چهارشنبه پدیدار می شود.
ترجیح شــاهزاده عبدالعزیز برای حفظ محدودیت عرضه با 
مشکلات در روند توزیع واکســن و تجدید قرنطینه ها در 
مصرف کنندگان بزرگی نظیر چین اعتبار پیدا کرده است. 
شــرکت های بازرگانی بزرگ نفت هم بر این نکته توافق 
دارند که بــازار تا زمان پیک دوباره ســفرهای هوایی که 
ممکن است در سه ماهه سوم امسال روی دهد، بهبود پیدا 
نخواهد کرد.در مقابل، روسیه نگران است تقویت قیمت ها 
به مدت طولانی نتیجه معکوس داشته باشد و باعث سرمایه 
گذاری نفت شیل آمریکا و سیل عرضه جدید نفت به بازار 
شود که به معنای خنثی شــدن تلاش های سخت اوپک 
پلاس است. الکســاندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه 
در دیدار ماه گذشته افزایش تولید را پیشنهاد کرده و تلاش 
کرده بود شــاهزاده ســعودی را از کاهش یکجانبه تولید 

منصرف کند.

شــیوع ویروس کرونا در سال ۲0۲0 پیامدهای کم سابقه ای 
در سراســر صنعت انرژی به دنبال داشــت و تحولات مربوط 
به همه گیــری کووید ۱۹ در ســال ۲0۲۱ بزرگترین عامل 

تاثیرگذار بر این بخش خواهد بود.
روند همه گیری کووید ۱۹ حتی از سیاستهایی که دولت جدید 

آمریکا به اجرا می گذارد، تاثیرگذاری بیشتری خواهد داشت.
بخش انرژی در ابتدای ســال میلادی جاری عملکرد خوبی 
داشــت که تحت تاثیر انتظار ســرمایه گذاران برای بازگشت 
به وضعیت عادی بود. اما این انتظارات ضعیفتر شــده و تحت 
کنترل قرار گرفتن همه گیری مدت طولانیتری زمان خواهد 

بود و همچنان ریسک عقب نشینی قابل توجه وجود دارد.
پایگاه خبری اویل پرایس با توجه به این موضوع، پیش بینی 
هایی درباره روندهای مهم انرژی مطرح کرده که عبارتند از:

۱- میانگین قیمت وســت تگزاس اینترمدیت امسال بین ۵0 
تا ۵۵ دلار خواهد بود

نفت همچنان مهمترین کالای جهان است. معلوم نیست چه 
مدت طول خواهد کشــید تا همه گیری ویروس کرونا تحت 
کنترل قرار گیرد و ابهامات زیادی پیرامون روند قیمتهای نفت 
وجود دارد. قیمتهای نفت در ســه ماهه چهارم صعود کردند و 
اکنون نزدیک به سطح قیمت یک سال پیش قرار دارند. این 
نشان دهنده احیای قوی است اما در صورت رشد تقاضا، اوپک 
مــی تواند ظرفیت مازاد تولید خود را آزاد کند و این امر مانعی 

برای رشد بیشتر قیمت نفت ایجاد خواهد کرد.
میانگین قیمت وست تگزاس اینترمدیت در سال ۲0۲0 حدود 
۳۹ دلار و ۱6 سنت در هر بشکه بود که حدود ۲0 دلار کمتر 

از میانگین ســال ۲0۱۹ بود. میانگین قیمت امسال شاخص 
نفت آمریکا بالاتر از سال گذشته خواهد بود. قیمت اسپات این 
شــاخص در حال حاضر حدود ۵۳ دلار است. تقاضا نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته پایینتر است و این به منزله ریسکی 
برای کاهش بیشــتر قیمتهاست. پیش بینی می شود  میانگین 
قیمت وست تگزاس اینترمدیت در سال ۲0۲۱ بین ۵0 تا ۵۵ 
دلار باشــد. با این حال اگر واکســنهای فعلی نتوانند بر انواع 
جدید ویروس کرونا موثر باشــند یا کنترل همه گیری مدت 
طولانیتر از حد انتظار طول بکشــد، قیمت نفت ممکن است 
پاییــن ۵0 دلار را بشــکند. اما اگر همه گیری ســریعا تحت 
کنترل قرار گیرد، شــاهد روند احیای قــوی قیمتهای نفت و 

صعود آنها به بالای ۵۵ دلار خواهیم بود.
۲- مجموع تولید نفت آمریکا برای دومین سال پیاپی کاهش 

خواهد یافت
طبق گزارش اداره اطلاعات انرژی آمریکا، تولید نفت آمریکا 
در نیمه دوم سال ۲0۲0 کاهش پیدا کرد و بر مبنای سالانه دو 
میلیون بشــکه در روز کمتر از سال ۲0۱۹ بود. شمار دکلهای 
حفاری نفت در هفته های اخیر رشــد کرده اما همچنان ۵۷ 

درصد کمتر از مدت مشابه سال گذشته است.
جو بایدن، رییس جمهور آمریکا لیزینگ جدید حفاری نفت و 
گاز و مجوزهــای حفاری در زمینها و آبهای فدرال را به مدت 
60 روز معلق کرده اســت. وی همچنین مجوز خط لوله نفتی 
کی اســتون ایکس ال را لغو کرد و نشان داد که دولت وی با 

صنعت نفت میانه ای نخواهد داشت.

تمامی این موارد احتمال ادامه کاهش تولید نفت که در اواخر 
سال ۲0۲0 شروع شد را نشان می دهد. با این حال این کاهش 

آهسته خواهد بود و شاید تولید نفت آمریکا تثبیت شود.
۳- میانگین قیمت گاز طبیعی حداقل ۲۵ درصد بالاتر از سال 

۲0۲0 خواهد بود
سال گذشته پیش بینی شده بود میانگین قیمت گاز طبیعی به 
پایینترین حد در بیش از ۲0 ســال گذشته نزول کند و چنین 
اتفاقی یهم افتاد. میانگین قیمت اســپات گاز طبیعی در هاب 
هنری در ســال ۲0۲0 حدود دو دلار و سه سنت به ازای هر 
واحــد MMBtu بود که پایینترین میانگین قیمت ســالانه از 
زمان آغاز رصد آمار توســط اداره اطلاعات انرژی آمریکا در 

سال ۱۹۹۷ بود.
 امــا کاهش تولید نفت به معنــای کاهش عرضه گاز طبیعی 
مرتبط با تولید نفت اســت. این امــر روند عرضه را محدودتر 
کرده و عاملی در بهبود قیمت گاز طبیعی در اواخر سال ۲0۲0 
بود. انتظار مــی رود روند بهبود قیمت گاز طبیعی در ســال 
۲0۲۱ بهبــود پیدا کند و به دو دلار و ۵0 ســنت در هر واحد 
MMBtu برسد که به منزله رشــد ۲۵ درصدی در مقایسه با 

سال ۲0۲0 خواهد بود.
4- افزایش واردات نفت آمریکا در سال ۲0۲۱

واردات نفت آمریکا از ســال ۲00۵ که به ۱0.۱ میلیون بشکه 
در روز رســیده بود، به طور پیوســته کاهش داشت و تنها در 
ســالهای ۲0۱6 و ۲0۱۷ که سقوط قیمتهای نفت روی تولید 
داخلی تاثیر منفی گذاشــت، این روند معکوس شد اما تا پایان 

ســال ۲0۲0 واردات نفت به آمریکا به شش میلیون بشکه در 
روز کاهش پیدا کرد.

انتظار می رود این روند در ســال ۲0۲۱ مجددا معکوس شود. 
ریزش قیمتها در سال گذشــته و مقررات جدید دولت بایدن 
احتمالا باعث پایین رفتن ســطح تولید نفت آمریکا در ســال 
میلادی جاری می شــود  اما مجموع تقاضا بهبود پیدا خواهد 
کرد و در نتیجه واردات بیشــتری بــرای جلوگیری از کمبود 

انجام می گیرد.
۵- سوددهی ۳0 درصدی شرکت کونوکوفیلیپس

سوددهی شرکت کونوکوفیلیپس که بزرگترین شرکت سهامی 
عام تولیدکننده نفت و گاز در جهان اســت، سال گذشته ۲0 
درصد پیش بینی شــده بود و پیش از شیوع ویروس کرونا در 
موقعیت خوبی قرار داشــت اما همه گیــری کووید ۱۹ باعث 
ســقوط تقاضا برای نفت شد و در نتیجه کونوکوفیلیپس سال 
۲0۲0 را با حــدود 40 درصد افت به پایــان برد. اگر ریزش 
قیمت نفت امســال تکرار نشــود بازار این شرکت به ارزش 

واقعی خود بازخواهد گشت.

پنج پیش بینی انرژی برای سال ۲۰۲۱ مترجم زهرا وثوقی

افزایش قیمت نفت به دنبال تعهد تولیدکنندگان
 طلای سیاه در سال آتی 

چند معامله می شود؟

قیمت نفت به دنبال تعهد تولیدکنندگان اوپک برای کاهش تولید خود، 
در روز سه شنبه افزایش یافت.

به گــزارش رویترز، قیمت نفت پس از آن کــه تولیدکنندگان بزرگ 

نشــان دادند تقریباً مطابق با تعهد خود در حال تولید هستند، بیش از 
۱ درصد افزایش یافت و این مســئله سبب افزایش سود بازار به رغم 
تقاضای ضعیف در طول شــیوع ویروس کرونا شــد.قیمت نفت خام 
برنت با 6۲ ســنت یا ۱.۱ درصد افزایش، به ۵6.۹۷ دلار در هر بشکه 
رسید و برای ســومین روز متوالی به سود خود افزود. نفت آمریکا نیز 
6۳ ســنت یا ۱.۲ درصد افزایش یافت و با قیمت ۵4.۱۸ دلار در هر 
بشکه مورد معامله قرار گرفت. هر دو معامله در جلسه معاملاتی پیشین 
۲ درصد رشد را تجربه کردند.بر اساس تحقیقات انجام شده مشاهده 
شــد که تولید نفت خام اوپک در ژانویه بــرای هفتمین ماه افزایش 
یافت اما رشــد آن کمتر از حد انتظار بود. گــروه اوپک در ماه ژانویه 

۲۵.۷۵ میلیون بشکه در روز تولید کردند که افزایش ۱60 هزار بشکه 
از ماه دسامبر را نشان می دهد.به گفته تحلیلگران بازار، به دلیل اینکه 
بهبود تقاضا توسط افزایش موارد ابتلا به کووید-۱۹ مورد تهدید قرار 
گرفته، اوپک نظم بیشــتری را در خصوص پایبندی به تعهدات خود 
نشان می دهد. همچنین کاهش داوطلبانه تولید ۱ میلیون بشکه در روز 
توسط عربستان سعودی قرار است از فوریه آغاز شود و تا مارس ادامه 
داشته باشد.اگر واکسیناسیون در مقیاس گسترده در سال جاری انجام 
شود، شاهد افزایش تقاضا خواهیم بود. بانک UBS پیش بینی می کند 
که قیمت هر بشکه نفت برنت تا نیمه دوم سال جاری به 6۳ دلار، و 

تا سه ماهه نخست سال ۲0۲۲ به 6۵ دلار برسد.

مهسا نجاتی
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استشمام بوهای متفاوت هم بر سلامت جسم و هم روان 
ما تأثیر می گذارد از جمله کاهش استرس، افزایش تمرکز 
و احساس شادی بویایی یکی از حواس برانگیزاننده است.

گل و بــوی آن می توانــد شــما را به باغچــه دوران 
کودکی تــان برگرداند یا بوی کلوچه هــای خانگی تازه، 
خاطرات آشپزخانه مادربزرگ را در ذهن شما تداعی کند. 
دانشمندان دریافته اند واکنش های بویایی با بخشی از مغز 

که با احساسات سرو کار دارد مرتبط است.
اما حس بویایــی فقط قدرت یــادآوری ذهن را تقویت 
نمی کند بلکه مزایای زیاد دیگری هم برای ذهن و بدن 
دارد. با برخی از مزایای حس بویایی برای سلامت جسم، 

سلامت روان و تقویت روحیه آشنا شوید.
1-رایحه سیب و تسکین سردردهای میگرنی ��

به نظر می رسد در رایحه های تازه و طبیعی چیزی وجود 
دارد کــه می تواند حال ما را خوب کنــد. مطالعات اخیر 
درباره بوی سیب سبز نشان داده است رایحه سیب سبز و 

ترد علایم میگرن را تسکین می دهد.
مطالعات گذشــته همچنین تأثیر مثبت این رایحه را در 

کاهش استرس و اضطراب تأیید کرده اند.
2- تقویت روحیه با رایحه وانیل ��

رایحه وانیل تأثیر قدرتمندی بر میزان شــادی افراد دارد. 
تحقیقات نشــان داده است بوییدن رایحه وانیل می تواند 
میزان شــادی و آرامش را در افراد افزایش دهد و روحیه 

آن ها را تقویت کند.
شما می توانید با روشن کردن شــمع های حاوی رایحه 
وانیل از این خاصیت آن برای داشتن اوقاتی آرام در خانه 

استفاده کنید.
3- افزایش نشاط با رایحه چمن تازه ��

دانشــمندان علوم مغــز و اعصاب پــی برده اند که ماده 
شــیمیایی آزاد شــده از چمن های تازه بریده شده باعث 

احساس شادی و آرامش در افراد می شود.
مطالعات دیگر، این رایحه را با جلوگیری از زوال ذهنی در 

سالمندی مرتبط دانسته اند.
4- رایحه مرکبات و افزایش انرژی ��

رایحه خانواده مرکبات در تقویت انرژی و افزایش سطح 
هوشیاری مؤثر شــناخته شده است. رایحه مرکبات روح 
را طراوت می بخشــد، هیجانات و احساسات را تحریک 

می کند و افکار منفی را تسکین می دهد.
ایــن رایحه همچنین باعث می شــود در شــرایطی که 
احساس خســتگی می کنید، انرژی و نشاط بیشتری پیدا 

کنید!
مطالعات حتی نشان می دهد این رایحه می تواند در بهبود 
عملکردهای شناختی مبتلایان به آلزایمر هم مؤثر باشد.

 5- تقویت ذهن با رایحه دارچین ��
رایحه مطبــوع دارچین درعین حال کــه محیط گرم و 
دلپذیری را ایجاد می کند، می تواند قدرت مغز شما را هم 

تقویت کند.
محققان دانشگاه Wheeling Jesuit ارتباط بوی دارچین 
را با بهبود عملکردهای شــناختی ماننــد واکنش های 
حرکتی- بینایی، حافظه فعال، دامنه توجه و حافظه کاری 

مرتبط تشخیص داده اند.
6- افزایش تمرکز با رایحه نعناع ��

نعناع علاوه بر این که دهان شــما را خوشــبو می کند، 
می تواند برای ذهن تان هم مفید باشد.

مطالعات نشان داده است استشمام رایحه نعناع با تقویت 
قدرت شناختی، افزایش انگیزه و بهبود عملکرد عمومی 

مرتبط است.
ارتبــاط رایحه نعناع با تقویت قدرت ذهن و تمرکز تأیید 
شــده است و حتی می تواند به دانش آموزان هنگام تست 

زدن کمک کند.
7-کاهش کالری مصرفی با رایحه روغن زیتون ��

نه تنها مصرف خوراکی روغن زیتون برای سلامت مفید 
اســت بلکه صِرف بوییدن آن هم می تواند مزایایی برای 

سلامت داشته باشد.
تحقیقات انجام شده در مرکز تحقیقات شیمی مواد غذایی 
آلمان نشان داد بوییدن رایحه روغن زیتون موجود در غذا 
می تواند باعث کاهش هوس غذایی شــما شود و میزان 

کالری مصرفی تان را کاهش دهد.
بــوی روغن زیتــون همچنین واکنش قنــد خون را در 

مصرف کنندگان بهبود می بخشد.
8- عطر یاسمن و بهبود افسردگی ��

رایحه گل یاسمن مزایایی برای خلق و خوی افراد دارد. 
مطالعه ای که در سال ۲0۱0 انجام شد نشان داد بوی گل 
یاسمن نه تنها احساس هوشیاری را افزایش می دهد بلکه 

می تواند در بهبود افسردگی هم مؤثر باشد.
به گفته محققان اثر تحریک کنندگی روغن یاســمن به 
بهبود افســردگی کمک می کنــد و باعث تقویت روحیه 

می شود.

 خطرناک ترین نوشیدنی
برای خوردن دارو

احتمال واکنش برخی داروها به آب گریپ فروت مدت هاســت که وجود 
دارد، اما بیشتر مردم از آن خبر ندارند. حتی شاید برخی آن را شنیده باشند، 
اما فراموش کرده اند و ممکن اســت مشکلات ناشی از آن زندگیشان را 
تهدید کند. به نقل از العالم، آمی کارش استاد دانشکده پرستاری در مرکز 
پزشکی دانشگاه روچســتر گزارش داد فردی در ایالت فلوریدا در فصل 
زمســتان به او مراجعه کرده اســت که روزانه همزمان با مصرف داروی 

کاهش کلسترول خون، دو تا سه لیوان آب گریپ فروت را مصرف کرده 
است. این فرد در حال حاضر دچار بیماری خطرناکی شده است. به گفته 
کارش، آب گریــپ فروت یک آنزیم بســیار مهم را مهار و احتمال بروز 
عواقب خطرناک را افزایش می دهد. اداره غذا و داروی آمریکا خواســتار 
آزمایش تمام داروهای جدید که احتمال واکنش آن با سیســتم آنزیم ها 
و آب گریپ فروت وجود دارد، شــده است. براین اساس در مورد واکنش 
گریپ فروت به ده ها دارو اطلاع داده شده، اما با این وجود کارش می گوید 
بســیاری از متخصصان و بیماران از این خطر اطلاع ندارند. این اســتاد 
رشته پرستاری می گوید احتمال واکنش برخی داروها به آب گریپ فروت 
مدت هاســت که وجود دارد، اما بیشتر مردم از آن خبر ندارند. حتی شاید 

برخی آن را شــنیده باشند، اما فراموش کرده اند و ممکن است مشکلات 
ناشی از آن زندگیشان را تهدید کند. فردی که کارش از آن نام برده، دچار 
کلسترول بالا و دیگر عوامل خطرناک برای بیماری های قلبی بوده است 
که پس از مصرف آب گریپ فروت به ناگاه دچار درد عضلانی، خستگی 
و تب شده که در نهایت منجر به نارسایی کلیه و مرگ او شده است. این 
پزشک توضیح می دهد که احتمالًا آب گریپ فروت یکی از خوراکی هایی 
است که مصرف همزمان آن با دارو موجب بروز برخی مشکلات می شود، 
زیرا توســط همان آنزیمی که در کبد بسیاری از داروها را هضم می کند، 
اســتفاده می شود. آنزیم ۳A4 ،4۵0-P باعث تبدیل آب گریپ فروت به 

عناصر مفید بدن شده و همچنین ده ها دارو را هضم می کند.

تازه وارد دنیای مادران شده اید و نوزادتان را در آغوش گرفته اید؟ 
تازه مادر شــده اید و احساس می کنید شــیرتان برای کودک 
دلبندتان کافی نیست؟ قبل از هرچیز به شما تبریک می گوییم 
و البته می دانیم که گاهی نخســتین تجربه شــیردهی چندان 
ســاده نیست. شیردهی به کودک با شیشه کار ساده ای است و 
می دانید که دقیقاً چقدر شیر به نوزاد می دهید؛ اما زمانی که قرار 
است خودتان به کودک شیر بدهید، ماجرا کمی سخت می شود. 
اینجاســت که دیگر نمی دانید چقدر شــیر دارید و باید چقدر 
شــیر به نوزادتان بدهید. مادران بسیاری هستند که شیردهی 
به نوزادشــان را متوقف می کنند؛ چرا؟ چون نمی دانند شیرشان 
برای ســیرکردن نوزاد کافی است یا خیر. خبر خوب این است 
که میزان شیر بیشتر مادران برای نوزاد کافی است؛ اما اگر نیاز 
به افزایش شیر مادر باشد هم راه هایی وجود دارد که خیالتان را 
راحت می کند. برای حل کردن هر مشکلی باید صورت مسئله ای 
دقیق و واضح داشــته باشید. برای اینکه شیرتان زیاد شود هم 
نیاز به شناخت عوامل و دلایل کمبود شیر خود دارید. در ادامه، 

به برخی از دلایل کافی نبودن شیر مادر اشاره می کنیم.
1. استفاده از شیرخشک ��

قانون شیردهی قانون عرضه و تقاضاست؛ یعنی هرقدر کودک 
بیشتر شــیر بخورد، شیر تولیدی هم بیشتر می شود. سینه های 
خالی از شــیر به بدن علامت می دهند که باید شیر تولید شود. 
حالا اگر پای شیرخشک به سفره نوزاد کوچکتان باز شود، روند 
تولید شــیر در بدن کاهش می یابد. هر بطری شیرخشک نوزاد 
نشــانه ای اســت که به بدن می گوید نیازی به تولید شیر مادر 

نیست.
2. استفاده از شیشه شیر ��

مکیدن سر شیشه شیر با سر سینه متفاوت است. شیردهی نیاز به 
مکیدن زیاد دارد؛ اما خوردن شیر از شیشه برای کودک آسان تر 
است. پس اگر نوزاد به شیشه عادت کند، دیگر میلی به مکیدن 
پستان نخواهد داشت و فرایند ساده ترِ شیرخوردن، یعنی استفاده 
از شیشه را ترجیح خواهد داد. ورود شیشه به فرایند غذاخوردن 

کودک، روند شیردهی طبیعی را مخدوش می کند.
3. استفاده از پستانک ��

پستانک روی مکیدن پســتان مادر اثرات منفی دارد. چگونه؟ 
پستانک مدت زمان مکیدن ســینه مادر را کم می کند. هرقدر 
کودک کمتر ســینه مادر را بمکد، مقدار شیر کمتری هم تولید 

می شود.
4. برنامه ریزی زمان شیردهی ��

قانونی در کار نیســت؛ هروقت نوزاد گرسنه می شود، باید به او 
شیر بدهید. اگر پای برنامه ریزی برای شیردهی به میان بیاید، 
چرخه تولید و تقاضای شیر دچار اختلال و شیر کمتری در بدن 

مادر تولید خواهد شد.
5. خواب آلودگی نوزاد ��

در چند هفته نخســتِ ورود به این دنیا، برخی از نوزادان بسیار 
خواب آلودنــد و فقط به نــدرت و برای دوره هــای کوتاه مدت 
شــیر می خورند. تا زمانی که کودک حالت خواب آلودگی دارد، 

دســت کم هر ۲ ساعت در روز و هر 4 ساعت در شب به او شیر 
بدهید تا مقدار کافی شیرتان تأمین شود.

6. کوتاه بودن زمان شیردهی ��
تا زمانی که نوزاد مایل به شــیرخوردن است، به او شیر بدهید و 
فرایند را متوقف نکنید. اجازه دهید خود نوزاد به شیرخوردن پایان 
بدهد. در این صورت، خللی در فرایند تولید و دریافت شــیر به 
وجود نمی آید. هرقدر مدت شیردهی به نوزاد را طولانی تر کنید، 
چربی شــیر مادر هم بیشتر خواهد شد. چربی بیشتر به افزایش 
وزن نوزاد کمک می کند و ســبب می شــود زمان طولانی تری 

سیر بماند.
7. هر بار شیردهی فقط با یک پستان ��

اگر می خواهید مقدار شــیرتان را افزایش دهید، ترفندی وجود 
دارد. چه ترفنــدی؟ اجازه بدهید در هر بار شــیردهی، کودک 
شیرخوردن از یک پستان را تمام کند و بعد به سراغ پستان دیگر 
بروید؛ اما اگر مقدار شــیرتان کاملًا ثابت شده و کودک نیز در 
حال افزایش وزن است، در هر بار شیردهی، فقط از یک پستان 

استفاده کنید.
8. اختلال در سلامتی نوزاد ��

امکان دارد مشــکلات جســمانی مانند زردی، یا مشــکلات 
ســاختاریِ زبان مانع از آن شوند که به نوزاد به اندازه کافی شیر 

برسد. مصرف کمتر شیر باعث کاهش شیر مادر می شود.
۹. اختلال در سلامتی مادر ��

کم خونــی، کــم کاری تیروئیــد، خونریزی بعــد از زایمان، 
جراحی/ آســیب قبلی سینه، مشــکلات هورمونی، مشکلات 
آناتومیکی، داروها )برای مثال، قرص ضد بارداری هورمونی( یا 
سیگارکشیدن نیز می توانند بر روند تولید شیر مادر اثرات منفی 

بگذارند.
آیا راهی برای افزایش شیر مادر وجود دارد؟ ��

همان طور که پیش تر هم گفته شد، فرایند تولید شیر مانند روند 

عرضه و تقاضاســت. هرقدر کودک شیر بیشتری بخواهد، شیر 
بیشتری هم تولید می شود. به راه کارهای زیر برای افزایش شیر 

مادر دقت کنید:
1. کودک باید به درستی سینه را بمکد ��

زمانی شیر بیشتری تولید می شود و نوزاد بهتر شیر می خورد که 
پستان به درستی مکیده شود. خارج شدن درست شیر از پستان ها 
اهمیت زیادی دارد. نوزادان به دلایل مختلفی به درستی پستان 

را نمی مکند؛ مثلًا:
مک زدن با روش نادرست؛

خواب آلودگی؛
وجود مشکلات جسمانی در نوزاد؛

و….
اگر به هر دلیلی کودک به خوبی شــیر را نمی مکد، باید چاره ای 
بیندیشــید. چه چاره ای؟ باقی مانده شــیر را در هر بار شیردهی 
بدوشــید و برای استفاده نوزاد کنار بگذارید. این کار را تا زمانی 
ادامه بدهید که دیگر مشــکل مکیدن وجود نــدارد و در زمان 

شیردهی، نوزاد تمام شیر را مصرف می کند.
2. مرتب و در مدت زمان مناسب شیر بدهید ��

اگر کودک در افزایش وزن مشــکل دارد، دست کم در روز هر 
۱٫۵ تا ۲ ســاعت و در شب هر ۳ ساعت به کودک شیر بدهید. 
تا زمانی که کودک مایل به شیرخوردن است به او شیر بدهید و 
این کار را متوقف نکنید. اجازه بدهید یک دل سیر شیر بخورد.

3. از هر دو پستان کمک بگیرید ��
بعد از اینکه کودک از یک پســتان شــیر خورد، پستان دیگر را 
در دهانش بگذارید. در هر بار شــیردادن، ۳ بار یا بیشتر طرف 
شیردهی را عوض کنید. با خواب آلودشدن نوزاد یا بی علاقه شدن 

به ادامه شیرخوردن، پستان شیردهی را تغییر بدهید.
4. دور پستانک و شیشه را خط بکشید ��

استفاده از پســتانک یا شیشــه روی روش مکیدن نوزاد تأثیر 

می گذارند و ترجیحات نوزاد را تغییر می دهند. نوشیدن شیر از 
شیشه برای نوزاد ساده تر است؛ پس عادت کردن او به آنها باعث 

بی علاقگی اش به مکیدن شیر از پستان می شود.
5. فقط شیر مادر به کودک بدهید ��

نوزاد زیر 6 ماه نباید مواد غذایی جامد، آب یا شیرخشک مصرف 
کند. کودکان بزرگ تر برای مصرف این مواد غذایی مشــکلی 
ندارند؛ اما کاهش میزان مصرف غذاهای جامد به شــیرخوردنِ 

بیشترِ نوزاد از پستان کمک می کند.
6. شیر را بدوشید ��

هرقدر تخلیه پستان بیشتر شود، شیر تولیدی از آن هم افزایش 
می یابد. دفعات دوشیدن شــیر، بعد یا بین جلسات شیردهی را 
بیشــتر کنید. افزایش مدت دوشیدن، در کنار بیشترکردن تعداد 
دفعات آن، روی شــیر تولیدی اثرات مثبــت می گذارد. مدت 
دوشــیدن را ۲ تا ۵ دقیقه پس از آخرین قطره شیر ادامه بدهید 

اما حتی افزودن جلسه کوتاه دوشیدن نیز مفید است.
7. مراقب خودتان باشید ��

مادر نیاز به اســتراحت و آرامش دارد. مادران شیرده باید هوای 
خود را داشته باشند. چطور؟

مایعات کافی بنوشید؛
رژیم غذایی متعادل و مقوی داشته باشند؛

مکمل مولتی ویتامین و مواد معدنی استفاده کنند.
مولتی فیکــس بانوان یک مکمل مولتی ویتامین و مواد معدنی 
برای تأمیــن نیازهای روزانه بدن مادران اســت. مصرف این 
مکمل در زمان شیردهی به افزایش شیر و در نتیجه، رشد بدن 
و مغــز نوزاد کمک می کند. برای تأمیــن نیازهای بدن خود و 
نوزادتان، به استفاده از مکمل مولتی ویتامین و مواد معدنی ویژه 

بانوان به همراه رژیم غذایی سالم فکر کنید.
8. از مکمل های افزایش شیر کمک بگیرید ��

استفاده از مکمل های افزایش شیر را نیز فراموش نکنید؛ برای 
نمونه، شیرافزا مکملی گیاهی است و شیر مادر را بیشتر می کند. 

این مکمل از 4 گیاه مختلف ساخته می شود:
گیاه رازیانه؛

شنبلیله؛
شوید؛
زیره.

شیرافزا - راهکارهای طبیعی برای افزایش شیر مادر
شــواهد و تحقیقات نشــان می دهند که هریک از این گیاهان 
در افزایش شــیر مادر نقش مثبتی دارند و می توانند به افزایش 
وزن نوزاد نیز کمک کنند. وجود شوید در مکمل شیرافزا دل درد 
نــوزادان را کاهش می دهد. معمولًا ۲4 تا ۷۲ ســاعت پس از 
مصرف شیرافزا، تولید شیر شــروع می شود. البته ممکن است 

که این فرایند برای بعضی از مادران دو هفته هم طول بکشد.
در آخر

شیردهی از آن ماجراهای مهم در دنیای فرزندداری و مادرانگی 
اســت. یکی از دغدغه های مهم هر مادری این است که غذای 
خوب و کافی به کودکش می دهد یا خیر. خوشبختانه روش ها 
و مکمل های مفیدی برای افزایش شیر مادر و سرعت بخشیدن 
به وزن گیری نوزاد وجود دارند. فقط باید با آنها آشنا باشید. پس 

دیگر جای نگرانی باقی نمی ماند، می ماند؟

عوامل کمبود شیر مادر و راهکارهای افزایش آن

از آنجا که فعالیت بدنی ما در شــب کاهش می یابد همیشــه 
توصیه می شــود یک شــام ســبک بخورید تا از سوءهاضمه 
جلوگیری کرده و باعث خواب خوب شود. در حالی که خوردن 
یک شــام ســبک یکی از قوانین معمول در وعده شام است 
بســیاری از قوانین دیگر نیز وجود دارد که اغلب نادیده گرفته 

می شوند.
قبل از غذا خوردن آب نمی نوشید ��

از ســردرد، یبوست گرفته تا خستگی کمبود آب بدن می تواند 
منجر به بســیاری از نتایج منفی شود. نه تنها این، همچنین 
می تواند منجر به افزایش وزن و هضم ضعیف شــود. نوشیدن 
آب قبل از غذا به شــما کمک می کند کالری کمتری مصرف 

کنید که نخستین قدم برای حفظ وزن سالم است.
غذای خود را در ظروف پلاستیک مایکروویو می کنید ��

اگر اغلب غذای خود را در پلاســتیک می پیچید یا آن را قبل 

از مایکروویو در یک ظرف پلاستیکی نگهداری می کنید مواد 
شــیمیایی ناســالم زیادی مصرف می کنید. ظروف ایمن غیر 
مایکروویو ممکن است بیســفنول ای و فتالات را داخل غذا 
بریزند به ویژه اگر غذا چرب باشــد. این مواد شیمیایی گمان 
می رود مخل عملکرد غدد درون ریز باشــد که هورمون های 

سلول های سالم را مختل می کند.
شام شما شامل سبزیجات نیست ��

دیشب شام چی داشتید؟ چه برنامه ای برای شام امشب دارید؟ 
اگر بشــقاب شما میوه و ســبزی های زیادی ندارد در آینده از 
مشکلات قلبی عروقی رنج خواهید برد. بر اساس مطالعه ارائه 
شده در کنفرانس سالانه انجمن تغذیه آمریکا در سال ۲0۱۹، 

از هر ۱۲ نفر یک نفر به دلیل عدم مصرف کافی سبزی بر اثر 
بیماری قلبی عروقی و سکته مغزی می میرد.

شما در وعده شام خود پروتئین وارد نمی کنید ��
مطالعات نشان داده است نداشتن پروتئین در وعده شام باعث 
گرســنگی زودتر شما می شــود و در نهایت کالری اضافی بار 
می آوریــد. کالری اضافی به معنای افزایش وزن اســت که با 

فهرست طولانی مشکلات سلامتی همراه است.
شما خیلی تند غذا می خورید ��

تند غذا خوردن می تواند شــما را چاق کرده و به قلبتان آسیب 
برســاند. زودخواران ۱۱.6 درصد بیشتر احتمال دارد به سندرم 
متابولیک مبتلا شوند، اختلال خوشه ای شامل فشار خون بالا، 

سطح قند خون بالا و ســطح تری گلیسیرید است، همچنین 
سریع غذا خوردن با افزایش وزن نیز همراه است. هنگامی که 
ســریع غذا می خورید غذا را به درستی نمی جوید که می تواند 

بر تعداد مواد مغذی دریافت شده از غذای سالم تأثیر بگذارد.
بعد از شام نشسته اید ��

براســاس مطالعه ای که توسط انجمن ســرطان آمریکا انجام 
شده، نشستن برای مدت طولانی در زمان های اوقات فراغت 
با خطر بالای مرگ از ۱4 علت شــایع مرگ مرتبط است. این 
مطالعه شــامل ۱۲۷ هزار و ۵۵4 نفر بود که به مدت ۲۱ سال 
هیچ بیماری مزمن نداشتند. مشخص شد افرادی که بعد از شام 
هیچ حرکتی انجام نمی دهند بیشتر در معرض خطر مرگ ناشی 
از سرطان، بیماری قلبی، دیابت، سکته مغزی، بیماری کلیوی، 
بیماری کبدی، بیماری ریوی، بیماری پارکینســون، بیماری 

آلزایمر و اختلالات عصبی هستند.

 

 

باجه خبر

ما بیشتر عمر خود )نزدیک به یک سوم آن( را در خواب سپری 
می کنیــم. و از آنجایی که ما در رختخواب می خوابیم چربی ها، 
ســلول های مرده و آلودگی ها می تواند بر روی لوازم خواب ما 

باقی بمانند و به مرور انباشته شوند.
1- جوش و تحریک پوست ��

اگر جوش زده اید احتمالًا روبالشی تان کثیف است. استفادهٔ هر 
روزه از رختخواب خود می تواند باعث انباشت پوست مرده، چربی 
و باکتری ها و درنتیجه مسدود شدن منافذ پوست و زدن جوش 
شود. علاوه بر این ممکن اســت پوستتان قرمز شود که علت 
آن باکتری های همراه مایت های دمودکس اســت، حشــرات 

میکروسکوپی که لابه لای لوازم خواب ما زندگی می کنند.
اگر احساس می کنید پوستتان سرحال نیست سعی کنید هر ۲ تا 

۳ روز یک بار روبالشی خود را عوض کنید.
2- حساسیت های ناشی از مایت های گرد و غبار ��

شب ها عطسه می کنید و چشم هایتان به خارش می افتد؟ شاید 
از آلــرژی رنج می برید. برای آلرژی علل مختلفی وجود دارد، از 

گردهٔ گیاهان و گرد و غبار گرفته تا مایت های گرد و غباری که 
در رختخواب شــما زندگی می کنند. این مایت های گرد و غبار 
گرچه میکروسکوپی هســتند اما ممکن است باعث مشکلات 

جدی مثل آلرژی و آسم شوند.
برای دوری از آن ها لوازم خواب خود را حتماً با آب داغ بشویید. 
برای جلوگیری از حساسیت ناشی از مایت های گرد و غبار حتی 
می توانید لوازم خواب خود را از جنســی انتخاب کنید که هوا را 
از خود عبور دهد و مناسب کسانی باشد که دچار آلرژی هستند.

3- مضرات خوابیدن با حیوان خانگی خود ��
خوابیدن با حیوان خانگی خود شاید بامزه و خوشایند باشد، اما با 
خطراتی همراه اســت که باید از آن ها آگاه باشید. از آنجایی که 
بر روی بــدن بعضی حیوانات خانگی کک وجود دارد، اول باید 
آن ها را از بین ببرید چون می توانند شــما را دچار بیماری لایم 
کننــد. موی بدن حیوانات خانگی هم مایت های گرد و غباری 

که در رختخواب شما زندگی می کنند را به خود جذب می کند.
اگر تصمیم دارید با دوست پشمالوی خود بخوابید حتماً به طور 

مرتب لوازم خواب خود را بشویید و همیشه سلامت و بهداشت 
حیوان خانگی تان را حفظ کنید.

4- خارش سر ��
گرما و رطوبت روبالشــی ها می تواند محل بسیار مناسبی برای 
زندگی نوعی قارچ به نام درماتوفیت فراهم کند. این قارچ باعث 
ریزش تکه ای موهای ســر و خارش می شود که به این مشکل 
کرم حلقوی پوست سر گفته می شود. گرچه این مشکل درمان 
سختی ندارد اما بهتر است از آن پیشگیری کنید. برای کاهش 
احتمال بروز این مشکل، حتماً بالش و روبالشی خود را بشویید.

5- عفونت مجدد چشم ها ��
اگر به مشکل قرمز شدن چشم ها دچار شده اید، یکی از مظنونین 
می تواند لوازم خوابتان باشد. علت این مسأله باکتری های موجود 

در لوازم خواب به ویژه روبالشــی ها اســت. اگر شما و هر کس 
دیگری که با او در یک تخت می خوابید به تازگی دچار مشکل 
قرمز شدن چشم ها شــده باشید، باید لوازم خواب خود را با آب 

داغ بشویید تا احتمال عفونت مجدد کاهش یابد.

 

 

مضررات عوض نکردن رو بالشتی

نیلوفر شهدوست

رایحه هایی
که به کمک 
سلامت شما 

می آید

عادت های اشتباه در وعده شام که عمر شما را کوتاه می کنند
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خواندنی
دلایل سرد نکردن و گرم شدن 

داخل یخچال

علت ســرد نکردن و گرم شدن داخل یخچال را 
در ادامه بخوانید:

خرابــی فن اپراتور در خنک نکردن یخچال نقش 

دارد.
گرم شــدن یخچال به علت معیــوب بودن فن 

کندانسور
مقــدار زیاد مواد غذایی در داخــل یخچال دلیل 

خنک نکردن یخچال
تنظیم نبودن دمای یخچال

وجود مانع بر سر راه گردش هوا دلیل گرم بودن 

است.
نقش لوله های کندانســور در گــرم بودن داخل 

یخچال مؤثر است
سرد نشدن یخچال به دلیل کمبود گاز مبرد

معیوب بودن کمپرسور و رله کمپرسور علت سرد 
نکردن یخچال

گرم شدن داخل یخچال به علت ایراد درب باز

در زمان عصر حجر، انســان نگاهی همراه با ترس و احترام نســبت به حیوانات 
پیرامونش داشت. حیواناتی که می توانستند به راحتی سرنوشتش را تغییر دهند، امّا 
زمان گذشــت و اوضاع تغییر کرد. انسانِ هوشمند، ابزار ساخت و ابزارها روزبه روز 
پیشرفته تر شدند. این پیشرفت، قدرت بشر و تسلطش بر طبیعت و موجودات دیگر 
را بیشتر و بیشتر کرد. کار به جایی رسید که انسان، خود را موجود برتر دانسته و 
حیــات را به خدمت خود درآورد. همین نگاه برتری طلبانه به طبیعت و موجودات 
زنده دیگر است که باعث شده هزاران گونه جانوری منقرض شوند و هزاران گونه 

دیگر در خطر انقراض باشند.
رفته رفته بشر دچار توهم شکست ناپذیر بودن شد. آن ترس و احترامی که زمانی 
نسبت به حیوانات داشت، از بین رفت. ابزارها و سلاح های امروزی، از بین بردن 
حیوانات را آســان تر هم کرد و انسان فراموش کرد که آنقدرها هم که می اندیشد 
قدرتمند نیســت. بلایای طبیعی که در چند ثانیه و دقیقه تمام دنیای ما را زیرورو 
می کنند، یادآوری خوبی بر جایگاه انسان در این جهان است. درست مانند بلایای 
طبیعی، حیواناتی نیز هستند که سالانه جان چندین نفر تا چندین هزار نفر انسان 

را می گیرند؛ آن هم بدون اینکه انتظارش را داشته باشیم.
رتبه 15: زنبور ��

تعداد مرگ در سال: حدود ۱00 نفر
زیستگاه: کل جهان

ویژگی بارز: رنگ زرد و مشکی
با وجود اینکه همه ما با شنیدن صدای زنبور کمی خودمان را جمع و جور می کنیم، 
امــا معمولًا واکنش دیگری نشــان نمی دهیم و بعد از چنــد ثانیه صدا از ما دور 
می شود. اما همین موجود در سال بیش از ۱00 نفر را می کشد. شاید چون زنبورها 
را دست کم می گیریم، این عدد سالانه بالاتر هم می رود. مرگ های ناشی از نیش 
زنبور معمولًا در اثر واکنش های حساسیت زا است و نه سم موجود در نیش زنبور. 
جالب اینجاســت که مرکز کنترل و پیشگیری از بیماریِ آمریکا اعلام کرده، ۸0 

درصد کسانی که در اثر نیش زنبور می میرند، مرد هستند.
رتبه 14 گوزن ��

تعداد مرگ در سال: بیش از ۱00 نفر
زیستگاه: آمریکای شمالی
ویژگی بارز: شاخ های بلند

آشــنایی ما با گوزن ها به کارتون بامبی بازمی گردد. ســؤال اینجاست که بامبیِ 
چشم درشت کودکی ما، چطور سالانه بیش از ۱00 نفر را می کشد؟ در واقع بامبی 
مســتقیماً دست به کشتن نمی زند، بلکه باعث تصادفاتی است که منجر به مرگ 
می شــود. با اینکه به عنوان یک موجود زنده، گوزن خطرناک نیست، اما بارها با 
ورود به جاده ها باعث تصادف شــده اســت، به خصوص در شب ها که دید کافی 
وجود ندارد. مســأله اینجاست که گوزن ها زمانی که نور اتومبیل به آنها می تابد، 
قابلیت حرکت خود را از دســت می دهند. اگر گوزنی را در جاده دیدید، بوق نزنید 

و از مسیر منحرف نشوید.
رتبه 13: بوفالو آفریقایی ��

تعداد مرگ در سال: ۲00 نفر
زیستگاه: آفریقا

ویژگی بارز: شاخ های تابیده
شاخ های بوفالوی آفریقایی شبیه به کلاه گیس هایی است که اشراف انگلیسی در 
قرن ۱۸ به سر می گذاشــتند. اگر دقیق تر نگاه کنید، شاخ های بوفالو خنده دار به 
نظر می آید، اما دقیقاً همین شاخ ها است که از بوفالو موجودی کشنده می سازد. به 
علاوه، این شاخ ها باعث شده که بوفالو هدف شکارچیان قرار گیرد. به بوفالوهای 
آفریقایی مرگ ســیاه هم می گویند؛ چون اگر زخمی شــوند به شدت پرخاشگر 

می شــوند. وقتی یکی از بوفالوها زخمی می شود، کل گله دست به یکی کرده و 
حمله می کنند. سرعت آنها در این حالت تا 60 کیلومتر برساعت هم می رسد.

رتبه 12: شیر ��
تعداد مرگ در سال: ۲۵0 نفر

زیستگاه: آفریقا و هند
ویژگی بارز: یال و دندان های تیز

سلطان جنگل، شکارچی تنبلی است. با این وجود بیش از ۲۵0 انسان در سال، در 
اثر حملات شــیرها کشته می شوند. شیرها بیش از ۲0 ساعت در روز می خوابند، 
اما اگر به هر دلیلی انســان با آنها روبه رو شــود، کار تمام است. بدترین اقدام در 
این حالت، فرار کردن و بیهوش شــدن اســت. ســرعت بالا و دندان های تیز از 
ویژگی های اصلی این گونه جانوری است. هرگز پشت خود را به یک شیر نکنید. 
این کار دعوتنامه حمله اســت. مطمئن باشــید در این حالت شیر به سمت شما 

یورش می برد.
رتبه 11: فیل ��

تعداد مرگ در سال: ۵00 نفر
زیستگاه: آفریقا و آسیا

ویژگی بارز: گوش های بزرگ و خرطوم
فیل ها موجودات آرامی هستند. معمولًا آنها را حین خوردن برگ درختان و میوه ها 
می بینیم، اما اگر تحریک شــان کنید، می توانند جزو کشنده ترین حیوانات جهان 
باشند. فیل ها سالانه ۵00 نفر را می کشند. البته این آمار مقابل آمار شکار غیرقانونی 
فیل ها چیزی نیست. شکارچیان غیرقانونی، روزانه ۱00 فیل را می کشند. علاوه 
بر آن، فیل ها از سن ده سالگی از طبیعت ربوده می شوند تا اهلی شده و به عنوان 
حیوان کاری از آنها بهره برداری شود. تا قرن نوزدهم، از فیل ها در جنگ ها استفاده 
می شد و در برخی از مناطق ابزار اعدام بودند. فیل ها هم موجوداتی گله ای هستند 

و اگر فیلی احساس خطر کند، کل گله گوش به زنگ می شود.
رتبه 10: اسب آبی ��

تعداد مرگ در سال: ۵00 نفر
زیستگاه: آفریقا

ویژگی بارز: دهان و دندان های بزرگ
اســب های آبی به شدت پرخاشگر هستند و حساسیت زیادی روی قلمروی خود 
دارند. اســب های آبی سرعتی معادل انســان دارند و اگر احساس خطر کنند، به 
راحتــی می توانند او را از پای درآورند. آن ها ۱6 ســاعت از شــبانه روز را در آب 
ســپری می کنند و تنها برای غذا خوردن است که از آب خارج می شوند. اسب ها 
آبی بین ۱000 تا ۳000 کیلوگرم وزن دارند و روزانه نزدیک به 40 کیلوگرم علف 

می خورند.
رتبه ۹: کرم های نواری ��

تعداد مرگ در سال: ۷00 نفر
زیستگاه: کل جهان

ویژگی بارز: شکل مسطح، شبیه به روبان پارچه ای
این کرم یکی از کشــنده ترین موجودات زنده جهان اســت. کرم نواری، عفونتی 
به نام سیستی ســرکوزیس ایجاد می کند. مبتلایان به این عفونت ممکن اســت 
برآمدگی سفتی زیر پوست خود حس کنند که حدود یک یا دو سانتیمتر طول دارد. 
البته ممکن اســت مبتلایان سال ها هیچ علائمی نداشته باشند و بیماری ناگهان 
بروز کند. سیستی سرکوزیس را می توانید از مصرف گوشت خام یا نیم پخته خوک 
بگیرید. کرم نواری که عامل این بیماری به حساب می آید، قاتلی خاموش است. 
همان طور که گفته شد ممکن است علائم تا وقتی شرایط حاد شود خود را بروز 
ندهند. در نهایت، این انگل باعث اختلال در عملکرد اندام های درونی، اختلال در 

سیستم عصبی، انسداد دستگاه گوارش و تشنج می شود.
رتبه 8: تمساح ��

تعداد مرگ در سال: ۱000 نفر
زیستگاه: استرالیا، آسیا، آفریقا و آمریکا

ویژگی بارز: فلس های سخت و فک استخوانی
تمساح ها، همانطور که از ظاهرشان پیداست، خطرناک هستند. وقتی به آنها نگاه 
می کنید، دایناســوری می بینید که تبدیل به خزنده شده است. تمساح ها سالانه 
۱000 نفر را می کشند. از ۲۷ گونه مختلف این جانور، ۷ گونه به شدت برای انسان 
خطرناک هســتند. تمساح ها بومی مناطق استوایی هستند، مانند استرالیا، آفریقا، 
آســیا و استرالیا. بیشترین میزان مرگ و میر اما در نواحی دور افتاده آفریقا اتفاق 
می افتد. تمساح رود نیل، خطرناک ترین گونه این جانور است. تمساح نیل سالانه 

بیش از ۳00 نفر را از پای درمی آورد.
رتبه 7: کرم آسکاریس ��

تعداد مرگ در سال: ۲۵00 نفر
زیستگاه: کل جهان

ویژگی بارز: شبیه به رشته نودل
آســکاریس انگلی اســت که در روده کوچک ایجاد عفونت می کند. این کرم، با 
خوردن تخم پرندگانی که به آن آلوده هســتند وارد بدن می شود. به علاوه، اگر 
دست شما آلوده باشد و آن را در دهان خود قرار دهید یا مواد خامی مصرف کنید 
که درســت شسته نشــده، احتمال ابتلا به عفونت های مرتبط با کرم آسکاریس 
را دارید. ابتلا به این بیماری در مکان هایی که سیســتم فاضلاب ناکارآمد دارند 

بیشتر است.
رتبه 6: پشه تسه تسه ��

تعداد مرگ در سال: ۱0 هزار نفر
زیستگاه: آفریقا

ویژگی بارز: پشه ای با رنگ زرد
نیش پشــه تسه تسه بسیار ناخوشایند اســت. البته نام این پشه ستسی است، اما به 
اشــتباه با خوانش تسه تســه رواج پیدا کرده است. این پشــه، باعث بیماری به نام 
تریپانوزومیاز آفریقایی یا بیماری خواب می شود. بیماری با تب و سردرد شروع شده و 
بیمار چند هفته با این علائم درگیر است. در مرحله دوم، خستگی، کرختی و ضعف 
شــدید به آن اضافه می شــود. اگر درمان صورت نگیرد، خستگی و ضعف تشدید 

می یابد و بیمار در نهایت از دنیا می رود.
رتبه 5: سن ضارب یا سن قاتل ��

تعداد مرگ در سال: ۱0 تا ۱۲ هزار نفر
زیستگاه: آمریکای شمالی و جنوبی، اروپا، آسیا و آفریقا

ویژگی بارز: بدن مسطح با نقاط قرمز و نارنجی
همان طور که از اســم این حشره مشخص است، این موجود کوچک یک قاتل به 
تمام معنا اســت. سن قاتل شما را می گزد، خون شــما را می مکد و بیماری به نام 
شــاگاس یا تریپانوزومیازیس را به شما منتقل می کند. این بیماری باعث عفونت و 
التهاب بافت های بدن می شود. سن ضارب، نه تنها به انسان، که به سایر حشرات نیز 
حمله می کند و بعد از اینکه خون طعمه خود را کامل مکید، بدن طعمه را به عنوان 

سپر دفاعی پشت خود حمل می کند.
رتبه 4: حلزون آب های شیرین ��

تعداد مرگ در سال: ۱0 تا ۲0 هزار نفر
زیستگاه: آفریقا، آمریکا جنوبی و آسیا

ویژگی بارز: لاک قهوه ای مایل به صورتی
تصور اینکه علت مرگ ۱0 تا ۲0 هزار نفر در سال موجودی است به کندی حلزون، 
واقعاً ناراحت کننده است. البته حلزون آب های شیرین، مانند عقرب یا عنکبوت به شما 
حمله نمی کند، اما می تواند باعث به وجود آمدن نوعی بیماری به نام شیستوزمیازیس 
یا تب حلزون شود. این بیماری در مجاری ادرار و روده ها عفونت ایجاد می کند. قرار 
گرفتن در آبی که حاوی انگل های این بیماری است، می تواند شما را بیمار کند. تب 

حلزون را بیشتر در کشورهایی می بینیم که از آب لوله کشی تمیز استفاده نمی کنند.
رتبه 3: سگ ��

تعداد مرگ در سال: ۲۵ تا ۳0 هزار نفر
زیستگاه: کل جهان

ویژگی بارز: کف در اطراف دهان
سگ هایی که مبتلا به هاری هستند، علت مرگ ۲۵ تا ۳۵ هزار نفر در سال هستند. 
باورش ســخت است اما محبت کردن شما به ســگ هایی که واکسینه نشدند و از 
شرایط زندگی آنها اطلاعی ندارید، می تواند باعث مرگ شما شود. سازمان بهداشت 
جهانی اعلام کرده است که بیش از ۹۹ درصد کسانی که به هاری مبتلا شده اند، این 
بیماری را از ســگ ها گرفته اند. هاری را می توان با واکسن از بین برد اما در مناطق 
دور افتاده آسیا، آفریقا و آمریکای جنوبی، که واکسیناسیون انجام نشده است، سالانه 

تعداد زیادی جان خود را در اثر هاری از دست می دهند.
رتبه 2: مار ��

تعداد مرگ در سال: ۲۵ تا ۱00 هزار نفر
زیستگاه: کل جهان به جز قطب جنوب

ویژگی بارز: تشخیص مارهای سمی از غیرسمی به شکل سر، رنگ پوست و چشم ها 
بستگی دارد

انسان ها دو دسته اند، آن هایی که عاشق مارها هستند و آنهایی که از مارها متنفرند، 
معمولًا دســته میانی وجود ندارد. ســالانه بیش از ۱00 هزار نفر جان خود را در اثر 
مارگزیدگی از دســت می دهند. سازمان بهداشــت جهانی اعلام کرده که بین 600 
تا ۳000 گونه از مارها ســمی هستند. مشــکل اینجاست که گروهی از سمی ترین 
مارهای دنیا در مناطق حاشیه ای روستاها زندگی می کنند. این مسأله تعداد تلفات را 
بالا می برد چرا که دسترسی به پادزهر و خدمات درمانی در این مناطق دشوار است. 
البته تمام مارها از روش یکسانی برای کشتن شما استفاده نمی کنند، مثلًا آناکوندا و 
پایتون، به جای زهر شــما را له می کنند. یا مثلًا کبری ها برای اینکه شما را بکشند 

لازم نیست لمستان کنند، صرفاً از دور به شما سم می پاشند.
رتبه 1: پشه ��

تعداد مرگ در سال: ۷۲۵ هزار تا ۱ میلیون نفر
زیستگاه: کل جهان، به جز مناطق بسیار سرد

ویژگی بارز: دست و پاهای دراز
اگر فکر کردید منظور از پشــه، نوع خاصی اســت که هرجای دنیا پیدا نمی شــود 
سخت در اشتباه هستید. کشنده ترین جانور جهان، موجودی است که همه ما بارها 
با آن درگیر بودیم. خارش، کوچک ترین مشــکلی است که پشه ها ایجاد می کنند. 
آن ها بزرگ ترین ناقلان جهان هستند و می توانند به راحتی بیماری هایی مانند زیکا، 
مالاریا، تب دنگی و تب زرد را منتقل کنند که همگی کشــنده هستند. خوشبختانه 
راهی برای پیشگیری وجود دارد. کافی است از محلول ها و محصولات دافع پشه ها 
استفاده کنید و دیگر لازم نیست نگران مرگ از تب زرد یا بیماری های مشابه باشید 
یا حداقل اگر به این بیماری ها مبتلا شــدید، می دانید که عامل بیماری پشه نبوده 

 است.

 

کشنده ترین جانوران جهان

 هشدار دانشمندان درباره همه گیری بعدی دنیا؛
 این بار اَبَر قارچ کشنده ژاپنی

در محیط های درمانی به آن مبتلا می شوند، به ویژه بیمارانی 
که برای آن ها از لوله های تغذیه یا تنفسی و یا سوند در 
رگ های بزرگ آن ها اســتفاده می شود. این قارچ باعث 
خونریزی، ایجاد زخم و عفونت گوش می شود و در نمونهٔ 
ادرار و مجاری تنفسی هم یافت شده اما مشخص نیست 
که آیا کاندیدا آریس واقعاً ریه ها یا مثانه را عفونی می کند 

یا نه.
منشأ کاندیدا آریس ��

ایــن بیماری قارچی اولیــن بار در ســال ۲00۹ در ژاپن 
شناســایی شد و به دلیل افزایش شیوع جهانی آن به یکی 
از اولویت های اصلی مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها 
در ایالات متحده بدل شــده است. قارچ کاندیدا آریس تا به 

امروز در بیش از ۳0 کشور دنیا شناسایی شده است.
چه عاملی باعث ابتلا به کاندیدا آریس می شود؟ ��

دپارتمان سلامت ایالات فلوریدا و مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها در آمریکا 
با همکاری یکدیگر به تحقیق دربــارهٔ این قارچ پرداختند. در گزارش مرکز کنترل 
و پیشــگیری از بیماری ها در آمریکا آمده کامپیوترهای ســیار و تجهیزات پزشکی 
بیمارســتان فلوریدا بین هر بار اســتفاده همواره ضدعفونی نمی شدند و تجهیزات 
پزشــکی )مثل لوله های تنفسی و گازهای اســتریل( در محفظه های باز نگهداری 

می شدند.
بر اســاس گزارش این سازمان، کارکنان بیمارستان فلوریدا احتمالًا از ترس ابتلا به 
ویروس کرونا اقدام به زدن چند لایه ماســک و دیگر تجهیزات محافظت شخصی 
می کردند، امری که توصیه نمی شــود و در حقیقت ریســک انتقال میکروب را بالا 
می برد. مواردی از اســتفادهٔ طولانی و مجدد از ماسک و دیگر تجهیزات محافظت 
شــخصی هم وجود داشت. به گفتهٔ مرکز کنترل و پیشگری از بیماری ها در آمریکا 
ایــن قارچ می توانــد در محیط های درمانی از طریق تماس با ســطوح محیطی یا 

تجهیزات آلوده یا از فردی به فردی دیگر منتقل شود.

دانشمندان از جدیدترین گمانه زنی خود دربارهٔ عامل احتمالی 
همه گیری بعدی دنیا خبر داده اند.

به گفتهٔ کارشناسان مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها در 
ایالات متحده آمریکا، یک قــارچ مخمر مانند به نام کاندیدا 
آریــس )Candida Auris( وجود دارد که بشــر باید مراقب 

آن باشد.
تحقیقات نشــان داده در صــورت ورود این قارچ به جریان 

خون، مرگ فرد تقریباً حتمی است.
به گفتهٔ دانشــمندان، یکی از چیزهایی که کاندیدا آریس را 
بسیار ترسناک می کند آن است که می تواند به مدت طولانی 
روی سطوح بی جان باقی بماند و هیچ دارویی در برابر آن 

کارساز نیست. همین مقاومت کاندیدا آریس در برابر داروها می تواند آن را در 
صورت شیوع مرگبار کند. به همین دلیل آن را به طاعون تشبیه کرده اند.

در اوایل ماه ژانویه بود که با انتشــار پژوهشــی از سوی دولت آمریکا معلوم شد در 
ماه ژوئیهٔ ســال گذشتهٔ میلادی نزدیک به 40 مورد ابتلا به قارچ کاندیدا آریس در 
میان بیماران کرونایی بیمارستانی در فلوریدا شناسایی شده بود. بررسی ها در ماه بعد 
نیز نشان داد ۳۵ نفر دیگر از بیماران این بیمارستان گرفتار قارچ مذکور شده بودند.

طبق گزارش مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری هــا در ایالات متحده، اطلاعات 
تکمیلی در مورد وضعیت تنها ۲0 تن از این ۳۵ بیمار موجود بود و از این ۲0 نفر نیز 
۸ تن جان خود را از دســت دادند. با این حال روشــن نبود که آیا علت اصلی مرگ 

آن ها قارچ کاندیدا آریس بوده است یا نه.
کاندیدا آریس چیست؟ ��

کاندیدا آریس یک مخمر مقاوم به چند دارو است که می تواند باعث عفونت تهاجمی 
شــود. توانایی این قــارچ در تکثیر بدون علامت در بــدن و ماندگاری اش بر روی 
سطوح، در موارد قبلی شیوع قارچ کاندیدا آریس در محیط های درمانی نقش داشته 

است.
کاندیدا آریس را با 40 درصد مرگ های بیمارســتانی مرتبط می دانند و افراد معمولًا 

ماه بهمن مناسبتی در دل خود جای داده 
که عشاق سرتاســر دنیا برای فرا رسیدن 
آن روزشــماری می کنند. این مناسبت روز 
ولنتاین یا همان روز عشــق است. ولنتاین 
هر ســاله در روز ۱4 فوریه برگزار می شود 
که امسال مصادف با ۲6 بهمن ماه است. 
ولنتاین روز ابراز عشــق اســت و آن را با 
خرید هدایای مختلف مثل شکلات و گل 

برای یکدیگر جشن می گیرند.
اما همانطور که گفته شد یکی از سنت های 
روز ولنتاین خرید هدیه اســت. هدیه های 
اصلی این روز گل رز، شکلات و عروسک 
هســتند. گل رز از گذشته نماد عشق بوده 
است. شــکلات های خوش رنگ و لعاب 
هم همواره پای ثابت هدایای عشــاق در 
روز ولنتایــن بوده انــد و آن ها با این هدیه 
طعم شــیرین و دلپذیر عشق را به یکدیگر 

می چشانند و علاقهٔ خود را ابراز می کنند.
البته بعضی افراد دوســت دارند یک هدیهٔ 
ماندگار دیگر هم در کنــار هدایای اصلی 
روز ولنتاین خریــداری کنند. اما نکاتی در 
رابطه با انتخاب هدیــه روز ولنتاین وجود 

دارد که باید به آن ها توجه شود:
هدیه ای بخرید که با ســطح رابطه تان در 
تناســب باشد. یعنی اگر تنها مدت کوتاهی 
از رابطهٔ عاشــقانهٔ شــما می گــذرد نباید 
هدیهٔ بســیار عاشــقانه ای خریداری کنید 

چون ممکن اســت برداشــت بدی از آن 
شــود. برعکس اگر مدت زیادی است که 
با یکدیگر در رابطه هســتید از شما انتظار 
می رود قدمت و صمیمیت رابطهٔ عاشــقانهٔ 
خود را در هدیهٔ روز ولنتاینتان لحاظ کنید.

هدیــه ای بخرید که شــریک عاطفی تان 
دوست دارد نه چیزی که خودتان خوشتان 
می آید. هنــگام خرید هدیــه روز ولنتاین 
حتماً علائق شــریک عاطفی تان را درنظر 
بگیرید و حواســتان باشــد صرفاً بر حسب 

سلیقهٔ خود این کار را انجام ندهید.
لزومی ندارد هدیهٔ شــما شکل عاشقانه ای 
کاربردی  و می توانید چیزی  باشــد  داشته 

برای شــریک عاطفی تان خریداری کنید. 
وقــت بگذارید و ببینید چه چیزی هســت 
کــه او دوســت دارد امــا خــودش آن را 
نمی خرد. همین موضوع علاقهٔ شــما را به 

او می رساند.
اگر نمی توانید زیاد پول خرج کنید، ســراغ 
یک هدیهٔ خلاقانه و احساســی بروید. این 
هدیــه مثلًا می تواند یک چیز دستســاز یا 
ترتیب دادن یک جشن کوچک و رمانتیک 
یا درســت کردن گلچینــی از آهنگ ها یا 
فیلم های مورد علاقهٔ شــریک عاطفی تان 
باشد. برای دادن یک هدیهٔ عاشقانه لزوماً 

نباید پول زیادی خرج کرد.

 چند پیشنهاد خوب برای هدیه
روز ولنتاین
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)آتلیه برنز(

سیستم کرونا زده مترو نیازمند کمک های مالی است

نایب رییس هیــات مدیــره و مدیرعامل
شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه  
ضمن تبریک ایــام ا... دهه مبارک فجر و 
چهل و دومین ســالگرد پیــروزی انقلاب 
اسلامی ایران گفت:  در حال حاضر دغدغه 
اصلی شــرکت بهره برداری متروی تهران 
مســائل مالی اســــت و نیاز به یک نگاه 
ویژه همــــه جانبه دارد چرا که مترو بحثی 
حاکمیتی اســت و باید همه دست به دست 

هم دهند تا توسعه و تجهیز شود.
 به گــزارش مدیریــت ارتباطــات و امور

بین الملل شــرکت بهره بــرداری متروی 
تهــران و حومه فرنوش نوبخــت با توجه 
به کمبود واگن و شــیوع ویــروس کرونا با 
مشکلات مالی هستیم که نیازمند همراهی 

همه جانبه دولت و شهرداری است.
وی تصریــح کــرد: آخریــن مبلغ کمک 
هزینه های صرفه جویی مصرف ســوخت 
نیزاسفندماه سال گذشته پرداخت شد اما در 
حال حاضر با توجه به شیوع ویروس کرونا و 
کاهش مسافران شرایطی که از قبل مشخص 
 شده را نداریم و مبلغی به مترو اختصاص پیدا 
نمــی کند اما درخواســت تجدیــد نظر در 
خصوص شرایط دریافت این کمک هزینه را 
به شورای محترم اقتصاد داده ایم وامیدواریم 

موافقت واجرا شود.
نوبخت با اشــاره به اینکه برای جذب منابع 
دولتی خیلی تلاش کرده ایم خاطرنشــان 
کرد: تاکنــون ردیف بودجه ای نتوانســته 
ایم ثبت کنیم و منتظر عنایت کمیســیون 
 تلفیق هستیم تا بخشی از مشکلات شرکت 

بهره برداری متروی تهران کاسته شود.
وی تصریح کرد: برای تأمین ناوگان و رفع 
مشکلات دولت و شهرداری باید کمک کنند 
تا اوراق مشارکتی که مسدود شده آزاد شود 

و خطوط تکمیل شوند.
مدیر عامل شــرکت بهره بــرداری متروی 
تهران و حومه با تاکید بر اینکه ابزار خاصی 
 برای دریافت مطالبات خود نداریم و تنها سعی

می کنیم با پیگیری و تعامل کارها را پیش 
ببریم افزود: در حــال حاضر ۱40 رام قطار 
 روزانــه وارد خطوط می شــوند. ما ســعی

می کنیم اورهال و تعمیر و نگهداری خوبی 
داشته باشیم اما با بی پولی های این روزها 
و افزایش قیمت دستمزد کارگرها و پرسنل 
نمی توانیم کارهای اساسی انجام دهیم چرا 
که اعــداد و مبالغی کــه در متروی تهران 
اعلام می شوند اعداد بزرگی است و تاکنون 
نیزمبلغی از منابع بلاعوض نتوانستیم جذب 
کنیم و به بخش هــای مختلفی همچون 
تأمین اجتماعی، اداره مالیات بدهکار هستیم 
که پرداخت نکرده ایم و با اعتراضات زیادی 
روبرو هســتیم اما وقتی که درآمدی نداریم 

چطور باید دیون خود را پرداخت کنیم.
نوبخت با اشــاره بــه اینکه عمــده دلیل 
اعتراضات شــهروندان ســرویس دهی در 
خطوط 6 و ۷ بــه دلیل کمبود ناوگان بوده 
و نداشتن پایانه اســت گفت: باید همزمان 
با ساخت ایســتگاه های خطوط، پایانه هم 
ســاخته شــود اما تا کنون این موضوع در 

خطوط سه و چهار مترو مهیا نشده است.
نوبخت با بیان اینکــه در حال حاضر برای 
کاهش ســرفاصله حرکت قطارها به علت 
نداشتن پایانه در خطوطی که پایانه ندارند با 
مشکل روبرو هستیم و این نیازمند حمایت 

بیشتر و جذب منابع جدید است.
وی گفت: کلنگ ســاخت پایانه خط ۳ چند 
ماه قبل زده شده اگرچه مشکل نداشتن پایان 
نیز به دلیل نبود نقدینگی لازم برای تأمین 
تجهیــزات و از زمانی که قیمت ارز افزایش 
پیدا کرده منابع مالی هم با محدودیت مواجه 
شده اند امیدواریم زودتر مشکلات حل شد 

و این پایانه راه اندازی شود.

وی خاطرنشان کرد: بودجه سال گذشته را 
با ارز 4 هزرو ۲00 بســته اند اما امروز برای 
تأمین قطعات با دلار ۲۵ هزار تومان خرید 

می کنیم.
نایب رییس هیات مدیره با اشــاره به اینکه 
مترو یک ســاختار پیوسته است و امروز بعد 
از ۲۱ ســال بهره برداری بــا بیش از ۲۵0 
کیلومتر خط و ۱۳0 ایســتگاه توانسته ایم 
سرفاصله ســه دقیقه را در خط دو و سه و 
نیــم دقیقه را در خطوط یــک و چهار و 6 
دقیقــه را در خط ســه اجرایی کنیم. گفت: 
 ظرفیت مترو بیش از اینهاست و طبق افق

پیش بینی شده باید با فاصله دو تا دو و نیم 
دقیقه سرویس دهی کنیم.

وی تصریح کرد: این موضــوع تاکنون به 
علت کمبود تجهیزات محقق نشــده است 
اگرچه طی سه سال گذشــته با استفاده از 
تمامی ظرفیــت در ۲۹ مرحله ســرفاصله 
حرکــت قطارها را کاهــش داده ایم اما در 
خطوط شش و هفت شرایط مطلوبی نداریم 
و با کمبود ناوگان مواجه هستیم، با توسعه 
خط 6 اگر 6۳0 دســتگاه واگن جدید وارد 
خطوط نشوند مشــکلات بیشتری خواهیم 

داشت.
نوبخت در خصوص ساخت واگن ملی گفت: 
تولید یک سلسله پیوسته است من معتقدم 
همه موانع خودشــان را دارند اما اول و آخر 

همه موانع مشکلات مالی است.
وی گفت: ما به دنبال تولید داخل هســتیم 
گام های خوبی نیز در این راســتا برداشته 
شده است اما تحریم ها گردش های مالی را 
کاهش می دهند و همین امر موجب افزایش 
 قیمت می شــود وقتی ارزش پــول پایین

می آید در واقع توان مســئولین نیز کاهش 
می یابد.

نایب رییس هیات مدیر و مدیرعامل شرکت 
بهــره برداری متــروی تهران با اشــاره به 
افزایش هزینه های این شــرکت در مقابل 
کاهش مســافران مترو و افزایش قیمت ها، 
افزود: دولت در سال جاری فقط ۲0 میلیارد 
تومان در قالب اوراق خزانه اسلامی به عنوان 
یارانــه بلیت مترو پرداخت کــرده و این در 

حالی اســت که ما از نظر مالی بسیار تحت 
فشار هستیم.

وی با تاکیــد به اینکه گرانی ارز هزینه های 
شرکت را چند برابر کرده و بسیار آزاردهنده 
است، ادامه داد: نگهداشت مترو هزینه زیادی 
دارد و شــامل قطعات یدکــی تخصصی و 

عمومی می شود.
مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری متروی 
تهران و حومه تصریح کرد: افزایش هزینه ها 
از سال گذشــته و همچنین کاهش میزان 
مســافران مترو شــرکت بهره برداری را با 

کمبود بودجه مواجه کرده است.
این در حالیســت که یارانه بلیت مترو برای 

کل کشور حدود 440 میلیارد تومان بود که 
امســال ۱00 میلیارد تومان تخصیص داده 
 شده و از این رقم ۲0 میلیارد تومان به شرکت

بهره برداری متروی تهران تعلق گرفته که 
رقم ناچیزی اســت و با توجه به هزینه های 
موجود، رقمی نیســت که بتوانیم روی آن 

حساب کنیم. 
نوبخت گفت: بخشی از هزینه های ما مربوط 
به امور جاری و حقوق کارگران است؛ حدود 
4۵ روز تا آغاز ســال جدید باقیمانده و باید 
بتوانیم به حــدود ۳۵00 کارگر پیمانکاران 
حقوق بپردازیم. این در حالیســت که هنوز 
همه پیمانکاران ما نتوانسته اند حقوق آذرماه 

را دریافت کنند.
نوبخت با اشــاره به اینکه به فکر کارگرانی 
هســتیم که در اوضاع اقتصادی فعلی باید 

هزینه های جاری زندگی را تأمین کنند.
وی افزود: باید کمک های جدی به شرکت 
بهره برداری متروی تهران صورت بگیرد تا 
بتوانیم این هزینه ها را تأمین کنیم. واقعیت 
این است که می توانیم به برخی نهادها مانند 
بیمه و تأمین اجتماعی بدهکار شــویم ولی 
نمی خواهیــم به کارگران بدهکار باشــیم و 
شایسته نیست شب عید آنها را دست خالی 

به خانه بفرستیم.
نوبخت با بیان اینکه بــا کمبود منابع مالی 
برای نگهداری شبکه موجود نیزتحت فشار 
هســتیم گفت در دوره کرونا هیچ کمکی به 
شــرکت بهره برداری متروی تهران نشده 
است این در حالی است که شرکت از روزی 
که بحث کرونا در کشور عنوان شد تاکنون 
لحظه ای از خدمتگزاری به شهروندان غافل 

نشده است.
وی با اشــاره به اینکه کارخانــه ها نیاز به 
گردش مالــی دارند گفت برای تولید داخلی 
مراکز تحقیقاتی و تولیــدی نیازمند کمک 
هــای مالی هســتند اما در حــال حاضر با 

محدودیت هایی رو به رو هستیم.
مدیر عامل شــرکت بهره بــرداری متروی 
تهــران و حومــه در ادامه گفت: شــرکت 
بهره برداری متروی تهران از ســال ۹۷ به 
صورت جدی تر برای تأمین قطعات، ســراغ 
تولیدکنندگان داخلی رفته و دانش فنی را با 
نظارت دانشــگاه ها در اختیار تولیدکنندگان 
داخلی قرار داده تــا برابر ضوابط اقدام کنند 
امیدواریم این کار کمک کند تا بومی سازی 

مترو بیشتر از گذشته شکل بگیرد. 
وی تصریح کرد: طی ســه ســال گذشته 
موفق شــده ایــم قطعه هندریــل بیش از 

 ۹00 پله برقی را توسط متخصصان داخلی
 بومــی ســازی کنیــم و کاهــش خرابی

پله برقی را در ایســتگاه های خطوط مترو 
شــاهد بودیم همچنین در ســال گذشــته 
قردادهایــی با شــرکت ذوب آهــن برای 
تأمیــن ۸00 تن ریل مترو منعقد کردیم که 
مطابــق این قرارداد ۵۵00 تن از این ریل ها 
مخصوص خطوط درون شهری و ۲۵0 تن 
برای ریل های برون شــهری قابل استفاده 
می باشد که ۲۵0 تن آن آماده تحویل است.

نوبخت در ادامه با اشاره به اینکه برای تأمین 
قطعات ســوزن قطارهای درون شهری که 
از قطعاتی مصرفی اســت از تولیدکنندگان 
داخلی استفاده شده گفت: امسال با همکاری 
صنایع گسترش ریلی تبریز اقدام به داخلی 
سازی بخشــی از قطعات سوزن کرده ایم و 
 طبق قرارداد ۳0 قلم کالا باید تحویل شرکت

بهــره برداری متروی تهران می شــد که تا 

کنــون ۵0 درصد این قطعات تأمین شــده 
اســت و صرفه جویی ارزی بالایی را برای 

شرکت بهره برداری مترو در پی داشت. 
همچنین صفحات سرســره سوزن قطعات 
یدکی دیگری بود که توانســتیم از تولیدات 
داخلی استفاده کنیم از دیگر قطعات می توان 
 ،UIC60 از پایه چــک ریل نوع اتریشــی
فنر مارپیچی فلزی قطــر ۲۲ و طول ۱۲0 
میلیمتر دســتگاه روبل )بــرای هرزگیری 
تراورس چوبی(، دستگاه نصب غلاف داخلی 
رولپلاگ مخصوص هرزگیری تراورس های 
دی وی داگ ایــن قطعات بخش کوچکی 
از تجهیزاتی است که به همت متخصصان 

داخلــی تولید و مورد اســتفاده قرار گرفته، 
به دنبال انجام ایــن پروژه ها صرفه جویی 

اقتصادی را شاهد هستیم.
نوبخت خاطرنشان کرد: شرکت بهره برداری 
متــروی تهران و حومه در راســتای تأمین 
تجهیــزات مورد نیاز مترو، از تولید کنندگان 
و صنعتگران داخلی حمایت می کند چرا که 
با این کار از خروج ارز از کشــور جلوگیری 
شد و به همین نســبت صرفه جویی ارزی 
ایجاد می شــود که خودکفایی ارزی را برای 
 کشور به همراه داشته و اعتقاد داریم این کار

موجب توســعه و پیشــرفت تولیدکنندگان 
داخلی و خدمت به صنعت حمل و نقل ریلی 

است.
مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری متروی 
تهران و حومه افزود: پس از مصرف تولیدات 
داخلــی در متروی تهران بــه عنوان اولین 
بهــره بردار مترو در ایــران می توانیم دیگر 
متروهای کلان شهرها را نیز ترغیب کنیم تا 
از تولیدات داخلی کشور استفاده کنند، همین 
افزایش تقاضا باعث کاهش مشکلات مترو 
در خصوص گشــایش اعتبار و مسائل ارزی 
برای تأمین تجهیــزات و قطعات مورد نیاز 

برای تعمیر و نگهداری خواهد شد.
نوبخت خاطرنشــان کــرد مــا در متروی 
تهران فاصله ســه دقیقــه را اجرا می کنیم، 
 مســئولین هم در حــد توان خــود زحمت

می کشــند اما می دانیم در حال حاضر منابع 
مالی وجود ندارد چهار ســال اســت که در 
تحریم بوده ایم و نمــی توانیم این انتظار را 
داشته باشیم که دولت نیز با تمام مشکلاتی 
که دارد فقط بودجه های عظیم برای متروی 
تهران اختصاص دهد همــه جا فقط تهران 

نیست و باید منابع مالی توزیع شود.
مدیرعامل شــرکت بهره برداری مترو تهران 
و حومه با اشــاره به اینکه فروش بلیت مترو 
ســپری شده است گفت فروش بلیت در کل 
شــبکه حمل و نقل عمومی یکسان سازی 
شده و برون ســپاری در این بخش صورت 
 گرفته است. فرنوش نوبخت با اشاره به اینکه

بلیت هــای الکترونیکــی از طریق پیمانکار 
عرضه می شــود گفت: هدف این کار برون 
ســپاری بخشی از کارها به بخش خصوصی 
اما نظارت دقیق بر عملکرد شرکت پیمانکار 
توسط ما انجام می شود همچنین شهروندان 
 مــی توانند بــرای تهیــه بلیــت از طریق

نرم افــزار تهران مــن نیز بــدون مراجعه 
 حضــوری به باجــه بلیــت خریــداری یا

شارژ کنند.

شــرکت بهــره بــرداری متروی تهران 
بــه صــورت جدی تــر  از ســال 97 
ســراغ  قطعــات،  تأمیــن  بــرای 
و  رفتــه  داخلــی  تولیدکننــدگان 
دانــش فنــی را بــا نظــارت دانشــگاه 
ها در اختیار تولیدکنندگان داخلی 
قرار داده تا برابر ضوابط اقدام کنند 
امیدواریــم ایــن کار کمــک کنــد تــا 
بومی ســازی مترو بیشــتر از گذشته 

شکل بگیرد.

تولیــد داخــل  بــه دنبــال  مــا 
هســتیم گام هــای خوبــی نیــز 
در ایــن راســتا برداشــته شــده 
اســت امــا تحریــم هــا گــردش 
های مالی را کاهش می دهند 
و همیــن امــر موجــب افزایش 
قیمــت می شــود وقتــی ارزش 
پــول پاییــن مــی آیــد در واقــع 
تــوان مســئولین نیــز کاهــش 

می یابد.


